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    قیمت گذاری توسط بورس 
کالا رسماً تخلف است 

س��عید عس��کرزاده با انتقاد از اقدام اخیر بورس کالا در 
صدور بخش��نامه  تعیین قیمت ب��رای زنجیره فولاد، گفت: 
تا پی��ش از این اگ��ر در قیمت گذاری محصولات توس��ط 
وزارتخانه اش��کالاتی دیده می ش��د و فرآیند کس��ب و کار 
را مق��داری تحت الش��عاع قرار می داد، ام��ا در حال حاضر 

قیمت گذاری توسط بورس کالا رسماً تخلف است.

پنج هزار معدن در دولت 
سیزدهم ساماندهی شد

نماینده مردم شیروان و عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس ش��ورای اس��امی گف��ت: پروانه اکتش��اف و بهره 
برداری از پنج هزار معدن در دولت سیزدهم شفاف سازی 
و ساماندهی ش��د.علی جدی در نشست خبری با اصحاب 
رس��انه در بجنورد اظهار کرد: اصاح قانون معادن از طرح 

33های خوبی بود که در مجلس مصوب شد ...
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معدن رکورددار 
پرداخت به دولت است

تحویل ۶ میلیون تن محصول به 
مشتریان توسط فولادمبارکه

شرایط سخت پتروشیمي ها 
براي سودآوري

معـدن بـدون مـرز
»روزگار معدن« فرصت های معدنکاری فراسرزمینی را بررسی کرد:

اولین روزنامه تخصصی معدن  و صنایع معدنی ایران

یادداشت ها

تیترهای روز

ش��رکت گسترش کاتالیس��ت ایرانیان 
ب��ه عن��وان یک ش��رکت دانش بنی��ان از 
شرکت های تابعه هلدینگ سرمایه گذاری 
توسعه معادن و فلزات در زمینه تحقیق و 
تولید کاتالیست و بومی سازی دانش تولید 
کاتالیس��ت به منظور مقابله با تحریم های 
ظالمان��ه و تامین نیاز داخلی این محصول 
و جلوگیری از خروج ارز از کشور، مشغول 

فعالیت است.
مدیرعامل ش��رکت گسترش کاتالیست 
ایرانیان درباره تاریخچه این ش��رکت شرح 
داد: ش��رکت کاتالیس��ت ایرانیان در سال 
۱۳۹۰ برای تولید کاتالیست های مورد نیاز 
صنعت پتروشیمی، فولاد، صنایع پالایشی 
و نفتی تشکیل شد که در آن مقطع زمانی با 
تحریم های ظالمانه در کشور مواجه بودیم.
اف��زود:  مول��وی زاده  محمدحس��ین 
محص��ولات کاتالیس��تی ج��ز محصولات 
س��رامیکی و دیرگدازی و م��ورد نیاز برای 
صنایع فولاد، پتروشیمی و پالایشی و کاما 
وارداتی بودند که با حمایت دولت و با همت 
بخش خصوصی و شرکت های دانش بنیان از 
جمله شرکت گسترش کاتالیست ایرانیان، 
فرآیند بومی س��ازی و تولید دانش فنی این 

محصولات در کشور آغاز شد.
وی عن��وان کرد: در دنیا در صنایع نام برده 
ش��ده حدود ۱۵۰ تیپ کاتالیس��ت مصرف 
می ش��ود که از این ۱۵۰ تی��پ، حدود ۱۰۰ 
تیپ آن در ایران مورد استفاده است و حدود 
۳۰ تیپ از آن در کشور تا به امروز بومی سازی 
شده اس��ت. ش��رکت گس��ترش کاتالیست 
ایرانیان در س��بد خود دانش فنی بخش��ی از 

کاتالیست ها را بومی سازی کرده است.

مولوی زاده با اش��اره به برنامه این ش��رکت 
طی ۵ س��ال آینده گفت: برنامه داریم تا ۱۰۰ 
کاتالیس��تی که مورد نیاز برای کش��ور است و 
هنوز دانش فنی آن بومی س��ازی نشده است 
در صنعت پتروش��یمی بومی س��ازی کرده و 
کش��ور را از واردات ای��ن محص��ولات، بی نیاز 
کنیم. همچنین برای س��ند ۱۰ ساله شرکت 
برنامه ری��زی کردیم که کاتالیس��ت هایی که 
در کش��ور فع��ا کارایی ن��دارد و در بازار های 
جهانی مورد اس��تفاده هستند، با هدف ایجاد 
ب��ازار صادراتی و ارزآوری و از س��وی دیگر به 
جه��ت این که دانش و تکنول��وژی تولید این 
محصولات در آینده در ایران اس��تفاده خواهد 
ش��د، تولید کنیم. بر این اس��اس یک قدم از 
تولید این محصولات پیش تر رفته و در آینده 
فرآیند تجاری س��ازی برای ص��ادرات را انجام 

می دهی��م ت��ا خط تولید آن در کش��ور نیز به 
وجود آید. 

مدیرعامل ش��رکت گس��ترش کاتالیس��ت 
ایرانی��ان ب��ا اش��اره به گ��ردش مالی صنعت 
کاتالیس��ت، عنوان ک��رد: در س��ال ۲۰۲۲، 
ح��دود ۳۸ میلیارد دلار گردش مالی صنعت 
کاتالیس��ت در دنیا بوده اس��ت که سهم سبد 
کاتالیس��تی ای��ران ۷۰۰ میلی��ون دلار بوده 
اس��ت که بیش��تر هم در صنعت پتروشیمی 
استفاده می شده است. سهم ایران در صنعت 
کاتالیس��ت دنیا بسیارمحدود است، بنابراین 
ما باید به این س��مت و سو حرکت کنیم که 
دانش فنی این بخش را با استفاده از جوانان و 
نخبگان کشورمان تولید و بومی سازی کنیم؛ 
تا بجز رفع نیاز کشور به واردات و جلوگیری 
از خ��روج ارز بتوانیم وارد بازار های صادراتی 
شده و جایگاه خوبی در عرصه های بین الملل 

داشته باشیم.
مول��وی زاده درباره حمایت های ش��رکت 
سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات از این 
ش��رکت دانش بنیان گفت: در طی سه سال 
گذشته با حمایت های هلدینگ »ومعادن« 
افزایش س��رمایه ش��رکت ۱۰ برابر بیش��تر 
شده است و به واسطه این سرمایه گذاری ما 
توانستیم اشتغال زایی حدود ۵۰۰ درصدی 
را در مجموعه اضافه کنیم و طی دو س��ال 
آینده همین حجم به اشتغال زایی ما اضافه 
می ش��ود. در بخ��ش تولید هم حدود ۶۰۰ 
درصد نس��بت به سه سال گذشته افزایش 
تولید داشتیم که طی دو سال آینده تولید 
ما در سند چشم انداز کشور دو برابر خواهد 

شد. 
وی در پای��ان بی��ان کرد: چند ش��رکت 
دانش بنی��ان کاتالیس��تی دیگ��ر ه��م در 
کش��ور در جه��ت بومی س��ازی و تامی��ن 
نیاز داخل در صنعت فولاد و پتروش��یمی 
مشغول فعالیت هستند. شرکت گسترش 
کاتالیست ایرانیان هم با یک روند افزایشی 
در حال فعالیت است. هدف ما تنها سهم از 
بازار های داخلی نیست بلکه به دنبال سهم 
بازار های بین المللی و صادراتی هستیم و 
در این مس��یر در کنار س��ایر شرکت های 
دانش بنیان که همکاران ما هس��تند و به 
کشور خدمت می کنند، حرکت می کنیم.

مدیرعامل شرکت گسترش کاتالیست ایرانیان

برنامه ریزی برای بومی سازی یکصد کاتالیست مورد نیاز کشور

ب�رنام����ه داری���م ت��ا ص��د 
کاتالیس��تی که مورد نی��از برای 
کشور اس��ت و هنوز دانش فنی 
آن بومی س��ازی نش��ده است در 
صنعت پتروش��یمی بومی سازی 
کرده و کش��ور را از واردات این 

محصولات، بی نیاز کنیم

حفظ محیط زیست 
از نگاه معدنی ها
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معدنکار باید 
مسئول باشد
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بازار سرمایه و 
ظرفیت هاي انرژی
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سرمایه
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کاهش ۱۳.۵ درصدی واردات آهن خام ترکیه 
براس��اس گ��زارش اس اند پی گلوبال از داده ه��ای اداره آمار  

ترکیه، این کش��ور واردات آهن خام را در ۹ ماهه اخیر س��ال 
۲۰۲۳ با کاهش ۱۳.۵ درصدی نسبت به سال گذشته به ۱.۰۲ 

میلیون تن رساند.
براس��اس گ��زارش اس اند پی گلوبال از داده ه��ای اداره آمار 
ترکیه، این کش��ور واردات آهن خام را در ۹ ماهه اخیر س��ال 
۲۰۲۳ با کاهش ۱۳.۵ درصدی نسبت به سال گذشته به ۱.۰۲ 
میلیون تن رس��اند. در ژانویه تا س��پتامبر ۲۰۲۳، شرکت های 
فولادی ترکیه واردات آهن خام از اوکراین را ۹ درصد نسبت به 
مدت مش��ابه در سال ۲۰۲۲ کاهش داده و به ۱۲۱.۵ هزار تن 

رساندند.تامین کننده اصلی آهن خام ترکیه در ۹ ماهه نخست 
سال ۲۰۲۳، فدراسیون روسیه با ۷۱۵.۵ هزار تن بوده که البته 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش ۷.۲ درصدی را ثبت 
کرده است. در بازه زمانی ژانویه تا سپتامبر ۲۰۲۳، فولادسازان 
ترکی��ه ۷۴.۵ ه��زار تن آهن خ��ام از هن��د وارد کردند که این 
میزان در سال گذشته صفر بود. در همین مدت این محصولات 
از برزی��ل )۵۴.۸ ه��زار تن( و آلمان )۵۳.۳ ه��زار تن( نیز وارد 

شده است.
ترکی��ه قصد دارد برای کاهش نیاز ب��ه واردات، تولید داخلی 
آهن خ��ام خود را افزایش دهد. یکی دیگ��ر از تامین کنندگان 

بازار این کش��ور، اوکراین بود که در س��ال ۲۰۲۲ شرکت های 
ترکیه واردات آهن خام از آن را ۴۶.۷ درصد نس��بت به س��ال 
۲۰۲۱ کاه��ش داده و به ۱۵۷.۵۵ هزار تن رس��اندند. کاهش 
واردات آهن خام ساخت اوکراین عمدتاً به جنگ در اوکراین و 
محاصره بنادر اوکراین مربوط می ش��ود که روش سنتی تحویل 

محصولات به مشتریان را غیرممکن می کند.
در مجموع در س��ال ۲۰۲۲، ترکی��ه ۱.۳۵ میلیون تن آهن 
خام وارد کرده اس��ت که ۱۳.۳ درصد بیش��تر از س��ال ۲۰۲۱ 
است. همچنین فولادسازان ترکیه در اکتبر ۲۰۲۳ تولید فولاد 
را با ۲.۶ درصد افزایش نس��بت به س��پتامبر به ۲.۹۶۵ میلیون 

تن رس��اندند که بیشترین میزان از ژوئن ۲۰۲۲ بود، البته ۸.۸ 
درصد کمتر از مدت مشابه سال ۲۰۲۲ است.

تولید جهانی آهن خام براساس گزارش انجمن جهانی فولاد، 
تولی��د جهانی آه��ن خام در بازه زمانی ژانوی��ه تا اکتبر ۲۰۲۳ 
نسبت به مدت مشابه در سال  ۲۰۲۲ با ۱.۸ درصد افزایش به 
۱.۱۹۰ میلیارد تن رس��ید. در م��اه اکتبر ۲۰۲۳، تولید جهانی 
آهن خام به ۱۱۵.۴ میلیون تن رس��یده که ۱ درصد نسبت به 
س��ال قبل کاهش داشته است. تولید جهانی آهن خام به روش 
کوره بلند در ژانویه تا اکتبر سال جاری ۱.۰۹۱ میلیون تن و به 

روش احیای مستقیم ۹۸.۷۳ میلیون تن بوده است.
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شرایط آسان برای رشد مافیا در معدن

سرپرس��ت مدیریت امور معادن ش��رکت ذوب آهن اصفهان گف��ت: کلیه مزایده های 
معدنی سراس��ر کش��ور را به صورت مس��تمر رص��د می کنیم تا از ای��ن طریق بتوانیم 
فرصت های معدنی مناس��ب برای تامین پایدار مواد اولیه مورد نیاز این مجتمع عظیم 

صنعتی را برنامه ریزی کنیم.
سرپرس��ت مدیریت امور معادن ش��رکت ذوب آهن اصفهان گف��ت: کلیه مزایده های 
معدنی سراس��ر کش��ور را به صورت مس��تمر رص��د می کنیم تا از ای��ن طریق بتوانیم 
فرصت های معدنی مناس��ب برای تامین پایدار مواد اولیه مورد نیاز این مجتمع عظیم 

صنعتی را برنامه ریزی کنیم.
علی اکبر فلاحتی در حاش��یه بیس��تمین نمایش��گاه متافو، بیان کرد: از ابتدای سال 
جاری، در زمینه تامین پایدار مواد اولیه به منظور کاهش تاثیرات نوس��ان قیمت بازار 

از طری��ق ایجاد زیرس��اخت های لازم، اقدامات و برنامه ریزی های خوبی انجام ش��ده و 
تمرک��ز م��ا بر تامین دو ماده اولیه اصلی و عمده ش��رکت یعنی س��نگ آهن دانه بندی 
و زغال س��نگ اس��ت.وی افزود: با تلاش هایی که صورت پذیرفته اس��ت، بهره  برداری از 
معدن ققنوس یک در منطقه س��نگان اس��تان خراسان رضوی به عنوان یکی از برترین 
و ش��اخص ترین معادن س��نگ آهن مگنتیت پلاسری دنیا، در اختیار شرکت ذوب آهن 
اصفهان قرار گرفت که اقدام مهم و سرآغاز بسیار خوبی در تامین سنگ آهن دانه بندی 
م��ورد نیاز ش��رکت اس��ت.مدیر امور معادن ش��رکت ذوب آهن اصفه��ان تصریح کرد: 
کلیه مزایده های معدنی سراس��ر کش��ور را به صورت مس��تمر رصد می کنیم تا از این 
طریق بتوانیم فرصت های معدنی مناس��ب را برای تامین پایدار مواد اولیه این مجتمع 
عظیم صنعتی برنامه ریزی کنیم و مواد اولیه مرغوب در خدمت رش��د و افزایش تولید 

محصولات کارخانه قرار بگیرند.
فلاحتی خاطرنش��ان کرد: در بخش زغال س��نگ نیز دو شرکت البرز شرقی و پیشرو 
معادن، جزو بزرگ ترین تولیدکنندگان زغال سنگ در سطح کشور هستند که سهام دار 
اصلی آن ها ش��رکت ذوب آهن اصفهان است؛ بنابراین برای تجهیز این دو معدن، برای 
تجهی��زات و امکانات روز و توس��عه فعالیت آن ها به منظور افزای��ش تولید برنامه ریزی 

کرده ایم.
وی در پایان ارتقای س��طح ایمنی معادن و امنیت ش��غلی کارگ��ران در کنار بهبود 
معیش��تی آن ها در طرح طبقه بندی مش��اغل و رش��د تولید در افق های کوتاه، میان و 
بلندم��دت را از جمله دیگر برنامه های مدیریت امور معادن ذوب آهن عنوان کرد که با 

مساعدت و همکاری سایر بخش ها در دستور کار قرار دارد.

گاهی نق��ش پررنگ خصولتی ها، ضع��ف قانون و تکنولوژی 
باعث می ش��ود که مافیا در بخش معدن رش��د کند. متاسفانه 
گاهی دیده می ش��ود که مافیاهای��ی در بخش معدن به وجود 
آمده اند که حاضرند همه بازی را به نفع یک اقلیت پیش ببرند.

جهان صنعت نوشت: به طور مثال گاهی آنها تلاش می کنند 
معادن پر س��ود را ضررده اعلام کنند ت��ا در نهایت این معادن 
به بخش خصوصی واگذار ش��ود و خود ای��ن افراد این معادن 
را خری��داری کنند و روی��ش فعالیت انجام دهن��د. البته این 
موض��وع تنها در خود مع��دن صدق نمی کن��د، بلکه حتی در 
بخ��ش تجهیزات معدنی هم به چش��م خورده اس��ت. به این 
صورت که برخی از افراد سودجو در معادن ورود پیدا می کنند 

و فاکتورهایی را برای خرید تجهیزات معدنی جعل می کنند!
در این خصوص گفته می ش��ود قوانین و دس��تور العمل های 
دست  و پاگیر و گاه پیچیده مشکل ساز هستند. در همین رابطه 
س��ال گذش��ته بود که بنا به اعلام وزیر صم��ت ۳۲۰ مصوبه، 
بخش��نامه و دس��تورالعمل متناقض حوزه معدن باطل ش��د، 
چراکه این مصوبات و بخش��نامه ها می توانستند منشاء رانت و 
فساد باشند، اما همچنان بخشنامه های دیگری صادر می شود.

درنتیج��ه ام��روز تغییرات س��ریع و بی ثبات��ی قوانین باعث 
ناپای��داری بخش معدن ش��ده اس��ت. این در حالی اس��ت که 
کارشناس��ان باور دارند ثب��ات در قوانین می تواند به توس��عه 
بخش معدن و مانع تراش��ی ب��رای مافیا کم��ک کند. موضوع 
دیگ��ری که به فس��اد در بخ��ش معدن کم��ک می کند بحث 
قیمت گذاری دس��توری است. کارشناس��ان این مهم را عامل 

کاه��ش رقابت پذیری در بخش مع��دن و توقف فعالیت برخی 
از معادن می دانند.

به این ترتیب می توان گفت که قیمت گذاری دس��توری در 
زنجی��ره فولاد موجب عقب ماندن ای��ن صنعت از هدفگذاری 
تولید ۵۵ تنی س��ند چش��م انداز و همچنین عق��ب ماندن از 
کش��ورهای همس��ایه ش��ده است.مس��اله دیگر ضعف بهره از 
تکنولوژی روز اس��ت.در حالی که به��ره از فناوری رمزگذاری 
بلاکچی��ن از ن��گاه معدنی ها امری مثبت اس��ت و این مهم در 
عرصه ایده و اش��تباه می تواند بسیار مفید باشد، اما باور بر این 
اس��ت که ایران پتانسیل توس��عه بلاکچین ها را ندارد. بهره از 
فناوری بلاکچین با ویژگی   های منحصر به فرد به فعالان معدنی 
امکان فعالی��ت راحت تری را می دهد.مع��دن و صنایع معدنی 
می توانند از این فن��اوری برای برطرف  کردن چالش   های خود 
بهره لازم را ببرند. به طور مثال بلاکچین، امنیت و ش��فافیت را 
در معام��لات تجاری ایجاد کرده و در نظ��ارت بر فعالیت های 
انجام  شده در شرکت، معدن و کارخانه  کمک رسان است. ضمن 
اینکه این فناوری نوین می   تواند باعث افزایش ایمنی در معادن 
شود.اهمیت این حوزه تا جایی است که گفته می شود فناوری 
رمزگذاری بلاکچین توانایی رفع تمام مشکلات بخش معدن را 

دارد؛ موضوعی که در کشور ما کمتر مورد توجه است.
نقش سودجویان در معدن �

یک فعال معدنی بیان کرد: متاس��فانه بسیاری از تحقیقاتی 
که توس��ط اف��راد باتجرب��ه و تحصیلکرده در ح��وزه معادن و 
باطله های معدنی ش��ده و به نتایج خوبی هم رس��یده اند افراد 

س��ودجو و منفعت طلب از بین برده اند، تا اعلام کنند برخی از 
معادن که اتفاقا فعالیت های خیلی خوبی هم داش��تند، ضررده 

شده اند تا این معادن را به بخش خصوصی واگذار کنند.
حمید صفری تاکید کرد: در واقع افرادی که چنین ادعاهایی 
در خصوص چنین معادنی داشته اند، قصد دارند معادن فعال و 
پر سود را ضررده اعلام کنند و اینها را بعدا خودشان خریداری 
کنند و رویشان فعالیت انجام دهند که این موارد معضل بزرگی 
برای بخش مع��دن ایران به حس��اب می آید.این فعال معدنی 
تصریح ک��رد: در بخش خری��د تجهیزات معدن��ی هم همین 
مش��کلات به وجود آمده اس��ت. یعنی تجهیزاتی که یک بار از 
شرکت های بزرگ خریداری ش��ده است، مجددا فاکتور سازی 
می کنند و می گویند این ماش��ین آلات خریداری ش��ده است، 
در حالی که این تجهیزات س��ال ها قبل خریداری شده و مورد 

استفاده هم قرار گرفته است.
ضعف تجهیزات �

ای��ن فع��ال معدنی اظهار ک��رد: باطله معدن��ی مس عناصر 
ارزش��مند بس��یار زیادی دارد که می توانیم از آنها مواد بسیار 
ارزش��مند و پرکاربردی را استخراج کنیم، ولی هنوز به خاطر 
نداش��تن تجهیزات لازم چنی��ن اتفاقی روی ن��داده و مجبور 
ش��ده ایم که با کش��ور چین یک ق��رارداد ۲۵س��اله ببندیم و 
باطله های معدنی ارزش��مندمان را در اختیار آنها قرار دهیم تا 
آنها از این باطله ها بهره برداری کنند.صفری تاکید کرد: کس��ی 
که یک سال در بخش صنعتی فعالیت داشته باشد و مشکلات 
را از نزدیک لمس کند، مانند این اس��ت که هش��ت س��ال در 

دانشگاه تدریس کرده است. بنابراین انجام دادن کارهای عملی 
و دانستن اینکه ماشین آلات معدنی باید دارای چه ویژگی هایی 
باشند، یا اینکه چه ویژگی و چه کارکردی داشته باشند، بسیار 
مهم اس��ت. مثلا فردی که خودش با ماش��ین آلات صنعتی و 
معدنی کار کرده و با این تجهیزات س��روکار داش��ته از دانش 
بیشتری برخوردار است،  چرا که تمام ضعف و قوت ماشین ها را 
از نزدیک می بیند.او خاطرنش��ان کرد: در این حوزه از یک سو 
بحث تجهیزات و س��لامت فیزیکی و از س��وی دیگر هم بحث 

تکنولوژی ها مطرح است. 
متاسفانه چیزی که ما الان نداریم بحث تکنولوژی های لازم 

است.
 به عنوان مثال سنگ هایی که از کوه پایین می آورند توسط 
دس��تگاه ها خرد می ش��ود، یعن��ی می توانیم کانی م��س را از 
سنگ ها جدا کنیم. ولی برای جداسازی عناصر ارزشمند دیگر 

نیاز به تکنولوژی قوی داریم.
 در حال��ی ک��ه تکنولوژی هایی ک��ه ما هم اکنون اس��تفاده 
می کنیم خیلی ضعیف اس��ت. برای همین نمی توانیم بسیاری 
از م��واد و عناص��ر مهم را از کانی جدا کنیم و س��مت باطله ها 

فرستاده می شوند.
ای��ن فعال معدنی افزود: برای نبود همین تکنولوژی هاس��ت 
ک��ه باطله های معدنی ما دارای عناصر ارزش��مندی هس��تند 
ک��ه نمی توانیم با تکنولوژی خوب یا همان علم ش��یمی آنها را 
اس��تخراج کنیم، برای همین حتی با وجود گران قیمت بودن 

این عناصر وارد بخش باطله های معدنی می شوند.

تحویل ۶ میلیون تن محصول به مشتریان توسط فولادمبارکه
گروه خبر

مدی��ر برنامه ریزی ف��روش و حم��ل محصولات 
شرکت فولاد مبارکه از تحویل ۶ میلیون و ۶۰ هزار 
تن محصول به مش��تریان فولاد مبارکه در هش��ت 

ماهه ۱۴۰۲ خبر داد.
به گ��زارش روزگارمعدن به نقل از روابط عمومی 
ش��رکت فولاد مبارکه، مجید فخ��اری در ارتباط با 
نقش و جای��گاه واحد برنامه ری��زی فروش و حمل 
محصولات، بی��ان کرد: معاونت ف��روش و بازاریابی 
ش��امل چه��ار مدیریت ف��روش داخلی، ص��ادرات، 
برنامه ریزی فروش و حمل محصولات و پش��تیبانی 
فروش و بازاریابی است. برنامه ریزی فروش و حمل 
محصولات در ای��ن معاونت، وظیفه برقراری ارتباط 
دائم��ی و دوطرفه بین نیاز بازار و توانایی های تولید 
را دارد ت��ا علاوه بر تامین نیاز مش��تریان به  صورت 
بهین��ه، از ظرفیت خطوط تولیدی ش��رکت به  طور 
صحیح اس��تفاده ش��ود.وی افزود: برای تهیه برنامه 
ف��روش، فراین��دی داریم که از مرداد ماه هر س��ال 
شروع می ش��ود و طی آن، تقاضای بازار محصولات 
تخ��ت فولادی کش��ور، ترن��د محصولات و مس��یر 
حرکت ب��ازار رصد می ش��ود. پ��س از بخش بندی 
بازار بر اس��اس زمینه فعالی��ت، با تهیه گزارش های 
تحلیلی سعی می کنیم مسیر بازار و نیاز مشتریان را 
با توانمندی های تولیدی مقایسه کنیم و این شامل 
همه محصولاتی می ش��ود که در شرکت تولید شده 
و همچنین محصولاتی که ش��اید الان تولید نشود 
اما می تواند جزو توسعه های شرکت و استراتژی های 
ش��رکت قرار بگی��رد. ما تقاضای ای��ن محصولات و 
اطلاعات مربوط به آن را هم به دلیل اینکه موردنیاز 
واحده��ای توس��عه اس��ت جم��ع آوری و در قالب 
کتابچه ای با عنوان تقاضای بازار، هر س��ال منتش��ر 
می کنیم.مدیر برنامه ریزی فروش و حمل محصولات 
ش��رکت فولاد مبارک��ه تصریح ک��رد: در کنار این 
فرایند که موجب به روز نگه داش��تن شرکت خواهد 
شد، واحد برنامه ریزی فروش و حمل محصولات در 
همراهی ب��ا برنامه ریزی تولید، واحد مالی و کنترل 
مدیریت و حس��ابداری صنعتی، بعد از برنامه تولید، 
در تعیی��ن و نح��وه بودجه بندی ش��رکت نیز نقش 
عمده ای دارد. قیمت گذاری محصولات، اس��تفاده از 
ابزاره��ا و گردش کاره��ا در بحث کنترل برنامه ها و 
فراینده��ا نیز برای اینکه برنامه به  طور ۱۰۰ درصد 
اجرا ش��ود، صورت می گیرد. پایش تأخیرات، پایش 
تولیدات زودتر از موعد و س��ایر مسائل حوزه فروش 
نیز در این واحد کنترل می شوند. بررسی اقتصادی 

ادعاهای فنی هم از وظایف این واحد است، اقدامی 
که در راس��تای جل��ب نظر مش��تریان و همچنین 
بازخوردده��ی به تولید انجام می ش��ود. در مجموع 
می توان گفت این واحد با به روز نگه داش��تن فروش 
در بازار رقابت و ایجاد قدرت تصمیم گیری به  موقع 
ب��رای مواجه ش��دن ب��ا بحران ها و نوس��انات بازار، 
دیده بانی است برای حفظ جایگاه و تعالی و توسعه 

هرچه بیشتر در شرکت فولاد مبارکه.
فخ��اری ادامه داد: فولاد مبارک��ه در جایگاه یک 
صنعت م��ادر، تغذیه کنن��ده طیف گس��ترده ای از 
صنایع کش��ور اس��ت؛ صنای��ع ب��زرگ و کوچک از 
خودروس��ازی و لوازم خانگ��ی گرفته تا لوله س��ازی 
و انتقال س��یالات و صنعت س��اختمان. با توجه به 
ماهی��ت ای��ن صنعت و تنوع بس��یار زی��اد تولید با 
توج��ه به نیاز بازار، س��اختار تولید در فولاد مبارکه 
»بر اس��اس س��فارش« یا »میک تو اوردر« طراحی 
ش��ده اس��ت؛ یعنی ما اول ثبت س��فارش می کنیم 
و می فروش��یم و بعد تولید می کنیم. ما همه س��اله 
اطلاعات را از مش��تریان بالقوه و بالفعل جمع آوری 
می کنی��م و تحلی��ل زمین��ه فعالیت ه��ای در حال 
انجام را با جزئیات کام��ل انجام می دهیم تا بدانیم 
محصولات فولادی کش��ور، شامل محصولات گرم و 
س��رد و پوش��ش دار در ابعاد و ضخامت و همچنین 
گرید چه تقاضاهایی در بازار دارد. اطلاعات در یک 
فرایند چن��د ماهه آنالیز و تقاضای بازار مش��خص 

می ش��ود. مبن��ای برنامه فروش و تولی��د ما در افق 
کوتاه مدت تقاضای بازار اس��ت. برای س��ال آینده و 
در افق بلندمدت نیز جهت دهی طرح های توس��عه 
شرکت هم بر اساس بازار داخل و هم صادرات شکل 
می گیرد. همه س��اله این رویه وجود دارد و طبق آن 
برنامه تولید و فروش س��ال آینده مشخص می شود.

وی در پاس��خ به اینکه با توجه به نوس��انات شدید 
قیمت ها، چقدر توانس��ته ایم به اه��داف پیش بینی  
شده از نظر تناژ و درآمد برسیم، عنوان کرد: تنظیم 
برنامه ه��ای فروش در حوزه میکس ابعادی و تناژی 
بر عهده ماس��ت اما مس��ائل درآمدی مربوط به ما 
نیس��ت. از ابتدای س��ال تاکنون، بیش از ۶ میلیون 
و ۶۰ ه��زار ت��ن محصول تحویل مش��تریان ش��ده 
اس��ت. بخش��ی از فعالیت های ما تحویل کالاست و 
مجموعه ما علاوه بر تدوی��ن برنامه فروش، تحویل 
کالا به مشتریان را بر عهده دارد. تحویل این میزان 
محصول، بیش از ۲۲۰ هزار تن از برنامه فروش جلو 
بوده است و تا پایان سال رکورد خوبی را در فروش 

و تحویل کالا شاهد خواهیم بود.
مدی��ر برنامه ریزی ف��روش و حم��ل محصولات 
ش��رکت ف��ولاد مبارک��ه در ادامه ب��ه هدف گذاری 
س��ال آینده فولاد مبارکه با توج��ه به تقاضای بازار 
اش��اره کرد و گفت: یکی از اهداف ش��رکت، توسعه 
محص��ولات جدید با رویک��رد ایج��اد ارزش افزوده 
بیشتر برای سازمان و تامین نیازهایی که توانمندی 

تولید آن در داخل وجود نداش��ته و از محل واردات 
تامین می ش��ده اس��ت. ح��وزه گاز ت��رش، یکی از 
پروژه ه��ای بزرگی بود که انجام ش��د و این قابلیت 
پدید آم��د که بتوانیم تخت��ال )API( گاز ترش را 
در ف��ولاد مبارکه تولید کنیم. با توج��ه به رویکرد 
س��ازمان در خصوص توس��عه محصولات جدید به 
همراهی واحدهای دیگر مثل متالورژی و روش های 
تولید، رویک��رد خود را مبتنی ب��ر تولید طبق نیاز 
صنایع مختلف به محص��ولات جدید قرار داده ایم و 
نیازمندی های صنایع مختلف را به محصولات جدید 
اس��تخراج می کنیم. یکی از این نیازمندی ها حوزه 
نفت و گاز است تا بتوانیم نیاز خطوط انتقال نفت و 
گاز کش��ور را برآورده کنیم. در حوزه های دیگر هم 
مثل خودروس��ازی، تولید محصولات جدید زیادی 
را در دس��تور کار داریم. در محصولات زنگ نزن نیز 
نیازمندی های کامل بازار شناس��ایی ش��ده و مسیر 

مشخص است.
فخ��اری در ادامه با بیان اینک��ه در رویکرد فولاد 
مبارک��ه، حضور موثر در بازارهای صادراتی و تامین 
نیازهای ارزی و ارتقای کیفی محصولات دیده شده 
اس��ت، اظهار داش��ت: یکی از اهداف شرکت فولاد 
مبارکه این اس��ت که با بازخوردهای دریافت  شده 
از ب��ازار صادراتی، محصول باکیفیت��ی ارائه دهد. با 
برگزاری همایش ها، ارتباط مس��تقیمی با مشتریان 
داری��م؛ علاوه برای��ن، جلس��ات فنی با مش��تریان 

استراتژیک دیگر مثل خودروسازان برگزار می شود. 
در این جلس��ات، نیازه��ا را به صورت مس��تقیم از 
مش��تریان اخذ می کنیم و این اطلاعات به س��طوح 

دیگر شرکت انتقال داده می شود.
وی در ارتباط با قیمت گ��ذاری محصولات فولاد 
مبارکه ب��ا توجه به افزایش ن��رخ حامل های انرژی 
نس��بت به رقبای جهانی، خاطرنش��ان کرد: قیمت 
محصولات ما از دو بخش تش��کیل می شود، قیمت 
پایه و قیمت نهایی که با هزینه های اضافی محصول 
مش��خص می شود. قیمت پایه در قالب ۶ نمادی که 
در بورس کالا عرضه شده، در فرایند عرضه و تقاضا 
شناس��ایی می شود. طیف تولیدات ما متنوع است و 
ابع��اد، ضخامت ها و گریدهای مختلف فرایند خاص 
خود را در تولید دارند و همین ها قیمت تمام  شده را 
متنوع می کنند. به  طور کلی قیمت گذاری و تعیین 
قیم��ت برای هزینه های اضاف��ی در این واحد انجام 

شده و قیمت پایه در بورس کالا شناخته می شود.
مدی��ر برنامه ریزی ف��روش و حم��ل محصولات 
ش��رکت فولاد مبارکه  در خص��وص کنترل اجرای 
فروش، خاطرنش��ان کرد: بعد از اینکه برنامه س��ال 
تدوی��ن ش��د، این برنامه ب��ه برنام��ه ماهانه تبدیل 
می ش��ود و بر اس��اس آن، س��همیه های فروش در 
اختی��ار مدیریت ف��روش داخل��ی و ادارات فروش 
داخل��ی و صادرات ق��رار می گی��رد. برنامه هایی که 
تدوین می ش��ود، مش��خص می کند چق��در فروش 
داخلی و چق��در فروش صادراتی خواهیم داش��ت. 
ج��ذب س��همیه هایی که در اختیار ف��روش داخلی 
قرار می دهیم، به صورت ماهانه کنترل می ش��ود تا 
بتوانیم حداکثر بهره وری را از تولید داش��ته باشیم؛ 
در عین  حال با توجه به شرایط و واقعیت های تولید، 
وضعیت  به  صورت ماهیانه رصد شده و برنامه به روز 
می شود؛ حتی ممکن است طی برنامه های عملیاتی 

که اجرا می شوند، اولویت ها تغییر کند.
فخ��اری در پای��ان یادآور ش��د: در ح��وزه حمل 
محصولات امس��ال قرار اس��ت رکورد زده شود. در 
تحویل محص��ولات نیز هم به مش��تریان داخلی و 
هم صادراتی، چند پروژه خوب از جمله عارضه یابی 
فراین��د حمل محصولات انجام ش��ده ک��ه با توجه 
به طرح های توس��عه فولاد مبارک��ه، حجم حمل و 
تحویل کالا افزایش پی��دا می کند. در حوزه ارتقای 
ایمنی حمل محصولات نیز فعالیت های مش��ترکی 
با مدیریت بهداش��ت حرفه ای انجام ش��ده اس��ت. 
هم��کاران ما در مجموعه مدیری��ت فروش و حمل 
محصولات، همکاران متخصص و متعهدی هس��تند 
که در راستای اهداف فولاد مبارکه همه تلاش خود 

را به کار می گیرند.

سرپرست مدیریت امور معادن شرکت ذوب آهن اصفهان         تامین پایدار مواد اولیه را در دستور کار قرار داده ایم 

حفاظت از محیط زیست در جریان معدنکاری، یکی از مهم ترین 
اهداف س��ازمان توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( اس��ت. خوشبختانه همیشه ارتباط تنگاتنگی میان این 
س��ازمان با سازمان محیط زیست وجود داشته و همواره در تلاش 
بوده و هستیم که الزامات و تعهداتی که این سازمان برای ایمیدرو 
در نظر گرفته را رعایت کنیم. جریان این ارتباط به قدری گسترده 
است که چند محتوای آموزش��ی برای کارشناسان محیط زیست 
در راس��تای ش��ناخت دقیق آنها از فعالیت های معدنی، از سوی 
ایمیدرو تدوین ش��ده اس��ت. هدف از تدوین ای��ن آموزش ها این 
بوده که کارشناس��ان سازمان محیط زیس��ت، شناخت دقیق تری 
از ورودی ه��ا، خروجی ها و منابع نش��ت آلایندگی ها و معضلات 
زیس��ت محیطی مع��ادن پیدا کنن��د. در این راس��تا همچنین با 
هم��کاری س��ازمان محیط زیس��ت، دس��تورالعمل ارزیابی اثرات 
محیط زیس��ت معادن، تدوین، تهیه و تنظیم شده است.حتی در 
ممیزی که س��الانه انجام می دهیم ب��ه بحث خاک به عنوان یکی 
از موضوع��ات مهم توجه می کنیم و در ای��ن بخش معادن حتما 
بای��د به ما برنام��ه ارائه دهند. در این راس��تا، بودجه ای نیز برای 
بحث آلودگی خاک در نظر گرفته ش��ده اس��ت. در بحث آب هم 
بودجه ای تعیین ش��ده اس��ت. رویکرد کلی این اس��ت که معادن 
تاب��ع، برنامه های بهبود عملکردش��ان را به ایمی��درو ارائه دهند. 
موضوع دیگر این است که تمامی نیروهای ما در تمامی واحدهای 
تابع ایمیدرو، بومی هس��تند و به ندرت از افراد غیربومی استفاده 
می کنی��م. در بحث نیروی انس��انی به توانمندس��ازی آنها توجه 
 HSE وی��ژه ای داریم و در این راس��تا و با این هدف که در حوزه
توانمندتر ش��ویم، دوره های آموزشی خاصی را برگزار کرده ایم.در 
تمام فعالیت های ایمیدرو الزامات محیط زیستی رعایت می شود و 
نسبت به تخریب محیط زیست هیچ گاه در پروژه هایمان بی تفاوت 
نبوده ایم. درباره نوس��ازی ماش��ین آلات ه��م معضلاتی در زمینه 
واردات ماشین آلات س��نگین معدنی داریم. تعمیرات و نگهداری 
ای��ن ماش��ین آلات، هزینه های سرس��ام آوری دارد که به ش��دت 
چالش آفرین بوده اس��ت. با همه این چالش ها، پیمانکاران معمولا 
از ماش��ین آلات به روز استفاده می کنند. به عنوان مثال در مجتمع 
س��نگ آهن اغلب ماشین آلات به روز اس��ت.همواره در تلاشیم از 
ماش��ین آلات فرس��وده زیاد اس��تفاده نکنیم، اما در برخی موارد 
هم دس��تمان بسته اس��ت و به دلیل دورافتاده بودن محل معدن 
و ش��رایط خاص منطقه، نمی توانیم از ماشین آلات به روز استفاده 
کنی��م. با تمام اینه��ا همچنان در معادن بزرگ س��عی کرده ایم، 
الزامات را رعایت کرده و از ماش��ین آلات پیشرفته استفاده کنیم. 
اندازه گی��ری آلاینده ه��ای معدن��ی از جمله موارد مهمی اس��ت 
که زیر نظر س��ازمان توس��عه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی 
ایران به صورت فصلی و از س��وی آزمایشگاه های معتمد سازمان 
محیط زیس��ت انجام می ش��ود. در این فرآیند هم آلودگی صوتی 
و ه��م آلودگی هوا در ماش��ین آلات مورد بررس��ی قرار می گیرد. 
البته در این بخش با مشکل خاصی مواجه نیستیم و ممیزی های 
سالانه را به طور مستمر و دقیق پیگیری می کنیم.درباره باطله های 
مع��ادن و فرآوری آنها نیز راهکاره��ای زیادی را مدنظر قرار داده 
و تاکی��د ویژه ای بر جانمایی محل دفن باطله ها داریم. اس��تفاده 
دوب��اره و مدیریت باطله ه��ای معدنی و ف��رآوری آنها همواره در 
دستور کار است. درباره استحصال، بازیافت و روندگیری ترکیبات 
و کانی های ارزش��مندی که در باطل ها هس��تند هم بررسی ها و 
مطالع��ات زیادی انج��ام داده ای��م.در این میان، به دس��تورات و 
ضوابط س��ازمان محیط زیس��ت که تاکید ویژه ای بر کنترل، مهار 
و بی خطرس��ازی باطله ه��ا دارند نیز توجه داری��م. در این بخش، 
پایدارس��ازی وضعیت باطله ها برای ما بس��یار مهم است که آنها 
را همواره رصد می کنیم. البته تاکید ما بر ایمن س��ازی و بازسازی 
محیط اس��ت و در این راس��تا،  به صورت دوره ای بازرسی های در 
این زمینه انجام می دهیم.دستورالعمل های ناظر بر سه روش امحا 
را نی��ز مدنظر داریم و مطابق با عملکرد آنه��ا ممیزی ها را انجام 
می دهیم. در قسمت فرآوری فیلتر، از پرس هایی استفاده می کنیم 
ک��ه تا حد امکان از باطله ها آبگیری کنند و درصد رطوبت آنها را 
پایین بیاورند تا تبدیل به یک باطله خشک شده و راحت تر دفن 
ش��وند. چه برای باطله های فرآوری، چ��ه برای باطله های معدنی 
نیازمند احداث س��دهای باطل هستیم. در این بخش مانند اغلب 
مناط��ق دنیا همواره در ت��لاش بوده ایم که تمام اس��تانداردها را 
رعای��ت کنیم. به طور مرتب آب ه��ای زیرزمینی را رصد می کنیم 
تا از ورود باطله ها به آب های زیرزمینی جلوگیری کنیم و بتوانیم 
به موقع اقدامات مربوطه را انجام دهیم. همین طور س��عی کردیم 
در بحث جانمایی، س��دهای باطل در جهت باد نباشد، چراکه باد 
منج��ر به حرک��ت و جابه جایی باطله ها می ش��ود.در بحث معدن 
هوش��مند، همواره تاکید ما بر استفاده از شرکت های دانش بنیان 
اس��ت. در ای��ن بخش، هدف کاه��ش اندازه گیری با اس��تفاده از 
سیستم های هوشمند در بحث حفاظت از محیط زیست است که 
در نهایت خروجی آن به یک سری نرم افزارهایی می رسد که روی 
گوشی های تلفن همراه نصب می شوند و از طریق آنها می توان هر 
لحظه وضعیت منطقه را ارزیابی کرد. در این راس��تا در تلاشیم از 

ظرفیت شرکت های دانش بنیان بیشتر استفاده کنیم.

اصغرآزاده رنجبر  
 کارشناس محیط زیست

یادداشت

علی امرایی، مدیرعامل فولاد س��نگان در حاش��یه نمایش��گاه 
متاف��وی تهران اظهار کرد؛ با توجه ب��ه چالش کمبود انرژی  برق 
این ش��رکت مگاپروژه احداث نیروگاه برق بادی به ظرفیت ۲۰۰ 
م��گاوات را در دس��تور کار دارد.وی گفت: با بهره ب��رداری از این 
نیروگاه ۲۰۰ مگاواتی که بزرگ ترین در نوع خود است نیاز فولاد 
س��نگان به انرژی  برق برطرف خواهد ش��د.وی با اشاره به اینکه 
انرژی  برق یکی از حیاتی ترین ملزومات و نیازهای رشد و توسعه 
صنعتی اس��ت، بیان ک��رد: این نیروگاه با همکاری ش��رکت های 
متش��کل از مجموعه فولاد مبارکه، به عنوان یک پروژه مهم در 

دس��ت اجرا قرار گرفته اس��ت.
وی ادامه داد: در سال های گذشته بخشی از پتانسیل صنعت 
کش��ور به دلیل کمبود ب��رق و اجرای طرح س��همیه   بندی آن 
مغفول ماند و عدم   النفع قابل توجهی متوجه ش��رکت ها شد، اما 
در س��ال جاری با تدابیر اتخاذ شده این قطعی   ها به میزان خوبی 

مدیریت ش��ده اس��ت.
امرایی افزود، نگرانی ج��دی صنایع در چند ماه باقی مانده تا 
پایان سال، چالش کمبود گاز است که امیدواریم تدابیر مناسب 
در این خصوص نیز اندیشیده شود تا شاهد رشد هر چه بیشتر 

تولید در صنایع کش��ور باش��یم.

روی موج خبر

اخبار

حفظ محیط زیست از 
نگاه معدنی ها

پروژه تامین انرژی 
در فولاد سنگان
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 در س��الیان اخیر بحث های بس��یاری بر س��ر شیوه تحول 
صنع��ت فولاد درگرفته که عموماً ناش��ی از توافق های جهانی 
در زمینه کربن       زدایی از فعالیت های اقتصادی اس��ت. جهان به 
نقطه       ای رس��یده اس��ت که می       داند باید برای کند کردن روند 
فزاینده تغییرات اقلیمی به س��مت کاهش دمای کره زمین از 
طریق کاهش میزان انتش��ار آلاینده       هایی همچون دی اکسید 
کرب��ن بپردازد. بخش صنعت به عن��وان یکی از متهمان اصلی 
تولید آلاینده در صدر فهرس��ت بخش های اقتصادی است که 
باید تغییر مس��یر دهد و تا سال ۲۰۳۰ میزان انتشار آلاینده را 
به ارقامی بسیار کمتر از امروز برساند. بخش فولاد نیز به عنوان 
یکی از پایه       های مهم صنع��ت و بخش تولید کارخانه       ای، باید 
در این مس��یر ۳۵درصد از کل تولید آلاینده       های منتشرشده  
از کارخانه های خود در سراس��ر جهان را تا سال ۲۰۳۰ کاهش 
دهد. این بخش که س��هم ۷درصدی از تولی��د آلاینده کربن 
در جه��ان دارد در ایران یکی از س��تون       های تولید صنعتی و 
صادرات غیرنفتی است. راهبرد کلیدی در مسیر همسو کردن 
صنعت فولاد ایران با صنایع مش��ابه در جهان در زمینه تحقق 
اهداف کربن       زدایی، تغییر فناوری اس��ت. در این راهبرد تغییر 
مس��یر تولید از طریق زغال س��نگ به هیدروژن اقدامی است 
ک��ه در جهان محبوبیت بالایی داش��ته و با ش��مول بالایی در 
حال فراگیری اس��ت. حذف زغال س��نگ یا حتی گاز طبیعی 
از چرخ��ه تولید ف��ولاد و جایگزین س��اختن آن با هیدروژن و 
س��ایر روش های جایگزین می تواند تغییر چشمگیری در روند 
سبزشدن این بخش ایجاد کند.امروزه صنایع فولاد در اروپا یا 
آمریکای شمالی با شدت بیش��تری روی استفاده از هیدروژن 
در چرخ��ه تولید کار می کنند، ام��ا روش دیگری که می توان 
در ایران از آن اس��تفاده کرد و کربن تولید ش��ده را در بخش 
فولاد کاهش داد، ترویج استفاده از انرژی تجدیدپذیر در انواع 

مختلف آن اعم از بادی، خورشیدی و زمین گرمایی است. 
همه این موارد به خوبی به کاهش انتش��ار آلاینده در چرخه 

تولید فولاد منجر می شود. 
درعین ح��ال، تغیی��ر فرآیند تولید در زنجی��ره ارزش فولاد 
به ش��کلی که امکان تولید گندله باکیفیت بالاتر ایجاد ش��ود، 
موجب خواهد ش��د تا مصرف سنگ آهن کاهش یابد و همین 
م��ورد س��بب کاهش مصرف ان��رژی و کاهش میزان انتش��ار 

آلاینده شود.
ش��ایان ذکر اس��ت که در روش های تولید ف��ولاد مبتنی بر 
هیدروژن، وجود یک مثلث با س��ه بعد در اکوسیستم صنعت 

فولاد حیاتی است.
 نخستین مورد به تقویت بنیه مالی شرکت های فولادسازی 
مربوط اس��ت. مورد دیگر به نظارت       ه��ای محیطی بر صنعت 
فولاد مربوط است. دیگر اینکه تنظیم       گری دولت باید به شکلی 
باشد که صنایع به سمت استقرار فناوری تولید فولاد کم       کربن 
جهت       گیری کنند. ترکیب این سه موضوع موجب خواهد شد 
تا بنگاه های داخلی برای تغییراتی که جهان در ۲۰۳۰ اعمال 
خواهد کرد، آماده ش��وند. پاس��خ به این پرسش که چرا امروز 
صنایع ایران به دنبال تولید فولادس��بز و کم       کربن یا س��بک و 
مقاومت بالا نمی       روند در همین روش تنظیم       گری دولت نهفته 
اس��ت، درواقع در اکوسیس��تم فولاد ایران سه راس مثلث بالا 
به شکلی نیستند که همه       چیز در خدمت جهت       گیری درست 
صنایع باشد. در شرایط کنونی نیاز است سیاست گذار به شکلی 
تنظیم       گ��ری کند که تولید صنعت فولاد ب��ا ترندهای جهانی 
هماهنگ ش��ود. اما متاس��فانه تنها دغدغه مدیران این حوزه 
دس��تکاری قیمت و مداخله اش��تباه در روند فعالیت طبیعی 
صنعت و اقتصاد است؛ موضوعی که اصرار بر آن سبب خواهد 
ش��د تا نه تنها اهداف ملی محقق نش��ود بلکه زمینه حذف یا 
کمرنگ       شدن اثر و جایگاه ایران از یک بازار بزرگ ایجاد شود.

 ادامه رویکرد فعلی در تنظیم       گری و سیاس��ت گذاری بخش 
فولاد نیز سرعت این افول را شدت می       بخشد.

 امروز سیاست گذار تمام وقت و هزینه خود را صرف معرفی 
نفرات��ی برای مدیریت بخش ف��ولاد می کند و توجهی به لزوم 
تحول در ساختار مصرف انرژی، زنجیره ارزش و شیوه ارتقای 
ارزش اف��زوده این محص��ول ندارد که این آفت بزرگی اس��ت. 
به جای این امور حاش��یه       ای، دو ترند کنونی صنعت فولاد باید 
مورد توجه سیاس��ت گذار قرار گیرند.سیاس��ت گذار باید بداند 
تغییر مس��یر تولید فولاد به سمت تولید مبتنی بر هیدروژن، 
فرآیند پرمنفعتی است که نتایج بسیاری در پی خواهد داشت.

مع��اون اجرایی انجم��ن تولیدکنندگان ف��ولاد ایران گفت: 
ظرفیت زنجیره آهن و فولاد کشور به حدی است که می تواند 

بیش از ده میلیارد دلار ارز آوری داشته باشد.
وحی��د یعقوبی معاون اجرایی انجم��ن تولیدکنندگان فولاد 
ایران با تاکید بر قابلیت صنعت فولاد بعنوان یک رکن مهم در 
اقتصاد کشور افزود: صنعت فولاد، صنعت بالنده ای است، چرا 
که توانس��ته جایگاه خود را در دنیا تثبیت کند و نیاز نیس��ت 

از صفر شروع کند.
وی در ادام��ه گفت: عم��ده فعالیت های صنع��ت فولاد در 
بخش خصوصی انجام می شود، بنابراین زیرساخت های داخلی 
صنع��ت فولاد فراهم اس��ت و باید زیرس��اخت های بیرونی از 
جمله انرژی، مقررات ارزی، حمل و نقل و در بعُد س��نگ آهن 

اکتشاف و استخراج توسعه یابد.
معاون اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران همچنین با 
اش��اره به پتانسیل ارز آوری صنعت فولاد افزود: صنعت فولاد 
در ش��رایط فعلی می تواند با کمی تس��هیلات مقررات ارزی و 
تامین زیرساخت های انرژی به بالای ۱۰ میلیارد دلار ارز آوری 

برسد.
یعقوب��ی گفت: بر اس��اس آخرین آمار که در س��ال ۱۴۰۱ 
گرفته شد، صنعت فولاد باتوجه به شرایط تحریمی توانسته ۸ 

میلیارد دلار ارز آوری داشته باشد.
وی در خاتمه با اش��اره به ظرفیت ب��الای صنعت فولاد در 
حوزه اش��تغال افزود: از آنجای��ی که صنعت فولاد یک صنعت 
م��ادر اس��ت و خیلی از صنای��ع دیگر را می توان��د به حرکت 
دربیاورد، مطابق اس��تاندارد جهانی، به ازای هر یک اش��تغال 
مس��تقیم در صنعت فولاد، ۱۵ اش��تغال غیرمس��تقیم ایجاد 

می شود.

دکتر بهمن عیاررضایی  
تحلیلگر ارشد صنعت فولاد

یادداشت

خبر

سعید عس��کرزاده با انتقاد از اقدام اخیر بورس کالا در صدور بخشنامه  تعیین قیمت 
ب��رای زنجی��ره فولاد، گفت: ت��ا پیش از این اگ��ر در قیمت گذاری محصولات توس��ط 
وزارتخانه اش��کالاتی دیده می ش��د و فرآیند کس��ب و کار را مقداری تحت الشعاع قرار 

می داد، اما در حال حاضر قیمت گذاری توسط بورس کالا رسماً تخلف است.
سعید عسکرزاده،در رابطه با اصول شاخص قیمت گذاری در زنجیره فولاد به خبرنگار 
آهن نیوز گفت: آنچه که در دنیا می گذرد، قیمت گذاری برای تعیین قیمت و مش��خص 
کردن یک دامنه بی معنی است چراکه عرضه و تقاضا تعیین کننده قیمت بوده اما عموماً 

در کشور ما خلاف آن انجام می شود.
وی با اشاره به اینکه فرآیند قیمت گذاری زنجیره فولاد در ایران بر اساس قیمت گذاری 
دس��توری بوده و در یک مقطعی دولت نیز ورود کرده بود، بیان کرد: در ابتدای ش��روع 

روند قیمت گذاری بدین ترتیب بود که ۱۶ درصد شمش فولاد خوزستان به عنوان مبنا 
برای کنس��انتره قرار گرفته و هر ماه عدد فولاد خوزس��تان به دست می آمد و بر اساس 
ع��ددی که از میانگین نرخ پایانی حاصل می ش��د، ۱۵ درصد قیمت کنس��انتره، ۲۳/۵ 
درصد قیمت گندله، ۵۰ درصد آهن اسفنجی و میلگرد که تقریباً باز بود، قیمت گذاری 
انجام می شد. این اتفاق برای دوره ای شاید مناسب بود اما زمانی که قیمت ها رشد پیدا 

می کند، نسبت ها به هم می ریزد.
عسکرزاده در ادامه افزود: حدود یک سالی است که بورس کالا شرایطی را برای رقابت 
فراهم کرده تا تعیین قیمت ها براس��اس عرضه و تقاضا انجام گیرد. این روند به صورت 
کل��ی بر مبنای قیمت های پایه و با منظور بازارس��ازی و همچنین نس��بت قیمت ها بر 

اساس شمش فولاد از نسبت جهانی تعیین می شود.

این فعال صنعت فولاد در ادامه به اقدامات اخیر بورس کالا در صدور بخشنامه  تعیین 
قیمت برای زنجیره فولاد انتقاد کرد و گفت: قیمت گذاری محصولات توسط وزارتخانه 
اش��کالاتی داشت که فرایند کسب و کار را تحت الش��عاع قرار می داد اما از سوی دیگر، 
قیمت گذاری توس��ط خود بورس کالا هم رس��ماً تخلف اس��ت. اتفاقی است که قاعدتاً 
سیس��تم های نظارتی می توانند ورود کنند و از این تخلف جلوگیری کنند.دبیر انجمن 
سنگ آهن ایران به مبنا قرار دادن شمش به عنوان تعیین کننده نرخ پایه انتقاد کرد و 
دو روش را مبنای قیمت گذاری پایه مقاطع فولادی دانست و افزود: مدل و الگویی  که 
مدنظر هس��تش این است که قیمت گذاری ها، سمت ابتدای زنجیره قرار می گیرد تا به 
نس��بت همه زنجیره از یک سود معقولی برخوردار شوند و به انتهای زنجیره برسد. این 

باعث می شود که هیچوقت به نقطه زیان دهی انتهای زنجیره نرسیم.

»روزگار معدن« فرصت های معدنکاری فراسرزمینی را بررسی کرد:

معـدن بـدون مـرز
شهریار خادمی

معدنکاری فراسرزمینی س��ال ها است که توسط 
کشورهای مهم در جهان ارزیابی شده است. بسیاری 
از کشورهای پیشرو با س��رمایه گذاری روی معادن 
کشورهای دیگر، مواد اولیه خود را تامین می کنند. 
این نوع همکاری ها یک معامله برد-برد محس��وب 
می ش��ود. طی س��ال های اخیر مس��ئولان و فعالان 
معدنی کش��ور اهمیت این موض��وع را دریافته اند و 
به دنبال س��رمایه گذاری روی معادن سایر کشورها 
هس��تند؛ موضوعی که می تواند ایران را به یک غول 

در حوزه معدن و صنایع معدنی تبدیل کند. 
ایران سرش��ار از ذخایر عظیم معدنی اس��ت. در 
چند س��ال اخی��ر نیز سیاس��ت های کلان کش��ور 
به سمت استفاده از طرف دیگر سیاست کلی نظام بر 
کاهش وابستگی به نفت و اتکا به دیگر صنایع مانند 
صنایع معدنی، نساجی و خودروسازی است. رسیدن 
ب��ه این ام��ر )کاهش وابس��تگی به نف��ت( نیازمند 
برنامه ری��زی و اج��رای برخ��ی از برنامه های مدون 
اس��ت.لازم است برای توسعه صنایع معدنی ابتدا به 
معادن توجه کرد و برای توس��عه معادن نیز باید به 
اکتش��اف پرداخت. مقوله اکتشافات در ایران بسیار 
مغفول واقع ش��ده اس��ت. هم از نظر عمق و هم از 
نظر گستردگی اکتشافات فاصله زیادی بین ایران و 
کشورهای معدنی پیشرو در جهان وجود دارد. نکته 
مهم آن اس��ت که می توان موانع موجود در مس��یر 
را برط��رف کرد. کمبود ماش��ین آلات و تجهیزات با 
کمک دولت رفع ش��دنی اس��ت. همچنین، س��طح 
اکتشاف ش��ده نیز با همکاری سازمان های ذی ربط 
مانند س��ازمان محیط زیست، س��ازمان انرژی اتمی 
و وزارت صم��ت اگ��ر به یک تعام��ل و نتیجه واحد 
دس��ت پی��دا کنند، بس��یاری از پهنه ه��ای معدنی 
قابل اکتش��اف و بهره ب��رداری خواهند ش��د. بهبود 
وضعیت اکتشافات معدنی در کشور به معنی توسعه 
معادن است. اگر رفع موانع اکتشافات صورت گیرد 
و مس��یر آن هموار شود، با توس��عه معادن، تقویت 
صنایع و به دنبال رشد اقتصادی در دسترس خواهد 
بود.یک��ی از راه های پیش روی کش��ور، تامین مواد 
معدن��ی موردنیاز از طریق معادن کش��ورهای دیگر 
است. ذخایر سنگ آهن روبه اتمام است و این چالش 
بزرگ، ادامه تولید در عرصه فولاد کش��ور را با خطر 
و تهدیدی جدی مواجه کرده است. در همین راستا، 
کارشناسان حوزه معدن در گفت وگو با صمت درباره 
معدنکاری فراسرزمینی، تفکیک وزارتخانه و حقوق 

دولتی سخن گفتند.
لزوم رایزنی اقتصادی برای تحول بخش معدن

عماد هاش��می زاده در گفت وگو ب��ا روزگار معدن 
اظه��ار ک��رد: بنده معتق��دم که در ح��وزه فولاد و 
آه��ن، نیازمند س��نگ هس��تیم ت��ا مجموعه های 
ف��ولادی بتوانند س��رپا بمانند. ذخای��ر فعلی ما تا 
چند س��ال آینده پاسخگو نخواهد بود، بنابراین نیاز 
اس��ت که حفاری عمیق انجام ش��ود. علاوه بر این، 
باید مجموعه ه��ای دولتی همت کنند و به س��مت 
استخراج و حتی اکتش��اف قدم بردارند. همچنین، 
نیاز اس��ت ک��ه نگاهی به کش��ورهای دیگر، چه در 
همس��ایگی و چه در مرزهای دور داش��ته باش��یم. 
کشورهایی نظیر افغانستان، برزیل، استرالیا، ونزوئلا 
و... بخش خصوصی اگر می خواهد وارد گود ش��ود. 
باید هوش��مندانه عمل کند تا قراردادهای حقوقی، 
بین المللی خیلی محکمی ببن��دد؛ قراردادهایی که 

مو لای درز آن نرود.
این کارش��ناس معدنی ادامه داد: برای اینکه این 
اتفاق رخ دهد، نیازمند همکاری سفارتخانه های مان 
هس��تیم. متاس��فانه ت��ا یک س��ال پی��ش در هیچ 
سفارتخانه ای، رایزن اقتصادی نداشتیم. اگر رایزنان 
اقتصادی ما با همراه��ی وزارت صمت کمک کنند 
تا معادن فرامرزی شناس��ایی شوند، آنگاه است که 
بخش خصوصی می تواند وارد عمل ش��ود. آن موقع 
اس��ت که تضمینی برای اس��تمرار فعالیت زنجیره 

فولاد کش��ور فراه��م می ش��ود.وی با بی��ان اینکه 
باتوج��ه ب��ه محدودیت هایی که در بحث اکتش��اف 
در معادن داخلی وج��ود دارد، پروژه بهره برداری از 
معادن فراس��رزمینی را باید پی گرفت، اظهار کرد: 
منابع طبیع��ی، محیط زیس��ت و معارض��ان معدنی 
مش��کلات زیادی برای فعالان معدن��ی و صاحبان 
معدن در ایران ایجاد کرده اند، از این رو در پیشنهاد 
سرمایه گذاری در معادن دیگر پیشنهاد بسیار خوبی 
است.به گفته هاشمی زاده؛ طرح معادن فراسرزمینی 
مورداس��تقبال فعالان بخش خصوصی قرار گرفت و 
امیدواریم که در چند کشور به صورت کنسرسیومی 
این پروژه را فعال کنیم.وی در پاسخ به این پرسش 
که آیا زمینه فعالیت معادن مش��خص ش��ده است، 
گف��ت: معادن��ی ک��ه ظرفیت کار داش��ته باش��ند، 
می توانند در دستور کار قرار بگیرند؛ از جمله معادن 

فلزی و غیرفلزی.
ای��ن فع��ال اقتص��ادی با بی��ان اینک��ه دولت در 
ای��ن زمینه ورود نکرده اس��ت، تصری��ح کرد: اصل 
موض��وع باید بر تقوی��ت بخش خصوصی باش��د و 
لازم اس��ت دولت در ای��ن زمینه از بخش خصوصی 
حمای��ت کند. در ای��ن میان، اگ��ر دولت در بخش 
دیپلماس��ی اقتصادی از فع��الان خصوصی حمایت 
کن��د، بدون تردید زودتر به نتیجه خواهیم رس��ید.

این کارش��ناس معدنی ادامه داد: کشورها در حوزه 
صنع��ت قوانین خاص خ��ود را دارند و ما باتوجه به 
میزان عیار ذخیره شده در معادن، راه های دسترسی 
و زیرس��اخت های موج��ود در آن کش��ورها تعیین 
می کنیم که در کدام کشورها سرمایه گذاری را آغاز 
کنی��م. باید به این نکته توجه داش��ت که در بخش 
زیرس��اخت ها و ماشین آلات معدنی ضعیف هستیم 
و باید از س��ایر کش��ورها این نیازها را تامین کنیم.
وی ب��ا بیان اینکه میزان س��رمایه گذاری در معادن 
فراسرزمینی مشخص نیس��ت، افزود: بهره گیری از 
علم و دانش ش��رکت های دانش بنی��ان باید به یک 
اولویت و هدف تبدیل ش��ود و ما باید به سمت این 

پروژه های بزرگ حرکت کنیم.
معادن متعلق به همه مردم کشور است �

وی درباره اخذ حق��وق دولتی معادن اظهار کرد: 
اصل موض��وع، منطقی و موجه اس��ت، زیرا معادن 
متعلق به همه مردم است. درست است که اکتشاف 
و فرآوری آن توس��ط دولت و بخش خصوصی انجام 
می ش��ود، اما مع��دن از دل زمین بی��رون می آید، 
بنابراین پرداخت حق��وق دولتی به عنوان انفال یک 
امر طبیعی اس��ت و در تمام دنیا وجود دارد، اما در 
کش��ور ما این امر بی سروسامان اس��ت. معدنداران 
نمی گویند که از ما حقوق دولتی نگیرید، بلکه بیان 
می کنند که چرا یک رویه مش��خصی برای این کار 
وجود ندارد.هاشمی زاده افزود: زمانی که مدیرعامل 
یکی از مع��ادن بودم، از وزارت صمت درخواس��ت 

مکانیزه ش��دن حق��وق دولتی را ب��ه وزارت صمت 
دادم. به تازگی مطلع ش��ده ام که آن جلس��ات به بار 
نشسته و دریافت حقوق مکانیزه شده است. هرکجا 
که ممیزی ها را برداریم، موفقیت حاصل می ش��ود. 
ضمن اینکه از فس��اد پیش��گیری می ش��ود و فساد 

موجود را از بین می برد.
وی اظه��ار کرد: ب��رای اخذ حق��وق دولتی نباید 
کارشناس مبلغی را تعیین کند. آنچه در قانون دیده 
شده را باید در نرم افزار تعریف کرد تا سیستم بداند 
که فلان معدن چقدر تولی��د کرده، چقدر صادرات 
انجام داده و...؟ فکر می کنم اگر سیس��تم هوشمند 
ش��ود، همه معدنکاران به پرداخ��ت حقوق دولتی 

رضایت خواهند داد.
تفکیک منطقی نیست �

هاش��می زاده درباره تفکیک این وزارتخانه و تاثیر 
آن ب��ر بخش معدن کش��ور اظهار کرد: س��ال های 
زی��ادی بر این موضوع تمرکز ش��ده اس��ت. در این 
دوره زمانی منطقی نیس��ت ک��ه وزارت صمت به ۲ 
وزارتخانه مجزا تبدیل ش��ود. اگر قرار باش��د بخش 
بازرگانی از وزارت صمت جدا ش��ود، س��بب جنگ 
میان ۲ وزارتخانه می ش��ود. همیشه بخش تولید با 
ص��ادرات و واردات در تضاد بوده اس��ت. اگر وزارت 
بازرگانی تش��کیل ش��ود و به طورمثال سیب زمینی 
گ��ران ش��ود، مس��ئولان مربوط��ه می گوین��د این 
محص��ول را وارد کنی��د، ام��ا متوجه ای��ن موضوع 
نیس��تند ک��ه تولیدکننده، یک م��اه دیگر محصول 
را برداش��ت می کند یا مازاد س��یب زمینی در کشور 
وجود دارد؛  بنابراین وزارت بازرگانی دستور صادرات 
می ده��د و کاری به این امر ک��ه وضعیت تولید در 
کشور چگونه است، ندارد، اما وقتی مجموعه )تولید، 
ص��ادرات و واردات( در یک وزارتخانه باش��د، روند 
کاری آن بهب��ود می یابد.با یک مثال دیگر می توان 
تفکی��ک وزارت صمت را بررس��ی کرد: واردات یک 
دستگاه حفاری را در نظر بگیرید. ممکن است یک 
واردکننده همه شرایط مدنظر را داشته باشد، اما ۲ 
اداره کل )معاون��ت صنای��ع وزارت صمت و معاونت 
امور مع��ادن( اختلافاتی برس��ر برخی م��وارد پیدا 
می کنند. به این ترتیب، آن دس��تگاه حفاری نزدیک 
۱۰ م��اه در گمرک می مان��د. این موضوع در نهایت 
توس��ط یک وزیر و ی��ک وزارتخانه حل می ش��ود، 
ام��ا اگر تفکی��ک صورت بگی��رد، آیا ای��ن موضوع 
ب��ا ۲ وزارتخانه و ۲ وزیر قابل حل اس��ت؟ از این رو 
جدا ش��دن وزارت صمت به شکلی که مطرح شده، 
منطقی و به خیر و صلاح کشور نیست و به طورحتم 
به بخش تولید کشور ضرر و زیان وارد خواهد کرد.
وی اف��زود: اما اگر وزارت صم��ت را به ۳ وزارتخانه 
»صنای��ع«، »بازرگانی«، »مع��ادن و صنایع معدنی« 
تبدیل کنی��م، مناس��ب خواهد بود. بن��ده با اصل 
تفکیک مخالفم، اما اگر قرار به تفکیک اس��ت، باید 

آن را ب��ه ۳ وزارتخانه تبدیل ک��رد. اگر می خواهیم 
اقتصاد کشور به س��مت اقتصاد معدنی گرایش پیدا 
کند، نیازمند وزارتخانه ای هس��تیم که تمام تمرکز 
خود را معطوف همین هدف کند.هاشمی زاده اظهار 
کرد: به جرأت می توان گف��ت امروزه هر آنچه را در 
بخش معدن و صنایع معدنی داریم، مربوط به زمانی 
است که »وزارت معادن و فلزات« داشتیم. بعد از آن 
کار زیربنایی انجام نشد، چون اولویت وزارت صمت 
به سمت تولید کالای اساس��ی و بعد از آن به سمت 
صنایعی همچون خودروس��ازی معطوف شد که آن 
را هم به نابودی کش��اندیم. پس بخش معدن مورد 
بی توجهی و کم لطفی واقع شد، اما باز تاکید می کنم 
ک��ه ذات تفکیک وزارت صمت، درس��ت و منطقی 
نیس��ت، اما اگر قصد تفکیک داریم، باید آن را به ۳ 

وزارتخانه مجزا تبدیل کنیم.
وی بااش��اره ب��ه احیای ه��زار مع��دن کوچک و 
متوس��ط که در دس��تور کار قرار گرفته است، بیان 
کرد: معادنی در کشور هس��تند که باید موردتوجه 
قرار بگیرن��د. درحال حاضر مع��ادن و محدوده های 
زیادی در کش��ور فعال نیس��تند، از این رو طرحی با 
حمای��ت ایمیدرو و با کمک بخش خصوصی و خانه 
معدن برای احیای معادن کوچک و متوس��ط دنبال 
شد. هاشمی زاده در پایان بیان کرد: باید پروژه احیا 
و هوشمندس��ازی معادن را دنب��ال می کنیم که در 
این ش��رایط هر معدنی یک کارت هوشمند خواهد 
داش��ت و می تواند نیازها را تشخیص دهد و به موقع 
مش��کلات را رفع کند. این طرح در قالب یک پروژه 
بزرگ از س��وی دولت دنبال می شود که می تواند به 
معادن راکد کم��ک و آنها را به معادن فعال تبدیل 

کند.
توج�ه بی�ش از حد ب�ه ش�عار حمایت از  �

اکتشاف
به��رام شاه ویس��ی، مدیرعام��ل یک��ی از معادن 
کوچک مقیاس در اس��تان آذربایجان غربی به صمت 
گف��ت: در کش��ور به ش��عار حمایت از اکتش��افات 
توجه زیادی می ش��ود. همه فع��الان معدنی به این 
موضوع اذعان دارند که اکتشافات یکی از مهم ترین 
بخش های این صنعت اس��ت. حتی شرکت هایی که 
معدنی نبودند، یک بخش معدن��ی راه اندازی کرده 
و ب��ه تحقیق و بررس��ی معادن و اکتش��اف معادن 

پرداخته و ماشین آلات و تجهیزات خریده اند. 
نسبت به سال های قبل این بخش بسیار پیشرفت 
ک��رده، اما فاصله ما با کش��ورهای پیش��رو بس��یار 
زیاد است. به عنوان مثال کش��ورهایی مانند چین و 
اس��ترالیا س��الانه بالغ بر ۷ تا ۸ میلیون متر حفاری 
دارند، در حالی که در بهترین شرایط در ایران ۷۰۰ 
هزار متر حفاری انجام می شود. از لحاظ تجهیزات و 
روش های حفاری و اکتشافی نیز بخش معدنی ایران 
از ابت��دای کار که مربوط به مباحث زمین شناس��ی 

اس��ت تا انته��ا، همچنان به صورت س��نتی در حال 
فعالیت اس��ت که این ابزارآلات و شیوه ها متعلق به 
۴۰ س��ال پیش هستند، اما در دنیا، هم تجهیزات و 
هم روش های تحلیل تغییر کرده و به روز ش��ده اند، 
در نتیجه فاصله ما با استاندارد دنیا بسیار زیاد است.
وی در پاس��خ ب��ه ای��ن س��وال ک��ه معدنکاری 
فراس��رزمینی در تامین مواد اولی��ه صنایع معدنی 
کش��ور چه تاثیری دارد، اظهار کرد: شک نکنید که 
معدنکاری فراس��رزمینی به رفع مشکل تامین مواد 
اولیه کمک خواهد کرد، به ویژه در حوزه سنگ آهن 
حتما ش��رکت های ایرانی مجبور هس��تند به سمت 
معادن فراس��رزمینی حرکت کنند. هر شرکتی که 
زودتر به این فکر باشد، سود بیشتری کسب خواهد 
کرد. تا امروز شرکت های زیادی به کشورهای دیگر 
رفت��ه و از معادن آنه��ا بازدید کرده ان��د، اما تعداد 
محدودی از آنها عملیات معدنکاری را در این معادن 

آغاز کرده اند.
شاه ویسی ادامه داد: البته این حوزه نیز با مشکلاتی 
مواجه اس��ت. گاهی ما نمی توانی��م تضامین قانونی 
کشور دیگر را فراهم کنیم. دولت نیز در این سال ها 
تغیی��رات مثبت زیادی در این ح��وزه ایجاد نکرده، 
بنابراین ریس��ک معدنکاری فراسرزمینی کمی بالا 
است، اما فعالان معدنی مجبور هستند تا این مسئله 
را پیگی��ری کنند. در غیر این صورت، کمبود منابع 
گریبانگیر معادن خواهد ش��د. درحال حاضر به نظر 
می رسد قزاقستان شرایط خوبی برای سرمایه گذاری 
روی معادن سنگ آهن، مس و روی دارد. کشورهای 
افریقایی مانند سنگال، موریتانی و دیگر کشورهایی 
که هنوز ش��رایط توس��عه را پیدا نکرده  و همچنین 
ثبات سیاس��ی بیشتری دارند، ش��رایط خوبی برای 

سرمایه گذاری پیدا کرده اند.
در ادام��ه، این فع��ال معدنی در زمینه اس��تفاده 
فناوری ه��ای هوش��مند در مع��ادن اظه��ار ک��رد: 
معدنکاری هوش��مند مس��یر را به سمت روش هایی 
که کاهش هزینه ه��ای عملیات��ی را به همراه دارد، 
هدایت می کند. در واقع، این نوع معدنکاری موجب 
می ش��ود که ب��ا یک س��رمایه گذاری اولیه بیش��تر 
نس��بت به روش های س��نتی در هزینه ه��ای تولید 

صرفه جویی های قابل توجهی را داشته باشیم.
 هدف س��وم معدنکاری هوشمند نیز میزان تاثیر 
آن بر سیستم کار است، به طوری که موجب افزایش 
بهره وری کار می ش��ود و میزان بهره وری سیستم را 

در ۲ بعد افزایش می دهد.
 بع��د اول در رابطه با ظرفیت س��اعتی؛ تولید را 
باتوج��ه به افزایش دقت و راندمان افزایش می دهد. 
به عنوان مث��ال، اگر یک واحد تولی��دی فرآیند را با 
ظرفیت ۸۰ تن در س��اعت انجام دهد، با اس��تفاده 
از معدنکاری هوش��مند ظرفیت آن به ۱۰۰ تن در 

ساعت ارتقا می یابد.
شاه ویس��ی ادام��ه داد: همی��ن موض��وع درباره 
بهره ورت��ر کردن و بهینه س��ازی عملی��ات انفجار و 
همچنی��ن پیدا ک��ردن محل های دقی��ق چال زنی، 
بهینه سازی بحث اکتشافات نیز صادق است. دومین 
موضوع بهره وری و بهینه سازی، کیفیت در اکتشاف، 
اس��تخراج و واحدهای صنعتی و معدنی با استفاده 
از ابزارها و تکنولوژی ه��ای مدرن بوده که با کمک 
معدنکاری هوش��مند، عیاری ک��ه مرحله موردنظر 
ارائه می دهد، نسبت به روش های قدیمی از کیفیت 
بالایی برخوردار می ش��وند و عملی��ات را بهره ورتر 
می کن��د و با افزایش کیفیت، کاهش هزینه ها را در 

پی خواهد داشت.
شاه ویس��ی در پای��ان اظه��ار ک��رد: در مجموع 
معدنکاری هوش��مند به این شکل موردارزیابی قرار 
می گیرد که موجب می ش��ود ش��رکت های معدنی 
با اس��تفاده از نرم افزارها و راه حل های پیش��رفته و 
فناورانه، بهره وری از سیس��تم های خود را نسبت به 
گذش��ته افزایش دهند. اگر بخواهیم ۲ دهه اخیر را 
بررس��ی کنیم، تاکنون بی��ش از ۳۰ درصد عملیات 
معدن��کاری با کم��ک روش ه��ا و فناوری های نوین 

افزایش بهره وری داشتند.
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    قیمت گذاری توسط بورس کالا رسماً تخلف است 

گزارش

پنج هزار معدن در دولت سیزدهم ساماندهی شد شرکت های خارجی علاقه مند به سرمایه گذاری در معادن افغانستان 
نماینده مردم ش��یروان و عضو کمیس��یون صنایع و معادن 
مجلس شورای اسلامی گفت: پروانه اکتشاف و بهره برداری از 
پنج هزار معدن در دولت سیزدهم شفاف سازی و ساماندهی 
شد.علی جدی در نشست خبری با اصحاب رسانه در بجنورد 
اظهار کرد: اصلاح قانون معادن از طرح های خوبی بود که در 
مجلس مصوب ش��د و دولت اقدامات قاب��ل توجهی در حوزه 

رصد و پالایش فعالیت معادن انجام داد.
وی افزود: پیش از دولت س��یزدهم پروانه های بهره برداری 
با مبالغ بس��یار س��نگینی به فروش می رفت اما در این طرح 
مصوب ش��د ک��ه اگر پروانه به��ره برداری تا یکس��ال به بهره 

برداری نرسد، باطل شود.
جدی با اش��اره به نبود اطلاعات منس��جم در حوزه معادن، 
گفت: با الزامات پیش بینی ش��ده در برنامه هفتم توسعه، باید 
تمامی اطلاعات در اختیار سازمان زمین شناسی و اکتشافات 

معدنی قرار گیرد تا تمامی س��رمایه گذاران نیز به این داده ها 
دسترسی داشته باشند و رانت اطلاعاتی حذف شود.

عض��و کمیس��یون صنایع و مع��ادن مجل��س تصریح کرد: 
همچنین در این برنامه در نظر گرفته شده تا پهنه های معدنی 
برای واگذاری به سرمایه گذاران باید به مزایده گذاشته شود.

با اشاره به ساماندهی نظام حقوق دولتی معادن، خاطرنشان 
ک��رد: پیش از این حقوق دولتی وصول ش��ده معادن به کمتر 

از پنج همت می رسید اما اکنون به ۴۰ همت رسیده است.
نماینده ش��یروان با اش��اره به صدور مجوز م��اده ۲۳ طرح 
انتقال آب های زیرزمینی منطقه سرانی شیروان، گفت: تامین 
پنجاه هزار میلیارد ریال اعتبار برای اجرای این طرح آبرسانی 
بزرگ در س��فر استانی رییس جمهور مصوب شده بود که ۶۰ 
درصد از این اعتبار از محل منابع بودجه عمومی دولت و ۴۰ 

درصد نیز از محل مشارکت است.

 ش��هاب الدین دلاور، سرپرس��ت وزارت مع��ادن و پترولیم 
افغانس��تان می گوی��د ک��ه در ح��ال حاض��ر ش��رایط ب��رای 
س��رمایه گذاری در کشور فراهم ش��ده و شرکت های خارجی 
علاقه مند س��رمایه گذاری در بخش معادن هستند.او در دیدار 
با نماینده شرکت آر دی اس امریکا و بریتانیا به سرمایه گذاری 
در بخش معادن کشور نیز تأکید کرده است. ذبیح الله مجاهد، 
س��خنگوی امارت اس��لامی، گفت: »ش��رکت های مختلف از 
کشورهای مختلف می آیند دید و بادید می کنند با وزیر معادن 
و پترولیم و آن ها تمام پروسه استخراج معادن را ارایه می کنند 
و صحبت می شود و اکثر شان آمادگی دارند که در این بخش 
س��رمایه گذاری بکنند.اتاق صنایع و معادن تأکید می کند که 
امارت اس��لامی باید در واگ��ذاری قرارداد ه��ای معادن برای 
ش��رکت های داخلی نیز س��هم بدهد و فرآوری معادن نیز در 
داخل کشور صورت گیرد. سخی احمد پیمان، معاون اول اتاق 

صنایع و معادن، گفت: »ما امیدواریم که توجه شود سرمعادن 
افغانس��تان که در خود کشور پروس��س نهایی شود و قوانین 
که در گذش��ته مانع س��رمایه گذاری بود به ویژه شرکت های 
بزرگ کش��ورهای که به معادن افغانس��تان نیاز دارد تشویق 
ش��ود.«اما آگاهان مس��ایل اقتصادی می گویند که به منظور 
جلب س��رمایه گذاری های بزرگ در کش��ور نیاز است تا ابتدا 
محدودیت های بانکی که وضع ش��ده از سوی جامعه جهانی، 
برطرف ش��ود.محمد نبی افغان، آگاه مس��ایل اقتصاد، گفت: 
»حکومت باید اول به جامعه جهانی این قناعت را بدهد به ویژه 
در بخش های بازرگانی و اقتصادی آن ها باید به ش��رکت های 
بزرگ خارجی اجازه دهند که در افغانس��تان س��رمایه گذاری 
کنن��د.« پیش از ای��ن وزارت معادن و پترولی��م گفته بود که 
در بیش از دو س��ال گذشته به ارزش نزدیک به هفت میلیارد 
دالر قرارداد ها در بخش استخراج معادن به امضا رسیده است.

چشم انداز صنعت فولاد و 
محورهای آن

ارزآوری ۸ میلیارد دلاری صنعت 
فولاد در سال گذشته
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معاون امور معادن و صنایع معدنی اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان همدان از 
مانیتورینگ معادن استان برای نخستین بار در کشور خبر داد و گفت: ۱۰ معدن استان 

همدان برای نخستین بار و به عنوان پایلوت کشوری به صورت آنلاین رصد می شوند.
محمدهادی احمدی با اش��اره به وجود ۳۱۰ پروان��ه بهره برداری معدن دارای اعتبار 
در اس��تان اظهار کرد: رصد برداش��ت مواد معدنی از معادن اس��تان به صورت آنلاین 
پیگیری شده و در تعدادی از معادن استان نیز باسکول الکترونیکی نصب شده است تا 
بر میزان برداشت از معادن نظارت صورت گیرد.وی با اشاره به اینکه در گذشته میزان 
اس��تخراج واقعی معادن اعلام نمی شد، تصریح کرد: با استفاده از باسکول الکترونیکی و 

مانیتورینگ معادن میزان استخراج واقعی معادن مشخص می شود.
احمدی از فرآوری ۹۷ درصدی مواد معدنی در استان خبر داد و افزود: در سال های 

گذشته میزان خام فروشی معادن روند کاهشی داشته و در حال حاضر بسیاری از مواد 
معدنی از جمله آندلوزیت، فلدس��پات، س��یلیس و دولومیت  به طور کامل در اس��تان 
فرآوری می ش��وند.وی با بیان اینکه در موضوع س��نگ های تزئینی و ساختمانی مشکل 
فرآوری وجود دارد، مطرح کرد: در راستای فرآروی سنگ های تزئینی و ساختمانی نیز 
به دنبال ایجاد سنگ بری مجهز و به روزی در استان هستیم که اگر این واحد راه اندازی 
ش��ود ۹۷ درصد از مواد معدنی اس��تان فرآوری خواهد شد.معاون امور معادن و صنایع 
معدنی اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان همدان یادآور شد: چرخه فولادی استان 
نیز تکمیل ش��ده به طوریکه گندله سازی، شمش فولاد و میلگرد در استان رقم خورده 
و تنها حلقه مفقوده در چرخه فولادی اس��تان همدان آهن اس��فنجی است.وی تصریح 
کرد: راه اندازی واحد آهن اس��فنجی در استان در حال پیگیری است که سرمایه گذاری 

نیز در این زمینه آماده اس��ت که در حال دریافت مج��وز بوده و با راه اندازی این واحد 
در آینده چرخه فولاد استان کامل می شود.احمدی از استخراج ۱۵.۵ میلیون تن ماده 
معدنی در سال گذشته خبر داد و خاطرنشان کرد: سال گذشته ۱۵.۵ میلیون تن ماده 
معدنی از معادن اس��تان استخراج ش��ده که با ۲۱ میلیون تن ظرفیت استخراج اسمی 
معادن فاصله دارد.این مقام مس��ئول با اش��اره به تعطیلی ۱۰۰ معدن اس��تان همدان، 
اظهار کرد: ۱۰۰ معدن اس��تان به علت مشکلاتی از جمله وجود معارضان محلی، نبود 
بازار فروش و نبود پروژه های بزرگ در استان تعطیل هستند.وی از وصول ۱۳۰ میلیارد 
تومان حقوق دولتی معادن خبر داد و خاطرنش��ان کرد: در س��ال گذشته ۱۳۰ میلیارد 
تومان حقوق دولتی معادن اس��تان وصول شده که نس��بت به سال ۱۴۰۰، رشد ۴۵۰ 

درصدی داشته است.

گزارش »روزگارمعدن« درباره وظیفه دولت در حمایت از بخش معدن

معدن رکورددار پرداخت به دولت است
گیتا جاودانی

ایران جزو معدود کش��ورهایی است که هم منابع 
انرژی فراوان��ی در اختیار دارد و هم معادنی غنی و 
ب��ا ظرفیت بالا که اگر ای��ن دو دارایی با هم ممزوج 
ش��وند، نقش پررنگ��ی در تامین زنجی��ره تولید و 
ثروت آفرین��ی ایفا خواهن��د کرد.البته از آنجایی که 
سرمایه گذاری در بخش معدن، ریسک های فراوانی 
دارد، باید بستر مناسبی برای فعالیت در این بخش 
مهیا ش��ود تا س��رمایه گذار بتواند با اطمینان خاطر 
وارد گود ش��ود و این ح��وزه را از حالت رکود خارج 
کند، اما متاسفانه تا امروز بستر مناسبی برای حضور 

بخش خصوصی در حوزه معدن فراهم نشده است.
به ب��اور کارشناس��ان یک��ی از عوام��ل مزاح��م 
س��رمایه گذاری بخ��ش خصوص��ی در ای��ن بخش 
افزای��ش بی روی��ه حق��وق دولت��ی و مالیات بخش 
معدن است. رئیس کمیس��یون صنایع معدنی اتاق 
بازرگان��ی ای��ران اخیرا در اعتراض ب��ه این موضوع 
گفت: متاس��فانه ن��گاه درآمدی ب��ه موضوع حقوق 
دولت��ی معادن باوجود تخصی��ص ۱۰۰درصدی آن 
در قان��ون مربوطه موجب ش��ده هر س��ال، به ویژه 
در سنوات اخیر، ش��اهد جهش عدد تعیین شده در 
ای��ن بخش از لوایح بودجه باش��یم و این مقادیر در 
تصوی��ب قانون بودجه نیز افزای��ش می یابد.به گفته 
بهرام ش��کوری، این موضوع باعث ش��ده ش��رایط 
مطلوبی را شاهد نباشیم و بسیاری از معادن ما قادر 
به تامین هزینه های خود نیستند و با ظرفیتی پایین 
فعالیت می کنند یا تولید خود را متوقف کرده اند که 
این موضوع، حصول چش��م اندازهای تعیین شده در 
بخش های مختلف را نیز با مشکل مواجه می سازد.
در گفت وگوی ام��روز »روزگارمعدن« با تقی نبئی، 
رئیس پیش��ین سازمان نظام مهندسی ایران نگاهی 
به چشم انداز بخش معدن داشتیم و وظیفه حمایتی 
و نظارتی دولت نسبت به این بخش را مرور کردیم.

نق�ش بخش مع�دن در اقتصاد کش�ور ما  �
چقدر جدی است؟

اگر به بخش معدن نگاهی دوباره بیندازیم و جایگاه 
آن را در رأس ه��رم زنجیره ه��ای متع��دد و متنوع 
صنعتی و تولیدی ببینیم، رشد و توسعه آن نیازمند 
حمایت های ویژه اس��ت و ضرورت دارد سرمایه های 
بیش��تری به این بخش هدایت ش��ود. به گمان من 
در این راس��تا باید اهتمام ویژه ای بر اهلیت سنجی 
س��رمایه گذاران در این بخش داش��ت و تدابیری در 
پی��ش گرفته ش��ود که این فرآیند به درس��تی طی 
ش��ود، زیرا معدن یکی از حوزه های اقتصادی کاملا 
فنی-مهندس��ی است و اگر سرمایه گذار اهلیت لازم 
را نداش��ته باشد، ممکن اس��ت به این بخش آسیب 
برس��اند. برای اینکه آس��یب کمتری به این بحش 
وارد ش��ود باید همه جنبه های حمایت��ی آن را در 
نظر بگیریم. از سوی دیگر به عقیده بنده باید در این 
حوزه معافیت مالیاتی وجود داش��ته باشد. علاوه بر 
این لازم اس��ت حقوق دولتی در مناطق محروم به 
صفر برس��د. برای این کار می توان مناطق گوناگون 
کش��ور را از نظر سطح محرومیت به درجه ۱ ۲ و ۳ 
تقسیم بندی کنیم و براساس ضریب برخورداری از 
امکان��ات و تجهیزات و ضرایب س��رمایه گذاری، اگر 
س��رمایه گذاری به مناطقی که برخورداری کمتری 
دارن��د و از امکان��ات و ش��رایط ضعیف ت��ری بهره  
می برند، ورود کرد و فعالیت  معدنی راه انداخت -به 
گمان من- باید مشمول بخشودگی مالیاتی، حقوق 
دولتی و یک درصد فروش ش��ود و قانون هم اجازه 

این کار را می دهد.
فایده این اقدام چیست؟ �

ای��ن موضوع باع��ث می ش��ود بخش زی��ادی از 
نقدینگی سرگردان که به اقتصاد هم صدمات زیادی 
وارد ک��رده، جذب بخش معدن ش��ود و این جذب 
سرمایه موجب می شود زنجیره های بعدی تولید در 
این مناطق ش��کل گیرد و ب��ه این ترتیب مهاجرت 
معک��وس اتف��اق بیفتد.در کن��ار این، اش��تغالزایی 
در مناطق مح��روم اتفاق می افتد، توس��عه متوازن 
صنعتی در کش��ور رخ می ده��د و در نهایت آنچه از 
محل تصمیمات درس��ت )حق��وق دولتی و مالیات 
صفر و اقدامات تش��ویقی و ترغیبی از این دس��ت( 
برای این بخش در نظر گرفته ش��ده، موجب توسعه 
اش��تغال در زنجیره های تولیدی بعدی می ش��ود و 
افزایش درآمدها و گردش مالی که در این زنجیره ها 
رق��م می خورد. ب��ه عبارت دیگر چن��د برابر حقوق 
دولتی و مالیات��ی که دولت از بخش معدن دریافت 
نکرده است از این طریق حاصل می شود که از محل 
توسعه زنجیره های صنعتی و تکمیل زنجیره ارزش 
خواه��د ب��ود. بنابراین عملا چشم پوش��ی از حقوق 
دولتی و مالیات بخش معدن، نوعی س��رمایه گذاری 
ازسوی دولت خواهد بود، نه هزینه یا کاهش درآمد 
یا به عب��ارت بهتر حمایت بخش دولتی از توس��عه 
معدن��کاری در مناطق محروم اس��ت. باز هم بر این 
نکته تاکی��د می کنم که قوانین و مقررات هم اجازه 
ای��ن کار را می دهد و اگ��ر جایی خلأ قانونی در این 
زمین��ه وجود دارد، می توانیم ب��ا همکاری نهادهای 
قانون گذار و تدوین لوایحی این خلأ را جبران کنیم.

ان�واع مالیات های�ی ک�ه معدن ب�ه دولت  �
می پردازد چیست؟

هم��ه فع��الان اقتص��ادی کش��ور در زمینه های 
مختل��ف، مالی��ات عملک��رد می پردازن��د و بخش 
معدن هم از این قاعده مس��تثنا نیس��ت؛ به ویژه در 
سال های اخیر که با جدیت از طرف ادارات مالیاتی 
این پرداختی افزایش هم پیدا کرده اس��ت. مالیات 
عملکرد بخش معدن بی��ن ۱۰ تا ۱۵ درصد درآمد 
بهره برداران است که طبق قوانین مربوطه پرداخت 
می ش��ود و برای تمام فعالان اقتصادی وجود دارد؛ 
اما آن قس��متی که قابل نقد اس��ت و می توان به آن 
پرداخت این است که در بخش معدن وجوهی دیگر 
ه��م به دو طری��ق و مبنای قانونی دیگ��ر به خزانه 

دول��ت واری��ز می شود.نخس��تین پرداختی، حقوق 
دولتی است که طبق ماده ۱۴ قانون معادن از بابت 
درصدی از بهای فروش ماده معدنی استخراج شده، 
فرآوری شده یا کانه آرایی شده باید به حساب خزانه 
واریز ش��ود. ای��ن حقوق دولتی براس��اس نوع ماده 
معدنی، کیفیت عیار آن و همین طور براس��اس تناژ 
استخراجی سالانه محاسبه می ش��ود. در اینجا هم 
احتم��ال دارد اجحافی در حق بخش معدن صورت 
گیرد، زیرا ممکن اس��ت ظرفیت واقعی معدن کمتر 
از ظرفیت اسمی پروانه باشد، این در حالی است که 
در زمان اخذ حقوق دولتی ظرفیت اس��می در نظر 
گرفته می شود. در نتیجه برخی از بهره برداران برای 
جبران این زیان، بیشتر از ظرفیت اسمی استخراج 
می کنند که ع��لاوه بر حقوق دولت��ی جرایمی هم 
ب��رای آن در نظر گرفته می ش��ود که این مبالغ هم 

باید به عنوان جریمه حقوق دولتی پرداخت شود.
بند دیگری که در برنامه ششم توسعه زیر عنوان 
ماده ۴۳ باب و در س��ال های اخیر به ویژه ازس��وی 
دس��تگاه های دولت��ی، به وی��ژه اداره راه با ش��دت 
پیگیری می شود و در شورای معادن استان تصویب 
ش��د و از بهره برداران اخذ می شود، یک تا ۲ درصد 
فروش کل معدنکاران اس��ت ک��ه این مبلغ هم رقم 
قابل توجه��ی اس��ت. پرداختی های این س��ه بخش 
)حقوق دولتی، مالیات و ماده ۴۳( به حساب خزانه 
واریز می شوند و می توانیم بگوییم بخش معدن تنها 
بخش اقتصادی تولیدی کش��ور است که حدود ۲۵ 
درصد درآمدهایش باید به حساب های دولتی واریز 
ش��ود که این رقم بس��یار محل نقد و مورد عجیبی 
اس��ت که در اقتصاد ما حکمفرما است.نکته مهمی 
که می خواهم به آن اش��اره کنم این اس��ت که اگر 
به بخش مع��دن نگاهی دوب��اره بیندازیم و جایگاه 
آن را در رأس ه��رم زنجیره ه��ای متع��دد و متنوع 
صنعتی و تولیدی ببینیم، رشد و توسعه آن نیازمند 
حمایت های ویژه اس��ت و باید سرمایه های بیشتری 

به این بخش هدایت شود.
مالی�ات و حق�وق دولت�ی اخذش�ده کجا  �

هزینه می شود؟
محل هزینه ک��رد حقوق دولتی کاملا مش��خص 
اس��ت و در قان��ون معادن به طور دقی��ق موردتوجه 
ق��رار گرفت��ه، اما تا امروز می ت��وان گفت تا بیش از 
۹۰ درصد درآمد حاصل از این محل در محل هایی 

که تعریف ش��ده هزینه نمی شود و عمدتا در حساب 
خزانه و برای ام��ور خارج از معدن و امور مربوط به 
منطقه معدنی هزینه می شود. از تمام پرداخت های 
بخ��ش معدن به دولت، کمت��ر از ۱۰ درصد به این 
بخ��ش اختصاص پی��دا می کند و آن مق��دار اندک 
ه��م در اغلب موارد به درس��تی مدیریت نمی ش��ود 
و ب��ه بخش معدن نمی رس��د. همان ط��ور که بارها 
گفته ش��ده، مناطق عملیاتی باید ۱۵ درصد حقوق 
دولتی را دریافت کنند. برای توسعه زیرساخت های 
مح��ل وقوع معدن ح��دود ۶۵ درصد حقوق دولتی 
باید ب��ه وزارت صمت اختصاص پی��دا کند تا برای 
توس��عه اطلاعات اکتشافی و توس��عه زیرساخت ها 
و همین ط��ور کمک ب��ه تجهیز و نوس��ازی ناوگان 
معدن��ی هزینه ش��ود؛ اما می توان گف��ت از این ۶۵ 
درصد، کمتر از ۱۰ درصد به حس��اب نهاد یادشده 
واریز می ش��ود و س��هم صندوق بیم��ه فعالیت های 
معدنی هم به درس��تی پرداخت نمی ش��ود. س��هم 
نظام مهندس��ی ۳ درصد است که آن هم هیچ وقت 
پرداخت نشده و همین طور سهم ۱۲ درصدی منابع 
طبیعی و س��ازمان جنگل ها و... این عقب ماندگی ها 
آس��یب زیادی به بخش معدن زده اس��ت. روش��ن 
اس��ت که هیچ کدام از ای��ن کوتاهی ها متوجه خود 
بهره بردار نیست و ضعف سیاست گذاری ها و سستی 
در اجرای قوانین و مقررات باعث بروز این مشکلات 
شده است.البته محل هزینه کرد مالیات های معدنی 
در قانون مش��خص نشده اس��ت. حصول مالیات و 
واریز آن به حس��اب خزانه از ط��رق مختلف انجام 
می ش��ود. به عقی��ده بن��ده دول��ت می تواند بخش 
اعظم مالیات های وصول��ی را که از همه بخش های 
اقتصادی تحصیل و به حساب خزانه واریز می شود، 
برای توسعه زیرساخت های معدن و تکمیل زنجیره 
ارزش بخ��ش معدن در مناطق عملیاتی هزینه کند 
ک��ه تا امروز بخش معدن از ای��ن تدابیر دور بوده و 
کمت��ر به آن پرداخته ش��ده و در قوانین و مقررات 
هم من ماده یا بند خاصی س��راغ ندارم که صراحتا 
در آن ذکر ش��ده باش��د که مالیات معدنی باید در 
کجا هزینه شود و متاسفانه نگاه حکومت به مالیات 
معدن نگاه درآمدی است، نه وجوه امانی که باید در 

بخش معدن هزینه شود.
باتوجه به کاهش س�رمایه گذاری در بخش  �

معدن به نظر ش�ما چش�م انداز ای�ن بخش در 

آینده چیست و دولت چه مسئولیتی در قبال 
آن دارد؟

معدن چه زیرمجموعه دولت باشد و چه در اختیار 
مجموعه ه��ای خصولت��ی یا خصوص��ی، باید تحت 
نظارت فن��ی و ایمنی کامل دس��تگاه های نظارتی 
قرار داش��ته باش��د. ماده ۲ قانون مع��ادن، نظارت 
و فعالیت ه��ای معدن��ی را برعه��ده وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گذاش��ته و همین طور در ماده ۳۴ 
قانون بر این موضوع تاکید ش��ده اس��ت. در نهایت 
س��ایر س��ازمان ها و ارگان ها از جمله دس��تگاه های 
متول��ی امور کارگ��ری، محیط زیس��تی، جنگل ها و 
دستگاه های متولی HSE، وزارتخانه های بهداشت، 
کار، جهاد کشاورزی، سازمان حفاظت محیط زیست 
و... که مس��ئولیت هایی در این زمینه دارند باید در 
کن��ار وزارت صمت نظارت کام��ل را بر فعالیت های 
معدنی داش��ته باش��ند. پس اگر جایی انحرافی در 
مباحث مرب��وط وجود دارد، به عقی��ده بنده به این 
دلیل اس��ت که نهاد مس��ئول به موق��ع و با جدیت 
کامل برخورد نکرده است. در غیر این صورت شاهد 
انحراف��ات مربوط ب��ه بحران های محیط زیس��تی و 
موضوعات کارگری و امثال آن نبودیم.از طرف دیگر 
قیمت گذاری دستوری یکی از مصادیق بارز دخالت 
دول��ت در اقتص��اد اس��ت و ما را از اس��تانداردهای 
اقتص��اد آزاد دور می کن��د که به هی��چ وجه به نفع 
هیچ اقتصادی نیس��ت و طبیعت��ا به ضرر اقتصاد ما 
ه��م تمام خواهد ش��د و به کاهش س��رمایه گذاری 
و افزایش فرار س��رمایه از ای��ن بخش دامن می زند. 
افزایش حقوق دولتی به هیچ وجه به صلاح نیس��ت. 
حقوق دولتی باید در مناطق کمترتوس��عه یافته به 
س��مت صفر میل کند تا باعث شود مناطق محروم 
ما از نظر معدنی جاذبه س��رمایه گذاری پیدا کنند. 
خصوصی س��ازی به آن معنی ک��ه اتفاقی رخ دهد 
و تنه��ا با هدف کوتاه ش��دن دس��ت بخش دولتی 
باش��د، به هیچ وجه به صلاح معدنکاری در کشور ما 
نیست. به گمان من خصوصی سازی تنها در صورتی 
موجه اس��ت که معادن به  هلدینگ ها و شرکت های 
سرمایه گذاری دارای اهلیت معدنکاری واگذار شوند. 
تنه��ا این مس��یر می توان��د به نفع بخ��ش معدن و 
جامعه ای باش��دکه در این بخش اشتغال دارند؛ چه 
کارگری، چه مهندس��ی، چه مدیریتی و افرادی که 
در ای��ن حوزه س��رمایه گذاری می کنند. تنها به این 
ترتیب میزان بهره وری افزایش خواهد یافت و رونق 

در بخش معدن حاصل خواهد شد. 
از ای��ن موضوع غافل نش��ویم ک��ه ضعف نظارت 
موجب خواهد شد دستاوردهای ما در بخش معدن 

هدر برود.
 توصیه من این است که همه دستگاه های نظارتی 
بر انجام تکالیف خود با دقت و با استانداردهای لازم 
در بخ��ش معدن، اهتمام ورزن��د.در هر موردی که 
ما گلایه داریم و مش��کلاتی در حوزه سرمایه گذاری 
یا کارگری، محیط زیس��تی و امثال آن وجود دارد، 
اول از هم��ه ضع��ف نظارت��ی عامل آن اس��ت. این 
ضع��ف نظارتی باید از ط��رف وزارت صنعت، معدن 
و تجارت که متولی نظارت عالی بخش معدن است، 
جبران ش��ود و در نهایت، همان طور که اش��اره شد 
از دس��تگاه های مربوطه در انجمن ها و تش��کل های 
قانون��ی به ویژه س��ازمان نظام مهندس��ی معدن در 
امور فنی-مهندس��ی و ایمنی و تش��کل هایی مانند 
خانه مع��دن و انجمن های صنفی کم��ک بگیرد تا 
حلقه های نظارتی و مش��ورتی ب��رای کنترل بهینه 
بخش معدن ش��کل بگیرد و جلوی خروج معدن از 

ریل  و سیاست گذاری کلان گرفته شود.

    مانیتورینگ ۱۰ معدن همدان برای نخستین بار 

پس از چالش های تغییر اقلیم و کاهش آب شیرین، بیابان زایی 
مهم ترین چالش بش��ر در قرن جاری است. براساس اعلام رئیس 
س��ازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کش��ور در نشست تخصصی 
کارگروه ملی مقابله با بیابان زایی، میزان بیابان           زایی در کشورمان 
سالانه حدود یک میلیون هکتار و فعالیت های بیابان           زدایی حدود 
۳۰۰ هزار هکتار در سال است. تاکنون پژوهش های مختلفی برای 
بررسی عوامل بیان زا در جهان و داخل کشور انجام شده و عوامل 
موثر در آن موردارزیابی قرار گرفته و براساس این بررسی ها، بخشی 
از گسترش بیابان ها ناشی از فعالیت معدنکاری است.عوامل موثر 
در بیابان زای��ی در ایران را می توان به موارد زیر مربوط دانس��ت: 
عوامل توسعه و تکنولوژیکی، مدیریتی، آب و کشاورزی، سیاست 
و قوانین و عوامل اجتماعی و اقتصادی که معدن بخشی از عوامل 
توسعه و تکنولوژیکی است. اما مهم ترین عامل بیابان زایی مرتبط 
با منابع آب و کش��اورزی اس��ت که برداشت بی رویه از منابع آب  
زیرزمینی، شیوه های آبیاری سنتی، اجرای طرح های خودکفایی 
کشاورزی و فشار آن بر منابع آب و سرزمین مهم ترین آنها است. 
در مجموعه عوامل توسعه و تکنولوژیکی نیز تغییر کاربری اراضی 
)گسترش اراضی کش��اورزی، تبدیل مراتع به اراضی کشاورزی(، 
جاده س��ازی غیراصولی در عرصه های طبیعی، سدس��ازی و... در 
اولوی��ت بالات��ری از معدن ق��رار دارند. در واق��ع فعالیت معدنی 
تنها بخش��ی از عوامل بیابان زایی اس��ت و تاثیر آن بس��یار کمتر 
از س��ایر عواملی است که انس��ان در آنها نقش دارد.در سال های 
اخیر استفاده از ش��اخص های مختلف برای بررسی روند تخریب 
و احیا در عملکرد اکوسیس��تم انجام شده است. برای این منظور 
مؤسسه CSIRO در استرالیا، روشی تحت عنوان تجزیه و تحلیل 
عملکرد چشم انداز ابداع کرده است. این پایش برای ارزیابی اثرات 
معادن در استرالیا ابداع شده و به طور گسترده ای در سراسر جهان 
در اکوسیس��تم های گوناگون مورد اس��تفاده قرار گرفته و به طور 
عم��ده وضعیت عملکرد خاک س��طحی با اس��تفاده از این روش 
موردبررس��ی قرار گرفته اس��ت. به طور کلی نتایج تحقیق ها برای 
برخی از معادن نش��ان داده اند که با اس��تحصال معادن، پوشش 
گیاهی و پوشش س��نگفرش محافظ سطح خاک، به کلی از بین 
رفته و به موجب آن قابلیت فرس��ایش پذیری این مناطق افزایش 
یافته اس��ت؛ بنابراین تخریب قطعات گیاهی بر ساختار و عملکرد 
اکوسیس��تم تاثیر سوء داش��ته و باعث تسریع روند بیابان زایی در 
مناطق تحت اس��تخراج معدن شده است. همچنین تغییر برخی 
خواص فیزیکی و ش��یمیایی خاک در اثر برداش��ت معادن نیز تا 
حدی بر ویژگی های عملکردی خاک س��طحی این مناطق تاثیر 
داشته است.چرخه حیات معدن شامل ۴ فاز اصلی است که در فاز 
۴ آن که مربوط به بسته شدن معدن است به بازسازی زمین های 
معدن اشاره شده است. بازسازی )Reclamation( به عملیاتی 
اطلاق می ش��ود که بازس��ازی و احیای زمین های استخراج شده 
و آم��اده کردن آنها برای اس��تفاده مجدد را به دنب��ال دارد. البته 
این عملیات لزوما منجر به حفظ ش��کل و برگش��ت حالت اولیه 
زمین، یعنی قبل از استخراج نمی ش��ود.عملیات بازسازی جزئی 
از فرآیند بهره برداری از معادن اس��ت و بهترین حالت این اس��ت 
که پیش از آغاز عملیات بهره برداری طرح آن تدوین ش��ود. پس 
نخستین و مهم ترین عملکرد برای جلوگیری از بیابان زایی انجام 
معدنکاری مس��ئولانه و هوشمند اس��ت. در فرآیند اکتشاف باید 
حداق��ل تخری��ب انجام و تا حد ممکن از جاده س��ازی بی فایده و 
ایجاد ترانشه جلوگیری شود. در فرآیند استخراج به ویژه استخراج 
به روش روباز که میزان تخریب ۲ تا ۱۱ برابر بیشتر از معدنکاری 
زیرزمینی است، تا حد ممکن باید پیت نهایی بهینه تعریف شود 
و جاده ها مناس��ب ب��ا فعالیت طراحی و ایجاد ش��وند. دامپ های 
باطل��ه در مکان مناس��ب طراحی ش��وند. از انتش��ار گردوغبار تا 
حد ممکن جلوگیری ش��ود. در طراحی های انجام ش��ده پوشش 
گیاهی نیز به عنوان پارامتر مهم در نظر گرفته ش��ود.همچنین در 
فرآیند فرآوری جلوگیری از انتش��ار گردوخاک و گازهای س��می 
کارخانه های فرآوری و جلوگیری از آلودگی آب از مهم ترین نکات 
در کنترل آلودگی معادن به ش��مار می رود.مراحل نامبرده بخشی 
از انجام معدنکاری مس��ئولانه و هوش��مند اس��ت. امروزه بخشی 
از ش��رکت های معدن��ی در داخل ایران در فعالی��ت بیابان زدایی 
نقش دارن��د و گونه های خاص گیاهی را کش��ت می کنند. ایجاد 
فضای س��بز و نگهداری آن و همچنین کنترل بخش��ی از اراضی 
منابع طبیعی توس��ط آنها انجام می شود که در روند بیابان زدایی 
بس��یار موثر اس��ت. علاوه بر صدور مجوز ها و ارائه اظهارنامه های 
محیط زیس��تی، شیوه های نظارتی، بازرس��ی های دوره ای و توقف 
در بهره ب��رداری مع��دن می تواند برای کنت��رل آلودگی های آب، 
خاک و هوا ناش��ی از فعالیت معدنکاری عملیاتی شود. در صورت 
مشاهده مخاطرات شدید زیست محیطی جریمه های مالی به علت 
ارزش اف��زوده قابل توجه در بخش مع��دن نمی تواند به هیچ وجه 
بازدارنده باش��د، بلکه باید مسئولیت بازسازی بخش تخریب شده 
نی��ز به بهره بردار واگذار ش��ود. علاوه بر وض��ع قوانین، نظارت و 
برخورد حقوقی، آموزش و فرهنگ سازی نیز نقش بازدارنده ای در 
اصلاح رفتارها و فعالیت ها در طولانی مدت داشته است. همچنین 
با عنایت به حضور بهره بردار در محدوده های معدنی و تجهیزاتی 
ک��ه آنها در اختیار دارند، بهتر اس��ت دولت ط��رح بیابان زدایی و 
بازس��ازی معدن را به بهره برداران واگذار کند و نقش دولت فقط 

نظارتی باشد.

محمد مسن آبادی  
کارشناس و فعال معدنی

یادداشت

معاون توس��عه و برنامه ریزی ش��رکت تهی��ه و تولید مواد 
معدنی ایران گفت: تور واقعیت مجازی معدن زیرزمینی نخلک 
در ش��رکت تهیه و تولید م��واد معدنی ایران ب��ه زودی مورد 
بهره ب��رداری قرار می گیرد.به گ��زارش روزگارمعدن به نقل از 
روابط عمومی ایمپاسکو، محمدرضا کریمی معاون برنامه ریزی 
و توسعه شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران عنوان کرد: در 
راس��تای سیاست های شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران، 
حرکت به س��مت انقلاب صنعتی نس��ل چه��ارم و همچنین 
هوشمندس��ازی معادن با بهره مندی از تکنولوژی های به روز 
دنی��ا، ماموریت ویژه ای به مدیریت پژوهش این ش��رکت داده 
ش��د تا علاوه بر پژوهش در خصوص روش های نوین اکتشاف، 
اس��تحصال و فرآوری مواد معدنی، به س��مت هوشمند سازی 
معادن و ب��ه کارگیری دانش فناوری اطلاع��ات در معادن به 

صورت تخصصی پیشروی کند.
معاون برنامه ریزی و توسعه ایمپاسکو افزود: از این رو پروژه 
بازدید مجازی از معادن با همکاری دانشگاه شهید بهشتی در 

دستور کار قرار گرفت.

روی موج معدن

معدن وصنایع معدنی

جایگزینی برای گاز فولاد در زمستان وجود ندارد  رئیس هیات عامل ایمیدرو از تاسیسات انتقال آب خلیج فارس دیدن کرد
یک کارش��ناس فولادی گفت: در سایر صنایع، گاز می   تواند  

با مازوت جایگزین شود؛ اما در صنعت فولاد، امکان جایگزینی 
آن وج��ود ن��دارد؛ بنابراین ب��ا قطع��ی و محدودیت های گاز، 

به   ناچار کل فرآیند تولید زنجیره فولاد مختل خواهد شد.
علی بیات در رابطه با وضعیت گاز فولادس��ازان در زمستان 
بیان کرد: در چند س��ال اخیر، ع��لاوه بر افزایش مصرف برق 
در تابس��تان، با رکوردهای جدید مصرف گاز روبه رو شده ایم. 
البته با توجه به شرایط تورمی کشور و نیاز به تولیدات بیشتر، 

تلاش هایی برای رفع قطعی انرژی صنایع انجام شده است.
این کارش��ناس فولادی با اش��اره به اینکه قطعی گاز روند 
تولید را مختل می کند، گفت: از طرفی، زمانی که فش��ار گاز 
را برای صنایع کاهش می دهند، بخش عظیمی از صنعت باید 
تعطیل و بخش دیگر کار کند که در این شرایط زنجیره تولید 
دچار مش��کل می شود. در واقع اگر گاز یک واحد تولیدی کم 

شود، برنامه های تولیدی برهم می ریزد که این شیوه تخصیص 
منابع انرژی منطقی نیست و درهیچ کجای دنیا چنین روندی 

دیده نمی شود.
ب��ه گفته بیات، در س��ایر صنای��ع، گاز می   توان��د با مازوت 
جایگزین ش��ود؛ ام��ا در صنعت فولاد، ام��کان جایگزینی آن 
وجود ندارد؛ بنابرای��ن با قطعی و محدودیت های گاز، به   ناچار 

کل فرآیند تولید زنجیره فولاد مختل خواهد شد.
کارش��ناس صنعت فولاد در پایان خاطرنش��ان کرد: قطعی 
گاز در صنای��ع بزرگی به ویژه فولاد نه تنها زنجیره فولاد بلکه 
تولی��د محص��ولات مهمی مانند آهن اس��فنجی و محصولات 
کارخانه ه��ای القایی را تحت تاثیر ق��رار می دهد و تولید برق 
نیروگاه  ها را نیز دچار مشکل می کند. در نتیجه تولید کشور از 
دو جهت آسیب جدی می بیند و در مراحل بعدی ممکن است 

به افزایش نرخ محصولات فولادی منجر شود.

رییس هیات عامل ایمیدرو به همراه معاونان و مدیران این 
س��ازمان و تعدادی از مقامات اس��تان هرمزگان از تاسیسات 
انتق��ال آب خلیج فارس دیدن کرد.به گزارش روزگارمعدن به 
نق��ل از روابط عمومی ایمی��درو، محمدرضا موثقی نیا، معاون 
وزیر و رئی��س هیات عامل ایمیدرو امروز ب��ه همراه تعدادی 
از معاون��ان و مدیران این س��ازمان، صبح ام��روز با حضور در 
منطق��ه وی��ژه خلیج فارس پس از بازدید از ش��رکت تامین و 
توس��عه زیرساخت خلیج فارس از تاسسیات انتقال آب خلیج 
ف��ارس دیدن کردند.س��میه خلوصی، مع��اون برنامه ریزی و 
توانمندس��ازی ایمیدرو، حس��ام صبوری، رئی��س دفتر هیات 
عامل، منیژه غلامرضایی، مدیر زیرساخت، محمدعلی صوفی، 
مدیرکل دفترمرکزی حراس��ت، مرتض��ی جعفرپوریان، مدیر 
رواب��ط عمومی و فضل اله حی��دری، مدیر امور بین الملل نیز 
در این بازدید موثقی نیا را همراهی می کنند.شرکت تأمین و 

انتقال آب خلیج فارس )WASCO( در س��ال ۱۳۹۲ توسط 
ش��رکت های معدنی و صنعتی گل گهر، شرکت ملی صنایع 
مس ایران و ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو تأسیس شد. 
ایمی��درو در پروژه های انتقال آب راهبری طرح ها را برعهده 
دارد.در خ��ط نخس��ت، ۱۳۰ میلیون مترمکعب آب در س��ه 
قطع��ه به ط��ول ۸۳۰ کیلومتر تحویل صنای��ع معدنی بزرگ 
کشور شد.با اجرایی شدن این طرح، صنایع متعددی در فلات 
مرکزی کش��ور خواستار بهره گیری از این آب برای گسترش 
کس��ب و کار خود ش��ده اند که این ش��رکت، در حال برنامه 
ریزی و اجرای انشعاب از کریدور حیات بخش خلیج فارس به 
صنایع متقاضی است که خود عاملی برای توسعه این مناطق 
خواهد بود.موثقی نیا بازدید از ش��رکت های فولاد هرمزگان و 
س��تاره س��یمین و مادکوش را در برنامه سفر خود به منطقه 

ویژه خلیج فارس را دارد.

معدنکار باید مسئول 
باشد

بهره برداری از تور واقعیت مجازی 
بازدید از معدن زیرزمینی نخلک

۲۴ پروژه راهس��ازی و برق رس��انی با سرمایه گذاری ایمیدرو با 
هدف توس��عه زیرس��اخت های حوزه معدن و صنای��ع معدنی؛ در 
دس��ت اجرا اس��ت.پروژه های راهس��ازی مع��دن و صنایع معدنی 
ایمی��درو در قالب ۱۷ قرارداد (به ط��ول ۲۱۸.۵ کیلومتر) و پروژه 

های برق رس��انی هفت ق��رارداد(۲۱۳.۷ کیلومتر) اس��ت. مجموع 
س��رمایه گذاری در پروژه های راهس��ازی و برق رسانی توسط این 

سازمان؛ به ۱۷۸۹۷ میلیارد ریال می رسد.
پروژه های شاخص �

از پروژه های شاخص راهسازی می توان به “راه معدن گلیران« 
اس��تان مازن��دران، »محور دوم خرامه – نی ریز« اس��تان فارس و 
محور«دس��توران – منیدر« اس��تان خراس��ان رضوی اشاره کرد.

همچنی��ن “ب��رق معادن نهبندان – ش��اهکوه” خراس��ان جنوبی، 

“خرید تجهیزات خط انتقال برق اس��مالون – مروس��ت” اس��تان 
یزد از پروژه های ش��اخص برق رسانی است.طرح ایجاد زیربناهای 
لازم در معادن بزرگ و مناطق معدنی کشور)زیرمجموعه ایمیدرو( 

راهبری این پروژه ها را بر عهده دارد.

۱۷۸۹۷ میلیارد ریال سرمایه گذاری ایمیدرو در بخش راه و برق
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در طی س��ال های ۲۰۱۸ تا ۲۰۲۲ به ط��ور میانگین حدود 
۵۳.۹ میلیون تن س��نگ معدن و کنس��انتره نیکل در جهان 
تجارت ش��ده که در این س��ال ها نوسان زیادی را تجربه کرده  
اس��ت. آمار تجارت نشان می دهد که فیلیپین جزو بزرگ ترین 
تولیدکنن��دگان و صادرکنندگان کنس��انتره نی��کل در جهان 

است.
چین با س��هم ۸۴ درصدی، کره جنوبی و ژاپن با ۶ درصد، 
مقدونیه شمالی و اوکراین با ۲ درصد بزرگ ترین واردکنندگان 
کنسانتره نیکل به  شمار می روند. در سمت عرضه، فیلیپین با 
۶۳ درصد، کالدونیا با ۱۲ درصد، گوآتمالا با ۳ درصد و ساحل 
عاج با سهمی معادل ۲ درصد از صادرکنندگان برتر کنسانتره 

نیکل محسوب می شوند.
تجارت کنسانتره نیکل در سال ۲۰۱۸ به میزان ۵۶ میلیون 
و ۶۰۰ هزار تن بوده و در سال ۲۰۲۲ به حدود ۴۶ میلیون و 

چهار صد هزار تن رسیده  است.
 در س��ال ۲۰۱۹ با افزایش تولید نی��کل که اندونزی نقش 
به  س��زایی در آن داش��ت، افزایش تجارت کنسانتره نیکل نیز 
اتفاق افتاد و نسبت به سال ۲۰۱۸ با رشد ۱۶ درصدی به ۶۵ 

میلیون و ۹۰۰ هزار تن رسید.
در سال ۲۰۲۲ برای تجارت کنسانتره نیکل کمترین مقدار 
رقم خورده اس��ت. این افت در نتیجه سیاس��ت های صادراتی 
اندونزی و هم چنین جن��گ اوکراین که موجب کاهش تولید 
نی��کل در این دو کش��ور به عن��وان قطب های ب��زرگ تولید و 
مصرف کنس��انتره نیکل اتفاق افت��اد که اثر عمیقی بر تجارت 
کنسانتره نیکل گذاشت. در سال ۲۰۲۰ نیز تجارت کنسانتره 
نیکل با افت بی س��ابقه ۱۸ میلیون تنی نس��بت به سال قبل، 
برابر با ۴۶ میلیون و ۲۰۰ هزار تن ثبت ش��ده  است که عامل 

اصلی کاهش به  وقوع پیوسته، همه گیری کووید- ۱۹ بود.
اندونزی برای توس��عه صنعت داخلی خود، سیاست هایی را 
ب��رای محدود کردن صادرات س��نگ نیکل اجرا کرده اس��ت؛ 
محدودیت صادراتی این کشور، نااطمینانی های خاصی را برای 
عرضه جهانی نیکل ایجاد کرده اس��ت. از س��وی دیگردر سال 
۲۰۲۲، جن��گ اوکراین باعث آش��فتگی در بازار تجارت نیکل 
ش��د که انقباض عرضه نیکل در اروپا را تش��دید کرد. به طور 
کلی پیش بینی می شود در آینده برای رسیدن به کربن صفر، 
تقاض��ا و رقابت برای نیکل با توجه به کاربرد این فلز در باتری 

و ماشین  های هیبریدی افزایش خواهد یافت.
بزرگ ترین کشورهای واردکننده کنسانتره نیکل چین، کره 
جنوبی، ژاپن، اوکراین و مقدونیه شمالی هستند و در صادرات 
کش��ورهای فیلیپین، کالدونیا، گوآتمالا و س��احل عاج س��هم 
به س��زایی دارند؛ دو کش��ور فیلیپین و چین با اختلاف بسیار 
محس��وس با سایر کشورها در قله   صادرات و واردات کنسانتره 

نیکل قرار دارند.
ح��دود ۷۰ درصد از نیکل تولید ش��ده در جهان، به منظور 
تولی��د ف��ولاد زنگ نزن، تبدی��ل به فرونیکل می ش��ود. چین 
به عنوان بزرگ تری��ن تولیدکننده فولاد زنگ نزن در جهان، با 
میانگین واردات کنس��انتره نیکل به مقدار بیش از ۴۵ میلیون 
تن در بازه ۵ س��اله بین س��ال های ۲۰۱۸ ت��ا ۲۰۲۲ در رده 
اول واردکنن��دگان جهان��ی قرار دارد و بیش از س��ه چهارم از 
کل س��هم واردات را به خود اختصاص داده اس��ت. نکته حایز 
اهمیت آن که واردات این کشور طی بازه مورد بررسی کاهش 
۴ درصدی را تجربه کرده اس��ت؛ البته در س��ال ۲۰۲۰ چین 
تح��ت تاثیر بیماری کووید-۱۹ قرار گرفت و ش��وک عظیمی 
به واردات کنس��انتره نیکل این کش��ور وارد ش��د و با کاهش 
چشمگیری به میزان ۳۹.۲ میلیون تن رسید که حدود ۱۶.۹ 

میلیون تن از سال ۲۰۱۹ کمتر بود.
در س��ال ۲۰۲۲ چی��ن عمده کنس��انتره نیکل خ��ود را از 
فیلیپی��ن، کالدونیا و س��احل عاج تامین کرده اس��ت. واردات 
کنس��انتره نیکل چین در س��ال ۲۰۲۲ با کاهش ۳.۵ میلیون 
تنی نسبت به سال ۲۰۲۱ به میزان ۴۰ میلیون تن بود که در 
نتیجه تصمیمات دولت اندون��زی به عنوان یکی از بزرگ ترین 
کشورهای صادرکننده کنس��انتره نیکل به چین در سال های 
اخی��ر، برای ممنوعیت صادرات س��نگ و کنس��انتره نیکل و 
افزای��ش تعرفه های صادرات��ی رخ داد.کره جنوب��ی و ژاپن با 
اختلاف بس��یار زیاد بعد از چین، با سهم حدودا یکسان دیگر 
واردکنندگان بزرگ کنس��انتره نیکل به شمار می روند. واردات 
کنس��انتره نیکل کره جنوبی در ۵ سال گذشته روندی تقریبا 
ثابتی را دنبال کرده  اس��ت و ب��ا کاهش حدود ۷۰۰ هزار تنی 
واردات کنس��انتره نی��کل از ۳.۳ میلیون تن در س��ال ۲۰۱۸ 
به ۲.۶ میلیون تن در س��ال ۲۰۲۲ رس��یده است. ژاپن روند 
پرتلاطم تری را طی کرده و بیشینه واردات حدود ۳.۸ میلیون 
تن��ی را در س��ال ۲۰۱۹ و کمینه مقدار ح��دود ۲.۵ میلیون 
تنی را در س��ال ۲۰۲۲ ثبت کرده اس��ت.اوکراین نیز به مانند 
س��ه کشور پیشین به واس��طه فعالیت نسبتا گسترده در حوزه 
تولید انواع فولاد، در کنار واردکنندگان بزرگ نیکل به چش��م 
می خ��ورد. نکت��ه قابل توج��ه در خصوص واردات کنس��انتره 
نی��کل اوکراین این  اس��ت که در س��ال ۲۰۲۲ با افت ناگهانی 
حدود ۳۴۷ هزار تن کنس��انتره نیکل وارد کرده است که این 
کاهش به س��بب جنگ اوکراین با روس��یه اتفاق افتاده است.
همان طور که انتظار می رود، بازار صادراتی کنسانتره نیکل در 
دست کشورهایی اس��ت که از ذخایر و تولید معدنی مناسبی 
برخوردار هستند؛ البته عدم فعالیت چشم گیر در زمینه تولید 
فولاد زنگ نزن نیز موجب ش��ده تا این کش��ورها عمده تولید 
خود را صادر کنند و در صورت ورود کش��ورهای صادرکننده 
کنس��انتره نیکل به حوزه تولید این نوع فولاد، ریسک بزرگی 
به واردکنندگان نیکل تحمیل خواهد شد.فیلیپین بزرگ ترین 
صادرکننده کنس��انتره نی��کل در بازه ۵ س��اله بین ۲۰۱۸ تا 
۲۰۲۲ بوده است؛ به طوری که هر ساله بیش از نصف و به طور 
میانگی��ن ۶۳ درصد از کل صادرات ۵ س��ال مذکور را به خود 
اختصاص داده اس��ت. این کشور در سال ۲۰۲۲ با کاهش ۱۱ 
درصدی نس��بت به س��ال قبل حدود ۳۸ میلیون تن صادرات 
کنسانتره نیکل را به ثبت رسانده است. کالدونیا به عنوان دیگر 
صادرکننده بزرگ، البته با اختلاف زیاد نس��بت به فیلیپین، از 
۶.۳ میلیون تن در س��ال ۲۰۱۸ به ۶.۵ میلیون تن در س��ال 
۲۰۲۲ رسیده است.گواتمالا و ساحل عاج دیگر صادرکنندگان 
بزرگ کنس��انتره نیکل در جهان به ش��مار می رود که هر یک 
به ترتی��ب و به طور میانگین در ۵ س��ال مورد بررس��ی، ۳ و ۱ 
درصد از بازار کنس��انتره نی��کل در جهان را به خود اختصاص 
داده اند. در بازه زمانی مورد بررس��ی به طور مجموع حدود ۲.۷ 
میلی��ون تن صادرات کنس��انتره نیکل داش��تند. در این بین 
ساحل عاج در سال های اخیر با رشد چشم گیر تولید و صادرات 
در بین کشورهای بزرگ صادرکننده قرار گرفته و در سال های 
دورت��ر کمتر نش��انی از این کش��ور در بی��ن صادرکنندگان 

کنسانتره نیکل به چشم می خورد.

بر مدار جهان

سنگ آهن سال آینده به 150 
دلار می رسد!!

نخس��ت وزیر ژاپن در کنفرانس آب و هوایی امارات متحده عربی اعلام کرد که توکیو 
اقدامات لازم برای کاهش اتکای ژاپن به تولید برق با سوخت زغال سنگ را انجام خواهد 

داد تا برای تحقق به صفر رساندن انتشار کربن تا سال ۲۰۵۰، دست یابد.
به گزارش روزگار معدن از کیودونیوز، فومیو کیش��یدا، نخست وزیر ژاپن، در نشست 
س��ازمان ملل در مورد تغییرات آب و هوایی در امارات متحده عربی )COP۲۸( گفت: 
ژاپن قصد دارد حمایت مالی از وام دهندگان بین المللی را برای کمک به کش��ورهای 
در حال توس��عه در تامین بودجه برای مقابله با مس��ائل زیست محیطی افزایش دهد. 
کیشیدا پیش از این قول همکاری با کشورهای دیگر برای سه برابر کردن حجم جهانی 

انرژی سبز را داده بود.
ژاپن که از نظر منابع س��وختی دچار کمبود اس��ت به شدت به واردات سوخت های 

فسیلی مانند زغال سنگ و نفت خام وابسته بوده است. کیشیدا گفت: ژاپن به ساخت 
نیروگاه های جدید زغال س��نگ را که هیچ برنامه ای برای کاهش انتش��ار کربن ندارند، 
خاتم��ه خواهد داد.با این ح��ال وی به تعطیلی نیروگاه های موجود و تعیین زمان بندی 
برای این اقدامات اشاره ای نکرد.کیشیدا همچنین شرکت کنندگان کنفرانس آب و هوا 
را تش��ویق کرد تا تلاش بیشتری برای دس��تیابی به اهداف مشخص شده در توافقنامه 

تاریخی پاریس ۲۰۱۵ برای محدود کردن گرمایش زمین انجام دهند
این توافق برای رساندن گرمایش زمین به کمتر از ۲ درجه سانتیگراد، ترجیحا به ۱.۵ 

درجه سانتیگراد در مقایسه با سطوح قبل از انقلاب صنعتی امضا شد.
برای جلوگیری از عبور از خط ۱.۵ درجه سانتیگراد، دانشمندان سازمان ملل تخمین 
می زنند که انتش��ار دی اکس��ید کربن باید تا س��ال ۲۰۳۰ حدود ۴۵ درصد نسبت به 

سال ۲۰۱۰ کاهش یابد.کیشیدا افزود: ژاپن به ایجاد یک صندوق جدید در بانک توسعه 
آفریقا کمک خواهد کرد و آماده است تا حدود ۹ میلیارد دلار ظرفیت وام را برای بانک 
جهانی و بانک توسعه آسیایی افزایش دهد.وی افزود: ژاپن میزبان اولین نشست سران 
در مورد کاهش انتش��ار کربن با اعضای انجمن کشورهای جنوب شرقی آسیا در اواخر 
ماه جاری میلادی خواهد بود، زیرا این کش��ور چارچوب »جامعه انتش��ار صفر آسیا« را 
)با عضویت کشورهای آسیایی که خواهان به صفر رساندن تولید کربن هستند( معرفی 
کرده اس��ت.روز پنجشنبه، در روز افتتاحیه کنفرانس آب و هوایی، ژاپن متعهد شد که 
۱۰ میلیون دلار به یک صندوق بین المللی جدید برای حمایت از کش��ورهای در حال 
توس��عه که متحمل خس��ارات و آسیب های ناش��ی از تغییرات آب و هوایی می شوند، 

کمک کند.

تحلیلگران در آخرین ب��رآورد های خود میانگین قیمت 
سنگ آهن را در نیمه نخست سال ۲۰۲۴ به ۱۵۰ دلار هر 
تن افزایش داده اند چون انتظار دارند تقاضای چین به لطف 
بس��ته های محرک اقتصادی آن بالا برود. این در حالیست 
که آخرین پیش بینی ها قیمت س��نگ آهن را برای س��ال 
آین��ده ۱۳۰ تا ۱۳۵ دلار برآورد ک��رده بودند. در هر حال 
هن��وز برآورده��ا از اوج ۲۳۲.۵ دلار ماه می س��ال ۲۰۲۱ 
خیلی کمتر است.چین بیش از دو سوم سنگ آهن جهان را 
خریداری می کند و تقاضای آن قیمت های جهانی و برنامه 

های تولید شرکت های معدنی بزرگ را تعیین می کند. 
در خارج از چین نیز انتظار می رود تقاضای س��نگ آهن 
در س��ال ۲۰۲۴ بهبود یابد، که ناشی از تقاضای قوی هند 
و برخی بهبود ها در اروپا است.موسس��ه بی ام آی میانگین 
قیمت س��نگ آهن را برای سال آینده با ۲۰ درصد افزایش 
به ۱۲۰ دلار رس��انده، در حالی که گلدمن س��اکس برآورد 
خ��ود را با ۲۲ درصد افزایش به ۱۱۰ دلار رس��انده اس��ت. 
پیش بین��ی وود مکنزی نیز ۸ درصد بیش��تر و ۱۰۸ دلار 

شده است. است.

انقراض یک ماده معدنی
مهدی نجفی

در ح��ال حاضر جهان با مش��کلات زیادی روبرو 
است. آب و هوا به سرعت در حال گرم شدن است، 
اقیانوس ها به طور فزاینده ای در حال اسیدی  شدن 
هستند، ششمین انقراض رسماً دارد آشکار می شود 
و در عی��ن حال خطر جنگ هس��ته ای قریب الوقوع 
اس��ت. اما بحران دیگری نیز وجود دارد که ش��اید 
هرگز در مورد آن چیزی نش��نیده باشید. محققان 
می گویند اگ��ر دنیا همچنان این بح��ران را نادیده 
بگیرد، ممکن است موجب فاجعه  جهانی برای نسل 

بعدی شود.
فسفر عنصر تجدیدپذیری نیست �

 “فسفر” مادۀ معدنیِ ضروری و مهمی برای تمام 
گیاهان و حیوانات روی زمین، از جمله انسان هاست. 
فسفر که یکی از عناصر اصلی  DNA است، موجب 
می ش��ود س��لول های زنده، ان��رژی را انتقال دهند. 
همچنین، وقتی فس��فر از سنگ ِ فسفات استخراج 
می ش��ود، می توان برای افزایش بهره وری کشاورزی 

آن را به کودهای شیمیایی اضافه کرد.
مشکل این است که فس��فر عنصر تجدیدپذیری 
جایگزی��نِ  هی��چ  حاض��ر  ح��ال  در  و  نیس��ت 
شناخته ش��ده ای ب��رای آن وجود ن��دارد و مناطق 
بس��یار محدودی وجود دارد که بتوان فسفر از آنجا 
استخراج کرد. هرچه زمین مقادیر بیشتر و بیشتری 
از ای��ن م��ادۀ معدنی را مصرف می کن��د، تأمین رو 
ب��ه کاهش این مادۀ خام هم مبرم تر و دش��وارتر از 

همیشه می شود.
گروهی متش��کل از چهل کارش��ناس بین المللی 
هش��دار داده اند که اگر ب��رای حفظ این عنصر مهم 
اقدامی ص��ورت نگیرد، زمین ب��زودی کاملًا خالی 
از فس��فر می شود. فقط در ۵۰ س��ال گذشته، کود 
فس��فر پنج برابر افزایش یافته است؛ و با ادامۀ رشد 
جمعیت انس��ان انتظار می رود که تا س��ال ۲۰۵۰ 
تقاضا دو برابر ش��ود. محققان صنایع، دانش��گاه ها و 
مؤسس��ات تحقیقاتی می گویند جهان برای مواجهه 
با بحران قریب الوقوعِ فسفری، کاملًا غیرآماده است.
اکولوژیس��ت “کاس��پر ریت��زل”، ک��ه فس��فر در 
اکوسیس��تم های آبی را مطالعه می کند و در نوشتن 
ای��ن گزارش هم��کاری داش��ت، می گوی��د: »هیچ 
همکاری یا هماهنگی در سطح جهانی وجود ندارد 
که مسئولیت مدیریت منبع فسفر زمین را بر عهده 
بگیرد. حتی بین کش��ورهای عض��و اتحادیه اروپا یا 
ای��الات متحده آمری��کا نیز هماهنگ��ی و همکاری 
وجود ندارد. دس��تورالعمل چارچ��وب آب اتحادیه 
اروپ��ا یا قان��ون آب تمیز آمریکا عمدت��اً بر کیفیت 
اکولوژیکی آب تمرکز دارند، و پایداری فس��فر را در 

سطحی کافی ادغام نمی کنند.«
در س��طح مصرف فعلی، برخی از مدل ها نش��ان 
می دهند که تا ۸۰ س��ال دیگر ذخایر شناخته شدۀ 
فسفر تمام خواهد شد. تخمین های محافظه کارانه تر 
این تاریخ را ۴۰۰ س��الِ  دیگر ب��رآورد کرده اند، در 
حال��ی که برخی دیگر می گویند کمتر از ۴۰ س��ال 
فرص��ت داریم ت��ا برای ای��ن مس��ئله قریب الوقوع 
راه حل��ی پیدا کنی��م. تقریباً تم��ام مطالعات بر این 
باورند که این مس��ئله ای است که نیاز به تحقیقات 

بیشتری دارد.
اگرچه بدون شک کاهش مصرف ما نقشی اساسی 
در رفع این مش��کل خواهد داشت، یادگیری چگونه 
بازیافت کردن فس��فر نیز بس��یار مهم است- و هر 
دوی این ها در کش��ورهای در حال توس��عه به طور 
خاص تری تأثیرگذار خواهند بود. گرچه ۳۰ س��ال 
قب��ل ایالات متح��ده تولیدکنندۀ اصلی فس��فر در 

سطح جهان بود، اما اکنون هند و چین بیش از ۴۵ 
درصد کل مصرف دنیا را به خود اختصاص داده اند.

در تمام ای��ن مدت، روش ه��ا و اقدامات ما برای 
استخراج و مصرف این مادۀ معدنی به سختی بهبود 
یافته است. امروزه مخلوط های شیمیایی غنی شده 
با فسفس��ات فقط قب��ل از اینکه خ��اک فاقد مواد 
مغذی به دریا ریخته ش��ود، به آن اضافه می گردد. 
ای��ن امر نه تنها اقیانوس ها و آب ها را آلوده می کند، 
که باعث ایجاد مناطق مرده ای می شود که ماهی ها 
نمی توانند در آن زندگی کنند و آب آش��امیدنی را 

سمی می کند، بلکه ناپایدار نیز می باشد.
زندگی بدون فسفر ممکن نیست �

محققان با ایجاد سیستم بازیافت حلقه بسته، باور 
دارند که می توان تقریباً ۴۶ برابر بیش��تر، از فسفات 
بعنوان سوخت، کود یا مواد غذایی، یا هرچیزی که 
ب��ه آن نیاز داریم، مجدداً اس��تفاده کرد. گروهی از 
کارشناس��ان بین المللی فس��فر در گزارش جدیدی 
نوش��تند: »مدیریت ِ ضعیف فعلی ما نسبت به این 
مادۀ مغذیِ اساسی، چالش مبرمی را نشان می دهد؛ 
چالش��ی که موجب آلودگی مناب��ع آب در مقیاس 
جهانی می ش��ود و در عین حال موجب نرسیدن به 
دسترس��یِ عادلانه به کودها برای حمایت از تولید 

مواد غذایی در سراسر جهان، می گردد.«
آنه��ا افزودن��د: »از آنجا که مق��ررات فعلی که به 
فس��فر توجه می کنن��د، تاریخ ندارن��د و نمی توانند 
به ان��دازۀ کافی به ابعاد وس��یع تر اس��تفادۀ پایدار، 
ی��ا نیازه��ای آینده در س��طح جهان��ی، بپردازند.« 
این نویس��ندگان در پاس��خ ب��ه س��ال ها کاهلی و 
بی اقدامی، از صنای��ع و مقامات جهانی می خواهند 
تا نسل جدیدی از متخصصان پایداری مواد مغذی 
ایجاد کنند ک��ه بتوانند با یکدیگر همکاری کنند و 
»مدیریت بین المللی فسفر و محیط زیست پاک را 

برای سایر مردم جهان تضمین کنند.«
ریتزل می گوید: »این افراد نباید متخصصان سادۀ 
فسفر باشند، بلکه باید »متفکران سیستم« باشند تا 
بتوانند از تصمیم گیری در مورد تمام ابعاد مدیریت 
فس��فر آگاه باشند.« سیر کردن شکمِ میلیاردها نفر 
در دهه های آینده چالش بزرگی خواهد بود و وقتی 
ذخایر فسفر کاهش یابد دش��وارتر هم خواهد شد. 
مناب��ع حیاتیِ زی��ادی وجود دارد که ما انس��ان ها 
نمی توانی��م ب��دون آنها زندگ��ی کنیم، ام��ا منابع 
معدودی وجود دارد که مانند فس��فر، قابل تعویض 

نیست.

ماریس��ا دی بوئر، کارش��ناس فس��فات، اخیراً در 
گاردین بیان داش��ت که عدم آگاهی عمومی باعث 
ش��ده که این موضوع به یک بحران زیست محیطیِ 
»نامعل��وم« تبدیل ش��ود. وی گفت: »م��ا واقعاً به 
فس��فات وابس��ته ایم ام��ا هیچوق��ت ب��ه آن توجه 

نمی کنیم.«
فسفر چیست؟ �

فس��فر عنصر  پانزدهم در جدول تناوبی است و با 
نماد P نشان داده می شود این عنصر در طبیعت به 
صورت آزاد یافت نمی ش��ود ولی به صورت ترکیب 
حت��ی در بدن موجودات زنده نیز یافت می ش��ود. 
فس��فر یک غیر فلز است و در برخی متون به دلیل 
درخش��ش وهم آور و تمایل به شعله ور شدن از آن  

به عنوان “عنصر شیطان” یاد می شود.
فس��فر خالص مانند سایر غیر فلزات اشکال کاملًا 
متفاوت��ی دارد و حداقل دارای پنج آلوتروپ اس��ت. 
علاوه بر این فسفر سفید ، قرمز ، بنفش و سیاه نیز 
وجود دارد. در ش��رایط عادی ، فسفر قرمز و سفید 
رایج ترین نوع فسفر می باشند. در حالی که خواص 
فسفر به آلوتروپ آن بس��تگی دارد ولی آنها دارای 

ویژگی های غیر فلزی مشترک هستند.
مواجهه با عنصر خالص می تواند کش��نده باشد و 
به ویژه فسفر س��فید اثرات منفی بر سلامتی دارد. 
کبریت هایی که با اس��تفاده از فسفر سفید ساخته 
می شوند با بیماری شناخته شده به نام فک فسیلی 
در ارتباط هس��تند  که باعث تغییر شکل صورت و 
مرگ می شود. تماس با این ترکیب می تواند باعث 
س��وختگی شیمیایی شود. فس��فر قرمز یک گزینه 

ایمن تر است و غیر سمی محسوب می شود. 
حقایقی در رابطه با فسفر �

این عنصر به جز فسفر سیاه رسانای ضعیفی برای 
حرارت و برق است. انواع فسفر در دمای اتاق جامد 
هس��تند. فس��فر س��فید که گاهی اوقات فسفر زرد 
نامیده می شود شبیه موم است ، فرم قرمز و بنفش 
جامدات غیر بلوری هس��تند در حالی که آلوتروپ 
سیاه شبیه گرافیت است. عنصر خالص واکنش پذیر 
است ، تا حدی که فسفر سفید به طور خود به خود 
در هوا شعله ور می شود. این عنصر به طور معمول 

در حالت اکسیداسیون +۳ یا +۵  قرار دارد.
 ۳۱- P، فس��فر طبیعی از ی��ک ایزوتوپ پای��دار
تش��کیل ش��ده اس��ت. حداقل ۲۳ ایزوتوپ از این 
عنصر شناخته ش��ده است. کاربرد اصلی این عنصر 
برای تولید کود است. این عنصر همچنین در مشعل 

ها ، وسایل آتش  بازی ، دیودهای ساطع کننده نور 
و تولید فولاد اس��تفاده می شود. از ترکیبات فسفر 
در بعضی از مواد ش��وینده اس��تفاده می شود. نوع 
قرمز نیز یکی از مواد ش��یمیایی است که در تولید 

غیرقانونی مت آمفتامین ها استفاده می شود.
طب��ق تحقیقی که در مجموع��ه مقالات آکادمی 
های ملی علوم منتش��ر ش��ده اس��ت ، ممکن است 
فسفر توسط شهاب س��نگ ها به زمین آورده شده 
باشد. پیدایش ترکیبات فسفر در اوایل تاریخ زمین 
به ش��رایط لازم برای پیدایش حی��ات کمک کرده 
اس��ت. این عنصر با غلظت حدود ۱۰۵۰ قسمت در 
میلیون ، از نظر وزن ، در پوسته زمین فراوان است .

گرچه جداس��ازی این ماده از ادرار یا اس��تخوان 
قطع��اً ممکن اس��ت ، اما امروزه ای��ن عنصر از مواد 
معدنی حاوی فس��فات جدا می ش��ود. این عنصر با 
گرم کردن س��نگ معدن در کوره و بدس��ت آوردن 
بخار تترا فس��فر از فس��فات کلسیم بدست می آید. 
ای��ن بخار برای جلوگیری از اش��تعال در زیر آب به 

شکل فسفر متراکم می شود.
موارد کاربرد فسفر �

این عنصر دارای دو ش��کل اصلی س��فید و  قرمز 
اس��ت. نوع س��فید جامدی مومی  و س��می است و 
در تماس با پوست می تواند باعث سوختگی شدید 
ش��ود . این ترکیب در تاریکی می درخشد و هنگام 
قرار گرفتن در معرض هوا خود به خود قابل اشتعال 
است. نوع قرمز یک ماده جامد غیر سمی  و آمورف 

است.
از فس��فر سفید در وس��ایل آتش زا و آتش بازی 
استفاده می ش��ود.  نوع قرمز در ماده بکار رفته در 
کنار جعبه های کبریت  که برای روش��ن کردن  از 
آن استفاده می شود ، مورد استفاده قرار می گیرد. 
بیش��ترین کاربرد ترکیبات فسفر برای تولید کودها 
اس��ت. آمونیوم فسفات از سنگ معدن های فسفات 
دار ساخته می شود. سنگ معدن ابتدا به اسیدهای 
فسفریک تبدیل ش��ده و سپس به فسفات آمونیوم 

تبدیل شود.
این عنصر در تولید فولاد نیز کاربرد دارد. فسفات 
ها مواد تش��کیل دهنده برخی شوینده ها هستند ، 
اما در برخی کشورها ش��روع به حذف تدریجی آن 
ک��رده ان��د.  دلیل این امر این اس��ت که می توانند 
منج��ر به افزایش مقادیر فس��فات در منابع طبیعی 
آب و باعث رش��د جلبک های ناخواس��ته شود.  از 
فسفات ها در تولید عینک های مخصوص و ظروف 

چینی ظریف نیز استفاده می شود.
نقش بیولوژیکی فسفر �

این م��اده برای همه موج��ودات زنده یک عنصر 
 RNA و DNA ضروری است. قند فسفات ساختار
را تش��کیل می دهد. این ماده ب��رای انتقال انرژی 
در س��لول به عنوان بخشی از آدنوزین تری فسفات 
مهم می باشد و در بسیاری دیگر از مولکولهای مهم 

بیولوژیکی یافت می شود .
ما روزانه حدود ۱ گرم فسفات مصرف می کنیم و 
حدود ۷۵۰ گرم فسفر در بدن ذخیره می کنیم زیرا 
استخوان ها و دندان های ما عمدتا فسفات کلسیم 

تشکیل شده اند.
اس��تفاده بیش از حد فس��فات حاصل از کودها و 
مواد ش��وینده می تواند باع��ث آلودگی رودخانه ها 
و دریاچه ها ش��ود که باعث رش��د سریع جلبک ها 
می ش��ود. جلبک ها جلوی نور را می گیرند و باعث 
جلوگیری از فتوسنتز بیش��تر می شوند. در نتیجه 
اکسیژن محلول در آب کاهش می یابد و اکوسیستم 

دریاچه از بین می رود.
روش تولید فسفر �

این عنصر در طبیعت ب��ه صورت آزاد یافت نمی 
شود ، اما انواع فسفر به طور گسترده ای در ترکیبات 
موجود در مواد معدنی یافت می شود. منبع مهم آن  
سنگ فسفات اس��ت که حاوی مواد معدنی آپاتیت 
اس��ت و به مق��دار زیاد در ایالات متح��ده آمریکا و 
جاهای دیگر یافت می شود. این نگرانی وجود دارد 
که “اوج مصرف فس��فر” در حدود س��ال ۲۰۵۰ رخ 

دهد و پس از آن منابع ما کاهش یابد.
فسفر س��فید با حرارت دادن س��نگ فسفات در 
حضور کربن و س��یلیس در کوره به صورت صنعتی 
تولید می ش��ود. این فرآیند باعث تولید این ماده به 
شکل بخار می شود که سپس در زیر آب جمع می 
شود. فسفر قرمز با حرارت دادن آرام فسفر سفید در 
دمای ۲۵۰ درجه سانتی گراد در غیاب هوا ساخته 

می شود.
آلوتروپ های فسفر �

این عنصر حداق��ل ۱۰ آلوتروپ مختلف دارد که 
معمولی  ترین آن فسفر سفید )زرد( است. آلوتروپ 
معمول دیگر با فعالیت بس��یار کمتر نسبت به نوع 
س��فید،  فس��فر قرمز نام دارد که در تولید کبریت 
کاربرد دارد. نوع سفید را برای جلوگیری از احتراق 
در زی��ر آب نگهداری می دارند اما فس��فر قرمز در 

هوا پایدار است.
تاریخچه کشف فسفر �

این عنصر برای اولین بار توس��ط هنیگ برانت در 
هامبورگ در س��ال ۱۶۶۹ با تبخیر ادرار کشف شد. 
برانت کشف خود را مخفی نگه داشت  زیرا فکر می 
کرد ماده ای را کشف کرده که می تواند فلزات را به 
طلا تبدیل کند. ولی او برای بدس��ت آوردن پول در 
نهایت این ترکیب را به دانیل کرافت فروخت که آن 
را در سراسر اروپا از جمله لندن به نمایش گذاشت 
که رابرت بویل ش��یفته آن ش��د، او نحوه تولید آن 
را کش��ف کرد و به طور سیس��تماتیک آن را مورد 
تحقیق قرار داد. )دس��تیار وی ، آمبروز گادفری کار 
خ��ود را در زمینه تولید و فروش این عنصر ش��روع 

کرد و ثروتمند شد.(
راب��رت بویل وقت��ی فهمید که اس��تخوان دارای 
مقادیری زیادی فس��فات کلس��یم است و می توان 
از آن فس��فر اس��تخراج کرد به طور گسترده تولید 
آن را آغ��از کرد . تقاض��ا تولید کنندگان کبریت در 
ده��ه ۱۸۰۰ بازار را آماده تولید گس��ترده این ماده 
ک��رد. بازار خرید و فروش این عنصر در حال حاضر 
نیز پر رونق اس��ت و قیمت فس��فر برحسب نوع آن 

متفاوت است.
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   ژاپن متعهد به پایان دادن استفاده از زغال سنگ شد 

با کاهش قیمت مواد اولیه، قیمت باتری دوباره کاهش می یابد چشم انداز بازار فولاد چین در کوتاه مدت 
 بر اس��اس آخرین گ��زارش ماهانه انجمن 
آه��ن و فولاد چی��ن، انتظار م��ی رود قیمت 
ف��ولاد چین پ��س از افزای��ش  قیمت های 
اخیر در آینده نزدیک با نوسانات جزیی باقی 
بماند، زیرا تقاضای صنایع مصرف کننده فولاد 
ممکن است با رش��دی آرام عملکرد ضعیفی 

داشته باشد. 
ای��ن انجم��ن خاطرنش��ان کرد ک��ه تأثیر 
درگیری ه��ای ژئوپلیتیک جهان هم ممکن 
اس��ت ابهامات پیرامون بهبود اقتصاد جهانی 

را تشدید کند.
در مورد بازار داخلی چین، بهبود تقاضا در 
می��ان صنایع مصرف کننده فولاد نتوانس��ته 
انتظارات بازار را برآورده کند و سقوط مداوم 
بخش املاک ممکن است همچنان بر مصرف 

فولاد تأثیر منفی بگذارد.
 ط��ی ژانویه تا اکتب��ر، تولید ف��ولاد خام 
چین افزایش ۱.۴ درصدی را در مقایس��ه با 
سال گذش��ته ثبت کرد، در حالی که مصرف 
ظاهری فولاد خام این کشور ۲ درصد کاهش 

یاف��ت که نش��ان می دهد ع��دم تعادل بین 
عرضه و تقاضا هنوز برقرار است. 

با این حال، موجودی فولاد به طور پیوسته 
کاهش یافته و فشار بازار از سمت عرضه را تا 

حدودی کاهش داده است.
در حال حاضر، عملک��رد ثابت بخش هایی 
مانند زیرس��اخت، صنایع تولیدی و صادرات 
نیروی محرکه حمایت از مصرف فولاد چین 
اس��ت، در حالی که پای��داری و ثبات دغدغه 

بازار است.
ع��لاوه بر این، تولیدکنن��دگان فولاد چین 
همچن��ان ب��ا چالش های زی��ادی در کاهش 
هزینه ه��ای تولید خود مواجه هس��تند، زیرا 

قیمت سنگ آهن وارداتی بالا بوده است.
 در م��اه اکتب��ر، متوس��ط قیمت س��نگ 
آه��ن وارداتی به ۱۱۲.۹ دلار در تن رس��ید 
که ۲۲.۷ درصد نس��بت به دس��امبر گذشته 
افزای��ش داش��ت، در حالی ک��ه قیمت فولاد 
در ب��ازار داخلی در مدت مش��ابه ۵.۱ درصد 

کاهش داشت.

در حالی که صنعت خودرو با چالش ساخت 
خودروهای برقی مقرون به صرفه درگیر است 
ش��اید این کار با یک فاکتور کلیدی آسان تر 
ش��ود چرا که قیمت باتری پس از افزایش بی 
سابقه سال گذش��ته، روند کاهشی بلندمدت 

خود را از سر گرفته است.
طبق بررس��ی س��الانه قیمت باتری لیتیوم 
یون، میانگین قیمت در س��ال جاری به ۱۳۹ 
دلار در هر کیلووات س��اعت کاهش یافت که 
۱۴ درصد کاهش نس��بت به ۱۶۱ دلار در هر 

کیلووات ساعت سال ۲۰۲۲ نشان می دهد. 
این بزرگترین کاهش مشاهده شده از سال 

۲۰۱۸ است.
 ب��ا این حال، داس��تان پش��ت این کاهش 
قیمت تا حدودی با سال های گذشته متفاوت 
است.عامل اصلی کاهش قیمت باتری در طول 
تاری��خ، نوآوری های تکنولوژیکی بوده اس��ت. 
این م��ورد در س��ال ۲۰۲۳ رخ نداده اس��ت. 
امس��ال، کاه��ش قیمت بات��ری در درجه اول 
به دلیل کاهش هزینه مواد اولیه بوده اس��ت. 

قیم��ت فلزات کلیدی باتری به ویژه لیتیوم به 
دلیل رش��د قابل توجه ظرفیت تولید به شدت 
کاهش یافته اس��ت. انتظارات تقاضا نیز نقش 

داشتند.
 تقاضای باتری نس��بت به س��ال گذش��ته 
افزایش یافت، اما در نیمه دوم س��ال نرخ رشد 
در برخی از بازارهای خودروهای برقی آهسته 
بود که در درج��ه اول به دلیل افزایش هزینه 
ه��ای دریافت وام و عدم اطمین��ان اقتصادی 
ب��ود. تولید باتری چین ب��ه تنهایی از تقاضای 
جهان��ی فراتر رفت و این نش��ان دهنده مازاد 
عرضه جهانی است.این دو سال گذشته نشان 
داده که قیمت باتری همیشه یک مسیر نزولی 
ساده را دنبال نمی کند. ممکن است به دلیل 
هزینه های ورودی یا پویایی عرضه و تقاضا، در 
این مسیر دست اندازهایی وجود داشته باشد. 
هنوز راه درازی برای مقرون به صرفه تر کردن 
باتری ها و خودروهای برقی در پیش اس��ت و 
این تلاش مستلزم س��رمایه گذاری مستمر در 

توسعه ظرفیت، تحقیق و توسعه است.

بینالملل
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همکاری فولاد سنگان با شرکت های دانش بنیان دیواری کوتاه تر از تولید نیست
SMI در زمینه کانی های کم عیار آهن

حرکت فولاد هرمزگان در مسیر نوآوری با برگزاری 
»فولادی شو«

اس��تاندار کرمان گفت: اگر ش��رکت های بیمه ای موجود در تامین مالی با استان 
همکاری نکنند، تش��کیل یک کنسرسیوم از ش��رکت های بزرگ صنعتی استان در 

حوزه بیمه در برنامه خواهد بود.
به گزارش روزگار معدن از روابط عمومی استانداری کرمان، محمدمهدی فداکار 
روز شنبه در جمع مدیران شرکت های بیمه ای استان کرمان اظهار کرد: نباید تمام 
حق بیمه )ش��رکت های صنایع معدنی ( از اس��تان کرمان خارج شود در حالی که 

بیمه ها باید در سرمایه گذاری و تامین مالی استان کمک کنند.
اس��تاندار کرمان افزود: ش��رکت های اس��تان عمدتا قراردادهای بیم��ه خود را با 
نمایندگی های خارج از اس��تان منعقد می کنند و این منابع از استان کرمان خارج 

می شود.

 محمدمهدی فداکار  بیان کرد: حداقل نیمی از حق بیمه پرداخت شده باید در 
داخل اس��تان بماند و به س��رمایه گذاری معطوف شود؛ قابل قبول نیست تمام حق 
بیمه از استان کرمان خارج شود. استاندار کرمان با بیان اینکه شرکت های بیمه ای 
باید به توس��عه استان کرمان کمک کنند، افزود: یکی از گرفتاری های بزرگ ما در 

استان تامین مالی است که این حق بیمه ها می تواند بسیار راهگشا باشد.
 محمدمهدی فداکار  اضافه کرد: حق بیمه پرداخت ش��ده مردم اس��تان کرمان، 
مبلغ بزرگی اس��ت و انتظار می رود که ش��رکت های بیمه ای ب��ا ما همکاری کنند؛ 

بیمه ها باید به مسئولیت های اجتماعی خود پایبند باشند.
اس��تاندار کرمان عنوان کرد: ظرفیت های ویژه ای در استان کرمان در حوزه های 
مختلف معادن، کش��اورزی و گردش��گری وجود دارد که بیمه ه��ا می توانند به آنها 

توجه کنند.
  محمدمه��دی ف��داکار  تاکی��د کرد: یک��ی از کاره��ای ش��رکت های بیمه ای، 
مس��ئولیت های اجتماعی ناشی از درآمد استان است و باید در حوزه سرمایه گذاری 

یا تامین منابع مالی استان کمک کنند.
 بازنگش��تن س��هم قانونی حقوق دولتی معادن اس��تان کرمان و نیز ایفای ناقص 

مسئولیت های اجتماعی معادن در دیار کریمان نیز همواره محل نقد بوده است.
حس��اب های بانکی برخی شرکت های بزرگ معدنی استان در پایتخت نیز طی 
سال های اخیر از انتقادها بوده که پس از تاکیدهای مکرر مسئولان استان، بخشی 
از این حساب ها به استان منتقل شده است تا در نتیجه سود این سپرده ها، مبالغی 

به صورت تسهیلات در استان پرداخت شود.

مدیرعامل شرکت صنعت گستر شایسته، تولیدکننده شیرآلات صنعتی گفت: بخش 
عمده ای از چالش های کنونی تولید، ریش��ه در ساختار اقتصادی کشور دارد و با روی 
کار آمدن دولت های مختلف نیز دردی از تولیدکنندگان دوا نمی ش��ود؛ چراکه دولت 
جدید، میراث دار دولت های قبلی اس��ت. کمبود نقدینگی، محدودیت تامین انرژی و 
نبود نیروی انسانی متخصص، ادامه تولید به ویژه در واحدهای صنعتی کوچک مقیاس 

را دشوار کرده و گویا دیواری کوتاه تر از دیوار تولیدکنندگان در این کشور نیست!
محمدرض��ا مبینی ن��ژاد در گفت وگو ب��ا خبرنگار پایگاه خب��ری و تحلیلی »فلزات 
آنلای��ن« بی��ان کرد: ما فعالیت خود را از س��ال ۱۳۷۵ با ه��دف ریخته گری و تولید 
ش��یرآلات پلاگ ولو »Plug Valve« از سایز ۲ تا ۲۴ اینچ و قطعات یدکی توربین، 
کمپرس��ور، انواع ایمپلرها و پمپ های مورد نیاز در صنایع نفت، گاز و پتروش��یمی در 

شهرک صنعتی نصیرآباد شهرستان رباط کریم آغاز کردیم. 
در ادامه با گس��ترش دامنه فعالیت خود در سال ۱۳۹۵، تولید شیرآلات مورد نیاز 
 »Gate Valve« بخش تاسیسات و صنایع مرتبط با آب و کشاورزی نظیر گیت ولو
از س��ایز ۲ تا ۲۰ اینچ، ش��یرآلات پروانه ای »Butterfly Valve« از سایز ۲ تا ۲۲ 
اینچ و ش��یرآلات توپی »Ball Valve« از س��ایز ۲ تا ۱۰ اینچ را در دستور کار قرار 
دادی��م؛ ضمن اینکه برخی قطع��ات خودرویی مانند پولی  هرزگرد پراید، پولی س��ر 
میل لنگ نیس��ان، پولی دینام پژو و پایه کمپرسور چدنی پراید را به صورت سفارشی 

در مجموعه تولید می کنیم.
برهم زدن نظم تولید با قطعی برق �

در ادامه مدیرعامل شرکت صنعت گستر شایسته، محدودیت تامین انرژی به ویژه 
برق را یکی دیگر از مهم ترین معضلات بخش تولید دانست و مطرح کرد: در تابستان 
س��ال جاری، برق واحدهای تولیدی در ش��هرک صنعتی نصیرآباد به مدت دو روز در 
هفته قطع ش��د و این مس��ئله، نتیجه ای جز برهم زدن نظم و انسجام تولید و نهایتا 

تعطیلی کارخانجات را به همراه نداشت.
 قطع��ی ب��رق علاوه بر اخ��لال در همکاری مش��ترک بین واحده��ای تولیدی در 
ش��هرک های مختلف صنعتی، آس��یب جدی به تولید، فروش و درآمدزایی واحدهای 
تولیدی نیز وارد کرد. از طرفی، در حالی به روزهای سرد امسال نزدیک می شویم که 

از هم اکنون باید نگران اعمال محدودیت و قطعی گاز صنایع باشیم. 
متاس��فانه قطع��ی برق و گاز در روزهای مختلف س��ال، به ی��ک چالش دائمی در 
بخش تولید و صنعت تبدیل ش��ده اس��ت و به نظر می رس��د دیواری کوتاه تر از دیوار 

تولیدکنندگان در این کشور وجود ندارد!
وی با تاکید بر اینکه فرس��ودگی تجهیزات و ماش��ین آلات، یکی دیگر از مهم ترین 
مش��کلات کنونی بخش تولید به ش��مار می آید، خاطرنش��ان کرد: ما از انواع ماشین   
ابزاره��ای س��اخت داخل و همچنین س��اخت کش��ورهای چین و روس��یه در واحد 

ماشین کاری مجموعه استفاده می کنیم.
 در حال حاضر اغلب ماش��ین آلات مورد اس��تفاده در واحدهای تولیدی، مستهلک 
و فرس��وده ش��ده اند؛ ضمن اینکه به دنبال عدم تامین نقدینگی لازم جهت نوس��ازی 
خط تولید از یک س��و و همچنین دشواری های موجود در واردات ماشین آلات جدید 
از س��وی دیگر، متاس��فانه ش��اهد تعطیلی روزافزون بس��یاری از واحدهای صنعتی 

کوچک مقیاس هستیم. 
از طرفی، ماش��ین آلات چین��ی موجود نیز از کیفیت مطلوب برخوردار نیس��تند و 
تامی��ن قطعات یدک��ی باکیفیت، به یکی دیگر از دغدغه ه��ای تولیدکنندگان تبدیل 

شده است.

مدیرعام��ل فولاد س��نگان با بیان اینکه این ش��رکت س��رمایه گذاری اولیه 
۵۰ میلی��ون یورو و قراردادی با ش��رکت های دانش بنیان در زمینه اس��تفاده 
از کانی ه��ای کم عیار آهن smi منعقد کرده اس��ت، تصری��ح کرد: این مقوله 
تکنولوژی جدیدی اس��ت و برای اولین ب��ار در ایران و خاورمیانه اتفاق افتاده 
اس��ت و ب��ا این روش کانی های کم عیار آهن غی��ر مگنیتی مثل هماتیت که 
عی��ار پایین دارند به مگنتی تبدیل می ش��وند و ارزش اف��زوده بالایی را برای 

کشور دارند.
علی امرایی مدیرعامل فولاد سنگان  در خصوص طرح های توسعه سنگان 
گفت: ش��رکت فولاد س��نگان با تولید ۵ میلیون تن گندل��ه و ۵ میلیون تن 

کنسانتره است طرح های توسعه زیادی در دست احداث دارد.
 او ادام��ه داد:  همچنی��ن بزرگترین کارخانه کنس��انتره هماتیت کش��ور با 
ظرفیت دو نیم میلیون تن هم در دس��ت احداث است و با سرمایه گذاری صد 
میلیون یورو و ۴۵۰ هزار میلیارد ریال توس��عه گندله سازی را از ۵ به هفت و 

نیم میلیون می رسد.
مدیرعامل درباره بازارهای فروش این شرکت گفت: خریدار تمام محصولات 

ما فولاد مبارکه است.
 تمام طرح های ما تا ۱۴۰۴و ۱۴۰۵ قرار است به بهره بردای برسد.

علی امرایی مدیرعامل فولاد سنگان درباره اقدامات زیست محیطی و کنترل 
پساب و فولاد س��بز فولاد سنگان توضیح داد: یکی از روش های تامین منابع 

آب مصرفی ما از طریق پساب است.
 تصفیه پس��اب در ش��هر تایباد خراس��ان رضوی برای تامین بخشی از آب 

مصرفی فولاد سنگان است. 
پ��روژه ای ه��م برای اولی��ن بار در خاومیانه در دس��ت اجراس��ت به عنوان 
اس��پلیدر یا انباشت مکانیزه باطله های س��نگ آهن، با توجه به اینکه باطله ها 

هم میکرونیزه هستند.
 به صورت فشرده انباشت می شوند و هیچ گونه آلایندگی برای محیط زیست 
ندارند در مورد فولاد س��بز تلاش ما این اس��ت که آلایندگی زیست محیطی 
نداشته باشیم ما چون تولیدات کنسانتره و گندله داریم و بحث فولاد سبز در 

حوزه تولید فولاد هیدروژنی است که به فولادسازها مربوط می شود.
او در ادامه با بیان اینکه این شرکت نیروگاه بادی ۲۰۰ مگاواتی با همکاری 
ش��رکت های زیرمجموعه فولاد مبارکه در دس��ت احداث دارد، گفت: این به 
دلیل نیاز ۲۰۰ مگاواتی مصرف برق برای طرح های توسعه ای آینده با همکاری 

شرکت های زیرمجموعه فولاد مبارکه است.
 اکن��ون ۱۰۰ م��گاوات مصرف برق داری��م و به ۱۵۰ م��گاوات دیگر برای 
طرح های توسعه ای آینده نیاز داریم که با احداث این نیروگاه تامین می شود.

علی امرایی مدیرعامل فولاد سنگان در پایان درباره تمهیدات درنظر گرفته 
ش��ده از سوی این شرکت برای فصل سرما گفت: یکی از نگرانی های در سال 
گذشته ما قطعی گاز بود که ۱۲۰ روز با آن مواجه بودیم به این دلیل یکی از 
چالش های پیشروی ما قطعا در فصل سرما خواهد بود با راهبردی که شرکت 
فولاد مبارکه در زمینه مشارکت با وزارت نفت در زمینه استحصال گاز داشت، 

امیدواریم برای سال آینده مشکل حل شود.

امروزه س��ازمان های بزرگ و پیشران به خوبی دریافته اند که موفقیت آن ها دیگر صرفاً 
به تجهیزات آن ها ارتباط ندارد. این س��ازمان ها ارتق��ای دانش کارکنان خود را به عنوان 
اصلی ترین س��رمایه شرکت و استفاده از دانش و فناوری های روز را به عنوان کارآمدترینِ 
ابزارها برای ادامه حرکت در مسیر اقتصاد به شدت رقابتی حال حاضر دنیا و کسب سود 

برای خود و ذی نفعان در دستور کار قرار داده اند.
ب��ه گ��زارش روزگارمعدن، در این میان ش��رکت فولاد هرمزگان نی��ز به عنوان یکی از 
قطب های اصلی صنعت فولاد کش��ور برنامه های هدفمندی را در این حوزه تدارک دیده 
اس��ت که بخش هایی از این برنامه ه��ای راهبردی را خبرنگار رواب��ط عمومی از علیرضا 
کاظمی، معاون تکنولوژی و توس��عه ش��رکت فولاد هرمزگان شرکت جویا شده است که 

ماحصل این گفت وگو را در ادامه می خوانید.
به عنوان سؤال نخست بفرمایید فولاد هرمزگان برای ارتقای دانش خود چه  �

برنامه هایی تدارک دیده است؟
به طورکلی تمرکز بر نوآوری و فناوری های نوین یکی از پنج راهبرد اصلی شرکت فولاد 
مبارکه به عنوان شرکت مادر در گروه فولاد مبارکه مطرح شده است؛ از این جهت شرکت 
فولاد هرمزگان نیز در راس��تای استفاده حداکثری از توسعه نوآوری و فناوری و حمایت 
از ش��رکت های دانش بنیان با همکاری شرکت توسعه نوآوری و فناوری فولاد مبارکه در 

جغرافیای جنوب کشور اقدام به برگزاری رویداد »فولادی شو« کرده است.
به طور مشخص، رویداد فولادی شو چه اهدافی را دنبال می کند؟ �

هدف از برگزاری این رویداد، شناس��ایی پتانسیل های دانش بنیان است که بتوانند در 
پایداری تولید، بومی سازی و ساخت قطعات و حرکت در مسیر آینده به فولاد هرمزگان 

کمک رسانی کنند.
راهبرد فولاد هرمزگان در توسعه نوآوری و فناوری در شرکت چگونه است؟ �

استراتژی فولاد هرمزگان در توسعه نوآوری و فناوری از سال های پیش با روی آوردن 
به مدل نوآوری باز شروع شده است و با بارگذاری این رویداد، تثبیت خواهد شد.

 حرکت در مسیر نوآوری شرکت های بزرگ دنیا در حوزه فولاد از مدت ها پیش شروع 
ش��ده است و شرکت های فولادی داخلی مخصوصاً فولاد مبارکه و گروه فولاد مبارکه در 

این مسیر حرکت خواهند کرد.
 این ظرفیت در توسعه صنعتی به کار گرفته می شود.

ش��رکت های صنعتی در حال حرکت از روش های عملکردی سنتی به سمت مدیریت 
نوآورانه هس��تند. نقش نوآوری بر کاهش هزینه تمام شده، محصولات اقتصاد چرخشی، 
بهبود فرایندها، توسعه کسب وکار و دست یابی به تکنولوژی های جدید اثرگذاری مستقیم 
خواهد داش��ت. در رویداد فولادی ش��و، ما به دنبال ایجاد یک بس��تر مناس��ب در استان 
هرمزگان و جنوب کشور هستیم که شرکت های دانش بنیان با ساده ترین روش بتوانند با 

نیازهای فناوری صنعت فولاد آشنا و در جهت رفع آن ها اقدام کنند. 
حرکت فولاد مبارکه و شرکت توسعه نوآوری و فناوری فولاد مبارکه یک مسیر جدید 
در صنعت فولاد بوده که شرکت های گروه فولاد مبارکه سعی خواهند کرد این مسیر را 

توسعه دهند و از پتانسیل های این شرکت استفاده کنند.
طبیعتاً برگزاری هر رویداد باید خروجی های ارزش�مندی را به دنبال داشته  �

باشد، فولاد هرمزگان در پایان این رویداد چه برنامه هایی را تدارک دیده است؟
در پایان رویداد، ش��رکت هایی که در راستای بومی س��ازی، توسعه تکنولوژی فعالیت 
داش��ته باشند، شناسایی شده و شرکت توس��عه نوآوری و فناوری فولاد مبارکه در آن ها 
س��رمایه گذاری خواهد کرد و یا پژوهشگرانی که طرح های پژوهشی خوبی داشته باشند 

در مسیر همکاری با فولاد هرمزگان حمایت و هدایت خواهند شد.

در مجمع عمومی فوق العاده شرکت سنگ آهن گهرزمین رخ داد:

افزایش سرمایه پس از تغییر نام
امیر ساجدی

مجمع عموم��ی فوق الع��اده ش��رکت س��نگ آهن 
گهرزمی��ن با نم��اد »کگهر« روز ش��نبه ۱۱ آذر با 
حضور قریب ۹۵ درصدی س��هامداران و مدیرعامل 
و اعض��اء هیأت مدیره این ش��رکت در هتل المپیک 

تهران برگزار شد.
به گ��زارش روزگار معدن، در مجم��ع فوق العاده 
»کگهر« در خصوص »افزایش سرمایه«، »تغییر نام 
ش��رکت«، »تغییر موضوع فعالیت و افزودن فعالیت 
آزمایشگاهی به فعالیت های قبلی شرکت« و »اصلاح 
و تطابق اساسنامه شرکت با نمونه اساسنامه سازمان 
بورس« تصمیم گیری ش��د ک��ه در نهایت همه این 
موارد به تصویب س��هامداران و حاضران در مجمع  

عمومی رسید. 
پس از ارائه گزارش عملکرد مدیرعامل »کگهر« و 
استماع گزارش هیات مدیره و بازرس قانونی شرکت؛ 
افزایش س��رمایه گهرزمین از ۲۵۰۰۰ میلیارد ریال 
به ۷۵۰۰۰ میلیارد ریال مورد تصویب حاضران قرار 

گرفت.
همچنین ش��رکت گهرزمین که پیش از این فقط 
در زمینه اس��تخراج سنگ آهن فعالیت داشت، اما با 
را ه اندازی خطوط تولید کنسانتره و گندله به چرخه 
صنعت نیز وارد ش��ده است؛ بنابراین در این مجمع 
مصوب ش��د که نام ش��رکت از ش��رکت سنگ آهن 
گهرزمین به ش��رکت معدن��ی  و صنعتی گهرزمین 

تغییر یابد. 
محم��د محیاپ��ور مدیرعام��ل ش��رکت معدن��ی  
وصنعت��ی گهرزمین در مجم��ع فوق العاده »کگهر« 
هدف ش��رکت از افزایش س��رمایه را دس��تیابی به 
اه��داف بلندمدتی همچون تأمین بخش��ی از منابع 
موردنیاز جهت تکمیل طرح های توس��عه در دست 
اج��را عنوان ک��رد و گفت: »ط��رح افزایش ظرفیت 
زیرس��قف خط��وط ۱، ۲ و ۳ کنسانتره س��ازی از ۶ 
به ۸ میلیون تن در س��ال«، »طرح افزایش ظرفیت 
کارخانه گندله سازی از ۵ به ۷ میلیون تن در سال«، 
»طرح احداث واحد احیاء آهن اس��فنجی به ظرفیت 
۱.۷ میلیون تن در س��ال« و »ط��رح احداث واحد 
فولادس��ازی و ریخته گری اس��لب به ظرفیت ۱،۵ 

میلیون تن در س��ال« از جمله طرح های در دست 
اجرای »کگهر« اس��ت. وی با بی��ان اینکه کگهر در 
سال جاری ۱۹ رکورد پیاپی در تولید را ثبت کرده 
اس��ت افزود: طی این مدت ش��اهد تحول جدی در 
ف��روش محص��ولات و تولید ثروت در این ش��رکت 

بوده ایم. 
رشد ۱۰ درصدی تولید کلوخه گهرزمین  �

در سال جاری
مدیرعامل ش��رکت معدن��ی   و صنعتی گهرزمین 
در این  مجمع عمومی در خصوص عملکرد ش��رکت 
چنین توضیح داد: شرکت گهرزمین با بیش از ۶۴۰ 
میلی��ون تن ذخیره س��نگ آهن از جمله بزرگترین 
مع��ادن خاورمیانه محس��وب می ش��ود. در معدن 
گهرزمین تولید بیش از ۱۵ میلیون تن س��نگ  آهن 
را برنامه داریم و برای اولین بار شرکت گهرزمین به 
ظرفی��ت نامی بیش از ۵ میلیون تن گندله و  بیش 
از ظرفی��ت نامی کنس��انتره ۶ میلی��ون تن در این 

مجموعه بزرگ خواهیم رسید.
وی در ادام��ه ب��ا تاکید بر اینکه ط��ی چند ماهه 

نخس��ت س��ال جاری تح��ولات ج��دی در فروش 
محص��ولات و تولید ثروت در گهرزمین ثبت ش��ده 
است، گفت: ثبت رکورد فروش گندله در خرداد ماه 
۱۴۰۲، افزای��ش ۱۱ درصدی درآمد فروش کلوخه، 
رش��د ۱۶ درصدی فروش کنس��انتره و افزایش ۶۵ 
درصدی فروش داخلی گندله نسبت به سال گذشته 
همگ��ی نش��اندهنده روند تولید ثروت در ش��رکت 

گهرزمین است.
مدیرعامل ش��رکت گهرزمین تاکی��د کرد: بحث 
تولید کلوخه ش��رکت س��نگ آهن گهرزمین امسال 
رش��د ۱۰.۵ درص��د داش��ته و در تولی��د بی��ش از 
۱۷.۲ درصد در تولید دانه بندی نیز رش��د داشتیم.  
فروش های صادراتی شرکت سنگ آهن گهرزمین بر 
اس��اس مزایده و فروش های داخلی از طریق بورس 
کالا انج��ام می ش��ود که در ف��روش داخلی آخرین 
رکوردی که داشتیم؛ ۱۳.۵ درصد رقابت در فروش 
داخل��ی در  ب��ورس کالا و بی��ش از ۱۵ دلار نیز در 
فروش صادراتی رقابت داش��تیم. در بحث کنسانتره 
نی��ز ۱۳.۵ درصد رش��د تولید در خط��وط تولید و 

همچنین ۴۹ درصد افزایش تولید گندله داش��تیم 
که اولین س��الی اس��ت که به ظرفیت نامی گندله 
می رس��یم و امیدواریم که تولید گندله را به بیش از 
۷ میلیون تن برسانیم؛ در حالی که طراحی کارخانه 

۵ میلیون تن است.
مدیرعامل ش��رکت گهرزمین در ادامه به عملکرد 
مالی ش��رکت اش��اره ک��رد و گفت: بح��ث درآمد 
عملیاتی نس��بت به مدت مش��ابه سال قبل بیش از 
۲۸ درصد رش��د داش��ته که عدد مناسب، معقول و 
منطقی اس��ت. با توجه به عددی که اعلام می شود؛ 
در عملکرد مالی بر اس��اس ذخیره گرفتن ۵ درصد 

قیمت سنگ آ هن است. 
محیاپور در خصوص س��ود ناخالص شرکت گفت: 
س��ود ناخالص کگهر ۴۳ درصد رش��د داشته بحث 
سود عملیاتی نیز ۱۹ درصد رشد پیدا داشته و بیش 
از ۱۵ درصد نیز سود خالص شرکت نسبت به مدت 
مشابه رشد داشته است. درآمد عملیاتی شرکت در 
۱۱ ماهه سال جاری در مقایسه با مدت مشابه سال 

گذشته نزدیک به ۳۵ درصد رشد داشته است.

محمد محیاپور همچنین خاطرنشان کرد: شرایط 
زنجیره فولاد هر س��ال تغییرات خاص خود را دارد 

و متفاوت است.
وی در ادامه به عملکرد ۹ ماهه شرکت اشاره کرد 
و گفت: عملکرد ۹ ماهه ش��رکت که در کدال ثبت 
و مش��اهده شده است؛ عملکرد شرکت خوشبختانه 
فوق العاده بوده، اما حتما باید حداقل برنامه ۱۰ الی 
۱۵ ساله برای شرکت دیده شود که در شرایط بازار، 

نوسانات بازار این شرکت دچار چالش نشود.
مدیرعام��ل کگهر با تاکید بر اینکه در حال  حاضر 
فروش سنگ با توجه به شرایط قیمت زیانده است، 
گف��ت: تاکی��د ما این اس��ت که س��هامداران بحث 
افزایش سرمایه شرکت گهرزمین را جزء اولویت های 

کاری خود لحاظ کنند.
وی همچنین گفت: مبالغ��ی که برای پروژه های 
شرکت برای سال ۱۴۰۲ نیاز است؛ ده هزار میلیارد 
تومان است که ۵ هزار میلیارد تومان آن در دستور 
کار افزایش س��رمایه اس��ت و ۵ هزار میلیارد تومان 
دیگر آن از محل تس��هیلات مال��ی و منابع داخلی 
اس��ت که البته این قسمت مربوط به شرکت بوده و 

بیش از ۸۰ درصد آن تامین شده است.
محیاپور تاکید کرد: موضوع بعدی میزان افزایش 
س��رمایه تا سال ۱۴۰۶ اس��ت که ۱۰ هزار میلیارد 
تومان اس��ت و به همین نسبت تا سال ۱۴۰۶ بیش 
از ۳۲ همت به افزایش نقدینگی و تأمین مالی برای 

پروژه ها و مصارف شرکت نیاز است.
مدیرعامل گهرزمین خاطرنشان کرد: میزان زمان 
و دوره س��اخت شروع بهره برداری پروژه ها که قطعاً 
برای آن برنامه داریم که از زمان گفته ش��ده کمتر 
کنی��م و در پروژه احیا طی ۶ ماه گذش��ته بیش از 
۴۰ درصد رشد و پیشرفت داشته ایم. مشخص است 
که میزان نقدینگی، بحث افزایش س��رمایه و تولید 
کنسانتره را با حفظ ش��رایط کیفی به ۷.۵ میلیون 

تن داشته باشیم.
وی در پای��ان تاکید کرد: ویژگی که ش��رکت به 
اصط��لاح س��نگ آهن دارد و تولیدی ک��ه از لحاظ 
کیفی خطوط کنس��انتره و گندله دارند؛ نس��بت به 
خطوط مش��ابه در کل کش��ور بی��ش از ۱۰ درصد 
کیفیت خطوط ما متفاوت است و خطوطی با توجه 

به اینکه سنگ مشابه را تولید می کند.

  هشدار استاندار کرمان به شرکت های بیمه  

واردات مواد اولیه آسیب  زا 
است

مدیرعامل ش��رکت فرآورده های نس��وز پارس گفت: واردات 
مواد اولیه، مهم ترین چالش��ی اس��ت که هم اکن��ون عملکرد 
تولیدکنندگان نس��وز کشور را تحت تاثیر قرار داده و همچون 
دژی مستحکم پیش روی فعالان این صنعت ایستاده است. ما 
بیش از ۵۰ درصد مواد اولیه خود که همان منیزیت اس��ت را 
از کشور چین وارد می کنیم و عدم تخصیص ارز کافی در این 
زمین��ه، منجر به اخلال در تامین مواد اولیه مورد نیاز و نهایتا 

تولید و فروش مجموعه شده است.
س��ید احمد حیدرپور ی��زدی در گفت وگو با پایگاه خبری و 
تحلیلی »فلزات آنلاین« بیان کرد: ش��رکت فرآورده های نسوز 
پارس )س��هامی عام( فعالیت خود را در س��ال ۱۳۷۲ با هدف 
تولید انواع دیرگدازهای باش��کل و بی شکل قلیایی و آجرهای 
نس��وز اعم از آلومینایی، منیزیت کرومیتی و منیزیت گرافیتی 
در ش��هرک صنعتی یزد آغاز کرد. ای��ن محصولات با کیفیت 
عالی و با استفاده از دانش و تکنولوژی روز دنیا در مجموعه ما 
تولید می شوند و در اختیار مشتریان که اغلب تولیدکنندگان 
فولاد، س��یمان و مس هس��تند، قرار می گیرند. ش��رکت های 
ب��زرگ و مطرح فولادی و مس��ی مانند فولاد مبارکه اصفهان، 
فولاد خوزستان، فولاد آلیاژی ایران و مجتمع مس سرچشمه، 
از جمله مشتریان محصولات شرکت فرآورده های نسوز پارس 

به شمار می آیند.
وی در خصوص چالش های موجود در صنعت نس��وز کشور، 
عن��وان کرد: تامی��ن س��رمایه در گردش، یک��ی از مهم ترین 
معضلاتی اس��ت که نه تنها تولیدکنندگان نس��وز بلکه اغلب 
فع��الان صنعتی کش��ور با آن روبه رو هس��تند. در حال حاضر 
متاس��فانه تس��هیلات س��رمایه در گردش از س��وی بانک ها 
و موسس��ات مال��ی، ب��ه اغلب ش��رکت ها تعل��ق نمی گیرد و  

دانش بنیان ها در اولویت دریافت این تسهیلات قرار دارند.
مدیرعامل شرکت فرآورده های نسوز پارس تصریح کرد: عدم 
تخصی��ص ارز م��ورد نیاز برای واردات م��واد اولیه، یکی دیگر 
از مش��کلاتی به حس��اب می آید که هم اکنون عملکرد فعالان 
صنعت نس��وز را تحت تاثیر قرار داده است. بیش از ۵۰ درصد 
مواد اولیه مورد نیاز ما را منیزیت  تش��کیل می دهد که امکان 
تولی��د آن   در داخل وج��ود ندارد و ناچار ب��ه واردات و خرید 
منیزیت از کش��ور چین هس��تیم. در همین راس��تا، متاسفانه 
ارز مورد نیاز تولیدکنندگان نس��وز به آن ها تخصیص نمی یابد 
و زمانی ک��ه مواد اولیه به مقدار کافی تامین نش��ود، به طبع 
آن میزان تولید، ف��روش و درآمدزایی کاهش پیدا می کند. از 
طرفی، وزارت صمت اخیرا بخش��نامه ای را صادر کرده اس��ت 
که بر اس��اس آن، تولیدکنندگان موظف به پرداخت ۴ درصد 
عوارض واردات مواد اولیه مورد نیاز خود هستند؛ این در حالی 
است که برای واردات محصول نهایی، باید یک درصد عوارض 
پرداخت کنند. مش��خصا در چنین شرایطی، مشتریان ترغیب 
به واردات محصول نهایی شده و پرداخت عوارض ۴ درصدی، 
منجر به کاهش انگیزه تولیدکنندگان برای واردات مواد اولیه 

و نهایتا ادامه تولید خواهد شد.
حیدرپ��ور ی��زدی در ادامه به پیگیری ه��ای تولیدکنندگان 
نس��وز کشور جهت رفع این معضل اشاره کرد و گفت: طی دو 
تا سه ماه گذشته، جلسات مختلفی با مسئولان وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت به ویژه معاونت معادن و فرآوری مواد معدنی 
این وزارتخانه برگزار کرده ایم که متاسفانه هنوز نتیجه مطلوب 
حاصل نشده است و در ادامه امیدواریم شاهد اعمال تغییرات 
مثبت در این بخشنامه باشیم.وی با اشاره به اینکه قطعی برق 
و گاز، یکی دیگر از معضلات تولیدکنندگان نس��وز در کش��ور 
به ش��مار می آید ک��ه منجر به توقف تولی��د و تعطیلی حدود 
چهار ماهه کارخانجات صنعتی در روزهای مختلف سال شده 
اس��ت، مطرح کرد: کوره  های موجود در ش��رکت فرآورده های 
نسوز پارس، خارجی و ساخت کشورهای ژاپن و آلمان هستند. 
علی رغم اینکه این کوره ها از بالاترین کیفیت و استانداردهای 
لازم برخوردارند اما هرگونه قطعی ناگهانی برق و گاز می تواند 
آسیب جدی به قسمت های مختلف آن وارد کند؛ ضمن اینکه 
تامی��ن قطعات یدکی اصلی این کوره ه��ا به ویژه نمونه ژاپنی 
دشوار و زمان بر است و ما به سختی و پس از صرف هزینه های 
هنگفت، موفق به خرید و واردات این قطعات می ش��ویم.عضو 
هیئت مدیره انجمن صنعت مواد نسوز اظهار داشت: هم اکنون 
ظرفیت نصب شده تولید نس��وز در کشور، بیش از ۷۰۰ هزار 
تن و میزان نیاز بازار داخل به انواع نسوزها، بیش از ۵۵۰ هزار 
تن است. در چنین شرایطی که باید زمینه صادرات مازاد نیاز 
)حدود ۱۵۰ هزار تن( فراهم شود متاسفانه چالش های موجود 
به ویژه رفع تعهد ارزی، صادرات نس��وزها را با مش��کل مواجه 
کرده اس��ت. ما تولیدات خود را به کشورهایی همچون عراق و 
افغانستان صادر می کنیم و امیدواریم با لغو تحریم ها و توسعه 
رواب��ط بین المللی و تجارت خارجی، بتوانیم گس��تره فعالیت 
خ��ود در این عرصه را به کش��ورهای اروپایی توس��عه دهیم.
حیدرپور یزدی با اشاره به اینکه کیفیت انواع نسوزهای تولید 
شده در داخل کشور، نه تها کمتر از نمونه های مشابه خارجی 
و اروپایی نبوده بلکه تقریبا با آن ها نیز برابر اس��ت، ادامه داد: 
در حال حاضر بیش از ۶۰ درصد بازار مواد اولیه صنعت نسوز 
در اختیار کش��ور چین اس��ت و همان طور که پیش تر اش��اره 
ش��د، ما انواع منیزیت های مورد نیاز خود را از این کشور وارد 
می کنیم. معتقدیم که باید شرایط تامین مواد اولیه مورد نیاز 
فعالان این صنعت از داخل تامین شود تا تولیدکنندگان نسوز 
به جای دغدغه تامین ارز کافی و پرداخت عوارض واردات مواد 
اولیه، فکر خود را بر روی افزایش کمیت و کیفیت محصولات 
تولیدی جهت رقابت هرچه بیش��تر با ش��رکت های خارجی و 

عرضه در بازارهای بین المللی متمرکز کنند.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه کمبود نی��روی انس��انی به وی��ژه در 
کلان ش��هرهای صنعتی مانن��د یزد، اصفه��ان، اراک و…، به 
یکی از بزرگ ترین معضلات کارفرمایان تبدیل ش��ده اس��ت، 
تاکید کرد: تعداد مجموعه های صنعتی فعال در س��طح استان 
یزد، به س��ه هزار و ۳۰۰ واحد می رس��د و با توجه به کمبود 
نیروی انس��انی بومی در استان، ش��اهد به کارگیری کارگران 
مهاجر در اغلب واحدهای صنعتی هستیم. مدیرعامل شرکت 
فرآورده های نس��وز پارس در پایان ب��ا تاکید بر اینکه به دلیل 
اش��باع ب��ازار داخلی از انواع نس��وزهای مرغ��وب و باکیفیت، 
س��رمایه گذاری برای راه اندازی یک واحد جدید تولیدی صرفه 
اقتصادی ندارد، به آینده روشن این صنعت اشاره کرد و یادآور 
ش��د: خوشبختانه صنعت فولاد کش��ور روند روبه رشدی را در 
پی��ش گرفته و ب��ا توجه به اینکه تامین نس��وز کافی، یکی از 
ملزومات تحق��ق تولید ۵۵ میلیون تن ف��ولاد در افق ۱۴۰۴ 
است، بنابراین در صورت حمایت دولت و وزارتخانه های مرتبط 
از فعالان بخش خصوصی، می توانیم نس��بت به آینده صنعت 

نسوز در کشور امیدوار باشیم.

روی موج معدن

شرکتها
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همانطور كه در سال هاي گذشته بارها تاكيد كرده ايم، براي 
مديري��ت بازار و زيرس��اخت هاي انرژي باي��د از تمام امكانات 
اس��تفاده كرد و ظرفيت بازار س��رمايه در اي��ن حوزه اهميت 
فراواني دارد. س��اليان سال است كه رشد توليد تجديدپذيرها 
نس��بت به ظرفيت نصب ش��ده، عدد قابل ملاحظه اي نيست؛ 
به طوري كه اكنون يك درصد توليد برق از محل تجديدپذيرها 
صورت مي گيرد. در حالي كه ساير كشورها پيشرفت هاي قابل 
ملاحظه اي را در اين زمينه رقم زده اند. س��ازوكار تابلوی سبز 
در گام نخس��ت، ميان تجديدپذيرها رقابت ايجاد مي كند. در 
واقع در اين بستر، قيمت برق محك خورده و به سمت واقعي 
ش��دن س��وق پيدا مي كند. در مراحل بعدي و در سايه واقعي 
ش��دن قيمت انرژي، منابع بيشتري به س��مت تجديدپذيرها 
روانه خواهد ش��د. از طرفي ممكن است، دولت نيز به صرافت 
عرضه  ب��رق نيروگاه هاي حرارتي در ب��ورس نيز بيفتد.مزيت 
ديگ��ر توس��عه تجديدپذيره��ا را قيمت پايين آن نس��بت به 
ب��رق نيروگاه ه��اي حرارتي بايد برش��مرد. اين ط��رح ضامن 
سرمايه گذاري خواهد بود و به تعبير ديگر امنيت اقتصادي در 
اين صنعت را برقرار مي كند؛ چرا كه فعالان اين صنعت امكان 
آن را مي يابند كه ظرف مدت كوتاهي پس از فروش برق، وجه 
آن را درياف��ت كنند و ديگر گرفتار ديركرد يك الي دو س��اله 
وزارت ني��رو در پرداخت معوقات نخواهند بود. اما نكته مهم تر 
آن اس��ت كه اين طرح در نهايت منجر به ارتقای س��طح رفاه 
مردم ش��ود. اتاق تهران و ايران و تشكل هاي وابسته به دنبال 
آن هس��تند كه امنيت اقتصادي براي سرمايه گذار در صنعت 
برق برقرار ش��ود. در حال حاضر، دولت برق را معادل 102.6 
تومان به ازاي هر كيلووات ساعت از نيروگاه ها خريداري كرده 
و آن را ب��ا قيمت 700 الي 800 تومان به صنايع مي فروش��د. 
اما اي��ن درآمد صرف س��رمايه گذاري هاي جديد نش��ده و به 
هزينه ه��اي ج��اري وزارت ني��رو اختصاص پي��دا  مي كند. در 
ص��ورت برقراري يك معامله مس��تقيم در قالب بورس انرژي، 
منابع حاص��ل از فروش برق، عايد صاحب نيروگاه ش��ده و او 
نيز اي��ن منابع را صرف خريد تجهيزات و تكميل نيروگاه هاي 
نيمه كاره كرده و طي دو س��ال خاموش��ي و كمبود برق پايان 
مي پذي��رد و ديگر هيچ كارخانه اي خاموش نخواهد ش��د. اين 
عرض��ه و تقاضا قيمت برق را واقعي ك��رده و حتي قيمت آن 
را كاه��ش  مي دهد. در عين حال، منابع عايد نيروگاه ها ش��ده 
و دولت نيز مي تواند از محل ترانزيت برق دس��ت كم 30 هزار 

ميليارد تومان درآمد كسب كند.

سخنگوی صنعت آب و فاضلاب كشور تاكيد كرد كه به منظور 
پيشگيری از آبگرفتگی معابر و بروز سيلاب ضروری است پيش از 
بارندگی ها ضمن لايروبی و آماده سازی زيرساخت های لازم اعم از 
مسيل ها، جوی ها و كانال های هدايت آب باران، از انتقال رواناب ها 
به ش��بكه های فاضلاب خودداری شود.هاشم امينی اظهار كرد: با 
توجه به اقليم كشورمان، طراحی و اجرای شبكه های فاضلاب به 
صورت مجزا انجام می ش��ود كه در اين روش ش��ركت های آب و 
فاضلاب وظيفه جمع آوری و تصفيه فاضلاب ش��هری را بر عهده 
دارند و تاسيسات فاضلاب صرفا برای جمع آوری، انتقال و تصفيه 
فاضلاب ش��هری در نظر گرفته ش��ده و مديريت، س��اماندهی و 
هدايت رواناب ها و آب های س��طحی ناش��ی از ن��زولات جوی در 
اين اس��تاندارد پيش بينی نش��ده اس��ت و بايد توس��ط نهادهای 
متولی با اس��تفاده از شبكه مجزا و مس��تقل جمع آوری و انتقال 
ساماندهی شوند.وی افزود: به منظور پيشگيری از آبگرفتگی معابر 
و بروز سيلاب ضروری اس��ت پيش از  بارندگی ها ضمن لايروبی 
و آماده س��ازی زيرس��اخت های لازم اعم از مس��يل ها، جوی ها و 
كانال ه��ای هدايت آب ب��اران، از انتقال رواناب ها به ش��بكه های 
فاضلاب خودداری شود؛ چراكه اين كار باعث پس زدگی فاضلاب 
به منازل ش��هروندان و ايجاد خسارت های هنگفت به شبكه ها و 
تصفيه خانه های فاضلاب خواهد شد.او با تاكيد بر مسئوليت پذيری 
تمام��ی ارگان ها در اين زمينه، ابراز اميدواری كرد دس��تگاه ها و 
نهادهای متولی امر با به كارگيری تمهيدات لازم از بروز مشكلات 
در اين خصوص جلوگيری كنند و راهكار مناس��بی برای مديريت 
رواناب ها و آب های سطحی اتخاذ شود.در صورت طراحی و اجرای 
شبكه های مركب )فاضلاب شهری و آب های سطحی( در مناطق 
با اقليم كم بارش در دوره زمانی محدود از سال، علاوه بر افزايش 
بسيار زياد هزينه ايجاد  زيرساخت ها، به دليل نبود بارش در مدت 
زمان طولانی از س��ال مشكلات فنی زيادی در زمينه بهره برداری 
از اي��ن ش��بكه ها ايجاد می ش��ود و به همين دلي��ل در دنيا و در 
كشورهای با ميزان كم نزولات جوی، شبكه های فاضلاب شهری 
به صورت مجزا از ش��بكه های هدايت آب سطحی طراحی و اجرا 

می شود.

افزایش قیمت گاز مایع 
غیریارانه ای 

مديرعامل شركت ملی پالايش و پخش فرآورده های نفتی اعلام 
كرد: قيمت گاز مايع غيريارانه ای 10 درصد بيش��تر از قيمت گاز 
مايع يارانه ای تعيين شد.جليل سالاری در گفت وگويی تلويزيونی 
با بيان اينكه قيمت گاز مايع يارانه ای در سامانه سدف هر كيلوگرم 
230 تومان تعيين ش��ده است كه با احتساب نرخ خدمات توسط 
ش��ركت های گاز مايع ب��ه قيمت هر كيلوگ��رم 2۵36 تومان )هر 
كپسول 11 كيلويی 27 هزار و ۹00 تومان( عرضه می شود، اظهار 
ك��رد: بنابراين قيمت گاز مايع غيريارانه ای برای هر كپس��ول 11 
كيلويی با قيمت غيريارانه ای با احتساب 10 درصد افزايش قيمت، 

هر كپسول 30 هزار و 6۹0 تومان خواهد بود.
وی بي��ان كرد: تكليف قانونی امس��ال عرض��ه گاز مايع تنها از 
طري��ق تراكنش در س��امانه دريافت فرآورده های نفتی )س��دف( 
ب��ود و دولت تلاش كرد ظرفي��ت لازم برای همه مصرف كنندگان 
خرد را آماده كند، اما عده ای نتوانس��تند در سامانه ثبت نام كنند، 
بنابراين به منظور رفاه مصرف كنندگان، دولت شرايطی فراهم كرد 
ك��ه گاز ماي��ع را در اختيار همه خانوارهايی كه خارج از س��امانه 
و مصرف كنندگان جزء هس��تند و حتی كس��انی كه علمك گاز را 
نصب كرده اند، قرار دهد.مديرعامل ش��ركت ملی پالايش و پخش 
فرآورده ه��ای نفت��ی افزود: افزاي��ش و تغيير قيم��ت قابل توجهی 
نداشته ايم و تنها تكليف قانونی مسير تراكنش از طريق سدف برای 
روند عرضه گاز مايع در كشور بود كه اين شرايط كنونی برای رفاه 
مصرف كنندگان خرد كه به نحوی نياز به گاز مايع دارند، فراهم شد.

حميدرضا صالحي  
عضو اتاق بازرگانی ایران

یادداشت

موج انرژی

رقابت پذیري كشور در بازارهاي جهاني نفت و گاز

گزارش مركز آمار از رشد 2۵.6 درصدی بخش نفت و گاز در تابستان 1۴02 البته 
قابل پيش بينی بود؛ افزايش صادرات نفت، صفر شدن ذخاير نفت و ميعانات گازی 
روی آب، كاهش ناترازی مالی و كسری بودجه دولت، از جمله مهم ترين شواهدی 
است كه رشد توليد و صادرات صنعت نفت و گاز در دو سال اخير را با وجود تداوم 

تحريم و باقی ماندن مسئله FATF نشان می دهد.
مركز آمار گزارش رشد اقتصادی تابستان 1۴02 را روز گذشته منتشر كرد كه بر 
اس��اس آن، رشد اقتصاد كشور در تابستان 1۴02 نسبت به تابستان 1۴01 معادل 
7.1 درصد و رش��د اقتصاد غيرنفتی در اين مقطع ۴.2 درصد بوده است، همچنين 
رش��د اقتصاد كش��ور در 6 ماه نخست امسال نس��بت به 6 ماه نخست پارسال 7.۵ 

درصد و بخش غيرنفتی اقتصاد كشور ۵.1 درصد رشد داشته است.

بررسی جزئيات گزارش رشد اقتصادی از سمت عرضه نشان می دهد از ميان همه 
بخش های اقتصاد كشور، بخش نفت با ثبت رشد 2۵.6 درصدی، بالاترين نرخ رشد 

را به خود اختصاص داده است. 
هرچن��د بخش خدمات به دليل س��هم بيش از ۵0 درصدی از اقتصاد كش��ور، با 
رش��د 7.۵ درصدی، نقش پررنگ تری در رشد اقتصاد كشور در تابستان 1۴02 ايفا 
كرد. با اين حال تداوم رشد بالا و البته صعودی بخش نفت و گاز، از نكات برجسته 

گزارش مركز آمار بود.
غلبه صنعت نفت بر تحریم با رشد ۲۵ درصدی در تابستان �

بحث بر سر رشد توليد نفت در دو سال اخير، يكی از پرتكرارترين مباحث ميان 
دولت و مخالفان بوده اس��ت. دولت س��يزدهم بارها از رش��د توليد و صادرات نفت 

س��خن گفت، اما مخالفان اين موضوع را انكار می كردند. محرمانه شدن انتشار آمار 
رس��می صادرات نفت كش��ور، باعث شكل گيری مناقشه بر سر وضع صادرات نفت 
در دولت س��يزدهم شد. با اين حال پس از گذشت مدتی، اذعان مراجع بين المللی 
به رش��د صادرات نفت ايران، نخستين شواهد احيای صنعت نفت و گاز را بروز داد. 
پس از آن به تدريج انتش��ار آمارهای رشد اقتصادی، واقعی بودن رشد بخش نفت و 
گاز كشور را اثبات كرد. در همين باره جواد اوجی، وزير نفت 2۹ آبان ماه در جريان 
بازديد رئيس جمهوری از وزارت نفت اظهار كرد: رش��د توليد نفت در اين دولت از 
2 ميليون و 300 هزار در روز به 3 ميليون و ۴00 هزار بشكه در روز رسيده است 
و تا پايان امسال هم قول داديم به 3 ميليون و 600 هزار بشكه و سال آينده به ۴ 

ميليون بشكه برسانيم.

س��ازوكار توليد ب��ار اول و همكاري بخش هاي حوزه اس��تخراج 
نفت و گاز با شركت هاي دانش بنيان محرك اصلي توسعه ظرفيت 
برداش��ت و رش��د اقتصادي در بخش اس��تخراج نفت و گاز بودند؛ 
با بومي س��ازي تجهيزات و همچنين ورود فناوري، ميزان برداشت 
نفت و گاز به حداكثر ميزان رس��يده است و اين امر زمينه را براي 
توس��عه تجارت انرژي ايران و همچنين رش��د كلي اقتصادي ايران 

فراهم كرده است.
به گ��زارش خبرنگار »تع��ادل«، اخيرا نيز با مش��اركت چندين 
ش��ركت دانش بني��ان و ش��ركت ملي نفت اي��ران، تولي��د بار اول 
دكل هاي حفاري افقي انحرافي آغاز ش��ده اس��ت كه توليد بار اول 
اين محص��ول نه تنها هزينه ها را كاه��ش داده، بلكه رقابت پذيري 

كشور را در بازار جهاني افزايش داده است.
علي خس��رويان، كارش��ناس حوزه عل��م و فناوري، با اش��اره به 
مشاركت شركت هاي دانش بنيان در تحول در صنعت برداشت نفت 
و گاز اي��ران و نقش داش��تن اين همكاري در تحقق رش��د 2۵.6 
درصدي در بخش اس��تخراج نفت و گاز كشوربه خبرنگار »تعادل« 
گفت: ش��ركت هاي دانش بنيان نقش محوري در توس��عه تجارت و 
رش��د اقتصادي بخش نفت و گاز ايران دارند. در س��ال هاي اخير، 
بخ��ش اس��تخراج نفت و گاز به عن��وان محرك قابل توجه رش��د 
اقتصادي ظاهر ش��ده است و نرخ رش��د بيش از 2۵.6 درصدي را 
در تابس��تان 1۴02 تجربه كرده اس��ت. رشد سريع اين بخش تنها 
به س��هم آن در رشد كلي اقتصادي نس��بت داده نمي شود بلكه به 
تاكيد روزافزون آن بر نوآوري، فناوري و راه حل هاي دانش بنيان در 

بهينه سازي فرآيندهاي استخراج نفت نيز منتج خواهد شد.
وي در ادامه با اش��اره به يك��ي از جديدترين محصولاتي كه در 
فرآيند توليد بار اول به دنبال بومي س��ازي آن هستيم؛ گفت: يكي 
از حوزه هاي خاص كه ش��ركت هاي دانش بنيان در آن مش��اركت 
قابل توجهي داش��ته اند، تولي��د دكل هاي حفاري افق��ي انحرافي 
اس��ت كه به نام سيستم هاي چرخش��ي هدايت شونده )RSS( نيز 
ش��ناخته مي شود. اين دكل ها براي افزايش استخراج نفت، به ويژه 
از مخازن نفتي معمولي، ضروري هس��تند. اهميت استراتژيك اين 
فناوري در قابليت حفاري افقي از يك نقطه براي رسيدن به مخزن 
مورد نظر اس��ت كه هزينه كلي اس��تخراج نفت را كاهش  مي دهد. 
در ح��ال حاضر دانش فني مورد ني��از براي توليد چنين تجهيزات 
پيچيده اي تنها در س��ه كشور در سراس��ر جهان موجود است. اما 
ايران با سرمايه گذاري هدفمند ۵00 ميليارد توماني براي اولين بار 

قصد دارد اين تجهيزات را در داخل كشور توسعه دهد.
خس��رويان ادامه داد: گفتني اس��ت س��ال گذش��ته يك شركت 
دانش بنيان با حمايت صندوق نوآوري و شكوفايي رياست جمهوري، 
دس��تگاه مته حفاري چاه هاي نفت و گاز با قابليت حفاري تا عمق 

بيش از چهار هزار متر را با موفقيت توسعه داد.
 اين دس��تاورد قابل توج��ه از طريق طراح��ي و توليد اصلي به 

دس��ت آمد و اهميت شركت هاي دانش بنيان را در پيشبرد نوآوري 
و پيش��رفت هاي فن��اوري در بخ��ش نف��ت و گاز برجس��ته كرد. 
همچنين رقابتي بودن قيمت فروش محصول اين شركت نسبت به 
جايگزين هاي خارجي موجب صرفه جويي ارزي قابل توجهي براي 

كشور شده است.
اين كارشناس حوزه علم و فناوري با اشاره به همكاري دو قطب 
نفت و قطب علمي كش��ور در س��ال هاي اخير ذيل سازوكار توليد 
ب��ار اول گفت: همكاري صنع��ت نفت و ش��ركت هاي دانش بنيان 
توانمند، با تس��هيل مكانيس��م توليد بار اول، در توسعه بخش نفت 
و گاز اي��ران و متعاقب آن رش��د اقتصادي موثر بوده اس��ت. دولت 
س��يزدهم با تقويت مشاركت با ش��ركت هاي دانش بنيان فعال در 
حوزه نفت و س��رمايه گذاري در توليد و بومي سازي تجهيزات، بازار 
تضميني تجارت نفت خام خود را با موفقيت گس��ترش داده است. 
اين گس��ترش بازارهاي نفت كه از طريق مش��اركت ش��ركت هاي 
دانش بنيان حاصل شده است، به عنوان پايه اي محكم براي تحقق 

پتانسيل رشد اقتصادي بخش نفت و گاز عمل مي كند.
 ايران با بهره گيري از تخصص و نوآوري شركت هاي دانش بنيان 
توانس��ته جايگاه خود را در بازار جهاني نفت و گاز ارتقا دهد. رشد 
بخش نفت و گاز به عنوان محرك اقتصادي كش��ور بر اهميت اين 

شركت ها در پيشبرد توسعه اقتصادي تاكيد  مي كند. 
مش��اركت آنها فراتر از پيشرفت هاي فناوري است و شامل ايجاد 
شغل، توليد درآمد و افزايش رقابت در بازارهاي بين المللي  مي شود.
وي در ادامه گفت: همكاري و حمايت مس��تمر صنعت نفت وگاز 
از شركت هاي دانش بنيان، هم از نظر مالي و هم از طريق ابتكارات 
سياست گذاري، در تضمين رش��د پايدار و مشاركت آنها در بخش 

نفت و گاز بسيار مهم است.
 سرمايه گذاري در تحقيق و توسعه، دسترسي به سرمايه، توسعه 
زيرساخت ها و گس��ترش بازار از جمله زمينه هايي است كه دولت  
مي توان��د از آنها حمايت كند. علاوه بر اي��ن، تقويت همكاري بين 
شركت هاي دانش بنيان و موسسات آموزشي  مي تواند توانايي آنها را 

براي نوآوري و توسعه راه حل هاي پيشرفته بيشتر كند.
خسرويان در پايان اظهار كرد: سازوكار توليد بار اول و همچنين 
هم��كاري بخش ه��اي حوزه اس��تخراج نفت و گاز با ش��ركت هاي 
دانش بنيان محرك اصلي توسعه ظرفيت برداشت و رشد اقتصادي 
در بخ��ش اس��تخراج نفت و گاز بودند؛ با بومي س��ازي تجهيزات و 
همچنين ورود فناوري، ميزان برداشت نفت و گاز به حداكثر ميزان 
رس��يده است و اين امر زمينه را براي توسعه تجارت انرژي ايران و 

همچنين رشد كلي اقتصادي ايران فراهم كرده است.
 اخيرا نيز با مش��اركت چندين شركت دانش بنيان و شركت ملي 
نفت ايران، توليد بار اول دكل هاي حفاري افقي انحرافي آغاز شده 
است كه توليد بار اول اين محصول نه تنها هزينه ها را كاهش داده، 

بلكه رقابت پذيري كشور را در بازار جهاني افزايش داده است.

شرايط سخت پتروشيمي ها براي سودآوري
مهدی کاوه ای

هر روز ش��اهد انتش��ار صورت مالي ه��اي جديد 
در س��امانه كدال هس��تيم كه اين ص��ورت مالي ها 
نش��ان دهنده وضعيت ش��ركت هاي بورس��ي است. 
در اي��ن گزارش صورت مالي دو ش��ركت ش��ركت 
پتروش��يمي پارس و پتروش��يمي جم مورد بررسي 
قرار گرفته اس��ت. سهام ش��ركت پتروشيمي پارس 
در ب��ازار دوم بورس تهران با نماد پارس ش��ناخته 

مي شود. 
ارزش بازاري س��هام شركت پتروشيمي پارس در 
حال حاضر 113 هزار و 2۵2 ميليارد تومان اس��ت 
كه يكي از 30 ش��ركت بزرگ بورس تهران به شمار 
مي رود. ش��ركت صنايع پتروشيمي خليج فارس به 
تنهايي بيش از ۵3 درصد از سهام پتروشيمي پارس 
را تحت تملك دارد. در هفت ماهه امسال نزديك به 
۵۵ درص��د فروش پارس در بازارهاي داخلي عرضه 
ش��ده و ۴۵ درصد نيز به صورت صادراتي به فروش 
رس��يده اس��ت. پروپان و بوتان تنه��ا و اصلي ترين 
محصول صادراتي پتروشيمي پارس در سال جاري 
بوده اس��ت اما فروش داخلي اين مجموعه متنوع تر 
بوده و اس��تايرن منومر بيش��ترين سهم را از فروش 
داخلي پارس داش��ته و پس از آن نيز به ترتيب اتان 
و پنتان بيش��ترين فروش داخلي پتروشيمي پارس 
را تش��كيل داده اند. شركت پتروشيمي پارس كه در 
ش��هريور ماه امسال براي تعميرات واحد استحصال 
اتان به مدت ۵ روز با توقف اين واحد مواجه ش��ده 
ب��ود؛ هفته گذش��ته نيز ب��ار ديگر ب��راي تعميرات 
اساس��ي 2۵ روزه واحدهاي اتيل بنزن و اس��تايرن 
منوم��ر ش��اهد خاموش ش��دن اين واحدها ش��د. 
پتروش��يمي هاي كشور در س��ال جاري چالش هاي 
متعددي را بابت تعيين نرخ گاز خوراك و س��وخت 

خود تجربه كرده اند.
در سطح سال قبل ماند! �

ش��ركت پتروشيمي پارس در س��ال جاري رشد 
فروش اندكي را پش��ت سر گذاش��ته است. شركت 
پتروشيمي پارس در سال 1۴00 با ۴۵ هزار و 17۴ 
ميليارد تومان فروش، به طور متوسط ماهانه 3 هزار 
و 76۴ ميليارد تومان درآمدزايي كرده است. پارس 
در س��ال 1۴01 بيش از 1۴ درصد رشد درآمدزايي 

داش��ت و با ۵1 ه��زار و 730 ميليارد تومان فروش 
به متوس��ط ماهانه ۴ ه��زار و 311 ميليارد توماني 
دس��ت پيدا كرد. بيش��ترين ميزان ف��روش ماهانه 
ش��ركت پتروشيمي پارس در سال 1۴00 به اسفند 
م��اه با ۵ هزار و ۹13 ميليارد تومان درآمد عملياتي 
تعل��ق گرفت و در س��ال 1۴01 با ۵ ه��زار و 8۹1 
ميلي��ارد تومان به ارديبهش��ت ماه تعلق داش��ت و 
همي��ن ماه 1۴01 ب��ا 88 درصد بيش��ترين ميزان 
افزايش فروش به نس��بت ماه مشابه در سال قبل را 
به خود اختصاص داد. شركت پتروشيمي پارس در 
هفت ماهه طي ش��ده از سال جاري نشان داده كه 
عملكردي مشابه به نسبت هفت ماهه ابتدايي سال 
قبل در زمينه درآمدزايي داش��ته است. اين شركت 
ت��ا انتهاي مهر ماه امس��ال 3۵ هزار و 2۵6 ميليارد 
تومان فروش داشته كه به نسبت فروش 33 هزار و 
۵63 ميليارد توماني هفت ماهه ابتدايي سال 1۴01 
رشد ۵ درصدي و به زبان ديگر، افزايش هزار و 6۹3 
ميليارد توماني داش��ته اس��ت. در اين هفت ماهه، 
بيشترين ميزان فروش به ارديبهشت ماه با 6 هزار و 
313 ميليارد تومان تعلق گرفته و بيشترين افزايش 

فروش ماهانه نس��بت به ماه مشابه در سال قبل نيز 
به مهرماه ماه با 68 درصد رشد تعلق گرفته است.

حاشيه سود خالص پتروشيمي پارس �
پتروش��يمي پارس در س��ال هاي قبل با حاش��يه 
س��ود ناخالص فصلي 23 درصدي و حاش��يه سود 
خالص 30 درصدي سود آوري مي كرد. اين مجموعه 
پتروش��يمي معم��ولاً در فصل زمس��تان هر س��ال 
بالاترين ميزان حاشيه س��ود خالص خود را تجربه 
مي كند و در فصل تابس��تان شاهد ريزش اين معيار 
است. با اين حال در فصل هاي تابستان دو سال اخير 
كمترين ميزان حاشيه سود خالص پارس 16 درصد 
و كمترين ميزان حاش��يه س��ود ناخالص پارس نيز 
1۵ درصد بوده اس��ت. با اين وجود تابستان امسال 
شاهد حاشيه سود خالص 8 درصدي و ناخالص 1۴ 
درصدي براي پتروش��يمي پارس بوديم. پتروشيمي 
پارس در تابستان امسال ۴7 درصد كمتر از تابستان 
سال قبل سود خالص س��اخت؛ درحالي كه فروش 

عملياتي اين شركت 2 درصد افزايش يافته است.
تحليل بنيادي سهام جم �

س��هام شركت پتروشيمي جم در بازار دوم بورس 

تهران با نماد جم ش��ناخته مي ش��ود. ارزش بازاري 
سهام شركت پتروشيمي جم در حال حاضر 7۵ هزار 
و ۴۵6 ميليارد تومان اس��ت. شركت سرمايه گذاري 
صندوق بازنشس��تگي كش��وري به تنهايي بيش از 
18 درصد از س��هام شركت پتروشيمي جم را تحت 
تملك دارد. ش��ركت هاي سرمايه گذاري آتيه صبا و 
ش��ركت س��رمايه گذاري نفت و گاز و پتروشيمي از 
ديگر س��هامداران عمده جم به ش��مار مي روند. در 
هف��ت ماهه امس��ال نزديك ب��ه 70 درصد فروش 
پتروش��يمي جم در بازارهاي داخلي عرضه ش��ده و 
30 درصد نيز به صورت صادراتي به فروش رس��يده 

است. 
پلي اتيلن س��بك اصلي تري��ن محصول صادراتي 
 ش��ركت پتروشيمي جم در س��ال جاري بوده است 
اما فروش داخلي اين مجموعه متنوع تر بوده و اتيلن 
و بنزين پيروليز بيش��ترين سهم را از فروش داخلي 
پتروشيمي جم داش��تند. پتروشيمي هاي كشور در 
سال جاري چالش هاي متعددي را بابت تعيين نرخ 
گاز خوراك و س��وخت خود تجربه كرده اند. شركت 
پتروشيمي جم در سال جاري رشد فروش اندكي را 

پشت سر گذاشته است. شركت پتروشيمي جم در 
سال 1۴00 با 3۵ هزار و ۴۴7 ميليارد تومان فروش، 
به طور متوسط ماهانه 2 هزار و ۹۵۴ ميليارد تومان 
درآمدزايي كرده اس��ت. جم در سال 1۴01 بيش از 
1۴ درصد رش��د درآمدزايي داش��ت و با ۴0 هزار و 
۵16 ميليارد تومان فروش به متوسط ماهانه 3 هزار 
و 837 ميليارد توماني دس��ت پيدا كرد. بيش��ترين 
ميزان فروش ماهانه شركت پتروشيمي جم در سال 
1۴00 به بهمن ماه با 3 هزار و ۵۴7 ميليارد تومان 
درآمد عملياتي تعلق گرفت و در س��ال 1۴01 با 3 
هزار و 837 ميليارد تومان به اسفند ماه تعلق داشت 
و مرداد م��اه 1۴01 با ۵6 درصد بيش��ترين ميزان 
افزايش فروش به نس��بت ماه مش��ابه در سال قبل 
را به خود اختصاص داد. شركت پتروشيمي جم در 
هفت ماهه طي ش��ده از سال جاري نشان داده كه 
عملكردي مشابه به نسبت هفت ماهه ابتدايي سال 

قبل در زمينه درآمدزايي داشته است. 
اين ش��ركت تا انتهاي مهر ماه امس��ال 2۵ هزار 
و 3۵۵ ميليارد تومان فروش داش��ته كه به نس��بت 
فروش 23 ه��زار و 1۴0 ميليارد توماني هفت ماهه 
ابتدايي س��ال 1۴01 رش��د 10 درصدي و به زبان 
ديگر، افزايش 2 هزار و 21۴ ميليارد توماني داشته 
است. در اين هفت ماهه، بيشترين ميزان فروش به 
ارديبهشت ماه با ۴ هزار و ۵72 ميليارد تومان تعلق 
گرفته و بيش��ترين افزايش فروش ماهانه نسبت به 
ماه مش��ابه در سال قبل نيز به ارديبهشت ماه با ۴۵ 
درصد رش��د تعلق گرفته است. شركت پتروشيمي 
جم در سال هاي قبل با حاشيه سود ناخالص فصلي 
22 درصدي و حاش��يه س��ود خالص 2۵ درصدي 
س��ود آوري مي كرد.اين مجموعه پتروشيمي معمولاً 
در فصل زمس��تان هر س��ال بالاترين ميزان حاشيه 
س��ود خالص خود را تجربه مي كند. با اين حال در 
فصل هاي دو سال اخير كمترين ميزان حاشيه سود 
خالص جم 12 درصد و كمترين ميزان حاشيه سود 
ناخالص اين شركت نيز ۹ درصد بوده است. تابستان 
امسال ش��اهد حاشيه س��ود خالص 1۴ درصدي و 
ناخالص 1۹ درصدي براي ش��ركت پتروشيمي جم 
بوديم. جم در تابس��تان امس��ال 10درصد بيشتر از 
تابستان سال قبل سود خالص ساخت؛ درحالي كه 
فروش عملياتي اين شركت تنها 13 درصد افزايش 

يافته است.

www.rouzegaremadan.ir

   غلبه صنعت نفت بر تحریم  

نسخه جدید اوپک  برای شركت كنندگان نشست اقليمی كاپ ۲۸ 
دبيركل اوپك در يادداش��تی هم زمان با آغاز كاپ 28 در 
دوبی، خواس��تار لزوم اتخاذ رويك��ردی جامع به نظام انرژی 
ش��د. به گ��زارش روزگارمعدن به نقل از هفته نامه بررس��ی 
تح��ولات بين المللی انرژی و تغيي��ر اقليم مديريت كل امور 
اوپ��ك و روابط با مجام��ع انرژی، آژان��س بين المللی انرژی 
گزارش��ی را برای اجلاس كاپ 28 در امارات متحده عربی، 
منتش��ر كرده ك��ه در آن، توصيه های خ��اص برای صنعت 
نفت و گاز از منظر دس��تيابی به اهداف اقليمی ارائه ش��ده 
اس��ت.اين گزارش چارچوب جديدی را برای بررس��ی سهم 
محتم��ل ش��ركت های نف��ت و گاز در گذار ان��رژی خالص 
صفر ايجاد می كند كه به طور عمده ش��امل كاهش انتش��ار 
مح��دوده 1 و 2 ناش��ی از عمليات توليد نف��ت و گاز تا 60 
درصد تا س��ال 2030 و صفر ش��دن ش��دت انتش��ار و عدم 
توسعه پروژه های جديد بلندمدت نفت و گاز متعارف بخش 
بالادس��تی نفت و اختصاص س��هم بزرگی از سرمايه گذاری 
انرژی به توس��عه انرژی پاك اس��ت.اين چارچوب رويكردی 
يك س��ويه و غيرمنعطف به موضوع كاهش انتش��ار گازهای 
گلخانه ای اس��ت كه با موافقت نامه پاريس كه تنوع روش ها 
برای پرداختن به انتشار را به رسميت می شناسد، هم خوانی 
ندارد. طبق ماده 2 اين موافقت نامه، هر كشوری اين اختيار 
را دارد ت��ا اقدام های كاهش انتش��ار مناس��ب را با توجه  به 
شرايط و توانايی های ملی خود انتخاب و اجرا كند.چارچوب 
پيش��نهادی آژانس بين المللی ان��رژی می تواند ابزاری برای 
محدود كردن انتخاب ها و اقدام های حاكميتی كش��ورهای 
در حال  توس��عه، از طريق فش��ار به ش��ركت های ملی نفت 
آنها باش��د و آنها را مجبور به س��رمايه گذاری در يك بخش 
يا صنعت خاص برای س��ازگاری با چنين چارچوبی كند.اما 
هيثم الغيص دبيركل اوپك، با انجام مصاحبه ای توصيه های 
اين گزارش آژانس بين المللی انرژی را برای شركت های نفت 
و گاز در چارچوب س��ناريوی خالص انتش��ار صفر به شدت 
م��ورد انتقاد ق��رار داد و گفت: اين س��ناريو تنها چارچوبی 
بس��يار محدود از چالش ها را مطرح می كند و ش��ايد به طور 
مصلحت آميز مسائلی مانند امنيت انرژی، دسترسی به انرژی 
و مقرون به صرفه بودن آن را كم اهميت جلوه دهد، همچنين 
به ش��يوه ای ناعادلانه صنعت نفت را به دامن  زدن به بحران 
اقليمی متهم می كند.وی افزود: اين طنزآميز است كه آژانس 
بين المللی انرژی، نهادی كه در سال های اخير بارها روايت ها 
و پيش بينی های خود را تغيير داده است، اكنون صنعت نفت 
و گاز را خطاب قرار داده و می گويد حالا زمان تصميم گيری 
اس��ت.دبيركل اوپك در ادامه تلاش های خود برای تش��ريح 
مواض��ع و ديدگاه های اعضای اوپك در مورد سياس��ت های 
ان��رژی و اقليمی جهان، به مناس��بت آغاز اجلاس كاپ 28 

در روز پنجشنبه مورخ ۹ آذر 1۴02 طی يادداشتی به شرح 
زير در سايت دبيرخانه اوپك، بار ديگر بر نقش صنعت نفت 
در پيش��برد اهداف اقليمی و لزوم اتخاذ رويكردی جامع به 
نظ��ام انرژی تأكي��د كرده اس��ت: كاپ 28 هم نقطه عطفی 
در مذاك��رات ج��اری در مورد آينده س��ياره م��ا و هم يك  
لحظه افتخار برای اوپك اس��ت، زيرا اين اجلاس در يكی از 
كشورهای عضو ما، امارات متحده عربی برگزار می شود.شور و 
شوق در گفتمان عمومی پيرامون كاپ هر سال كه می گذرد، 
تشديد می ش��ود. س��ال جاری تمركز بر نقش صنعت نفت 
در گذار انرژی، اينكه آيا بايد در ميز مذاكره حضور داش��ته 
باش��د يا اصلًا آينده ای دارد، بيش��تر و دقيق تر ش��ده است.
متأسفانه روايتی نادرست و پرمخاطره در اين گفتمان به طور 
مكرر ظاهر می ش��ود و برخی از افسانه ها تكرار می شوند كه 
با واقعيت ها سازگاری ندارند. يكی از اين افسانه ها اين است 
كه صنايع نفت و انرژی های تجديدپذير رقبايی هس��تند كه 
در يك بازی با مجموع حاصل صفر، قفل شده اند و موفقيت 
يكی نش��ان دهنده تهديدی مرگبار برای ديگری است.دلايل 
متعددی وجود دارد كه اوپك با اين روايت مخالفت می كند 
و در بس��ياری از مناسبت ها و برنامه های آنها را مطرح كرده 
و می كند. اكنون من قصد دارم فقط روی يكی از اين دلايل 
تمركز كنم: ش��يمی.اين نكته را می توان با طرح اين س��ؤال 
نشان داد: توربين بادی از چه چيزی ساخته شده است؟ در 
حالی  كه با توجه  به نوع س��اخت يا م��دل توربين ها، درصد 
مواد اوليه آنها متفاوت اس��ت، اما ب��ه  طور كلی يك توربين 
ب��ادی از فولاد )تقريباً 66 تا 7۹ درصد از كل جرم توربين(، 
فايبرگلاس، رزين يا پلاس��تيك )11 تا 1۵ درصد(؛ آهن يا 
چدن )۵ تا 17 درصد(، مس )يك درصد( و آلومينيوم )صفر 
تا 2 درصد( س��اخته شده اس��ت..واقعيت مشابهی در مورد 
انرژی خورش��يدی وجود دارد. صفحات خورش��يدی از چه 
چيزی ساخته شده است؟ در ساخت يك صفحه خورشيدی 
س��يليكونی كريس��تال معمولی، تقريباً 76 درصد شيش��ه، 
10 درصد پليمر پلاس��تيك، 8 درص��د آلومينيوم، ۵ درصد 
س��يليكون، ي��ك درصد مس، و كمت��ر از 0.1 درصد نقره و 
ساير فلزات به كار رفته اس��ت. محصولات پتروشيمی مانند 
اتيل��ن در كوپليمرهاي��ی كه فتوولتائيك ها را می پوش��انند، 
اس��تفاده می ش��ود.اين داس��تان در مورد باتری های ليتيوم 
يون��ی خودروهای برقی نيز مطرح اس��ت. اي��ن باتری ها از 
گرافيت ساخته شده اند و ماده اوليه برای گرافيت مصنوعی، 
كك نفتی كلسينه شده است. اين حقايق يك واقعيت واضح 
را نش��ان می دهد: صنعت نف��ت و انرژی های تجديدپذير در 
خ��أ و كاملًا ج��دای از يكديگر كار نمی كنن��د. انرژی های 

تجديدپذير به فرآورده های نفتی نياز دارند.

انرژی

بازار سرمایه و 
ظرفیت هاي انرژی

ضرورت توجه به مدیریت آب های 
سطحی و رواناب های شهری



دوشنبه 
13 آذر 1402

20 جمادی الاول 1445
 4 دسامبر 2023  

  سال ششم
  شماره 1205

صاحب امتیاز:

موسسه فرهنگی و هنری روزگار وصل 

مدیر مسئول: مهدی نجفی

سردبیر:  شهریار خادمی

آدرس: 

تهران- خ قائم مقام فراهانی کوچه آزادگان شماره 26

تلفن: 82190  ) داخلی- 156-227(

 نمابر: 82190 )داخلی-104(

تلفن سازمان آگهی ها: 88722732 

امور مشترکین: 88105306 

توزیع و سازمان شهرستان ها:88724211

چاپخانه:    صمیم

کارتن

طرح: حسین علیزادهبدون شرح

بورس

مسکن

سکه

خودرو

طلاو
ارز

 شرط جهش بورس
پوری�ا نوری:رون��د روبه رش��د در ب��ازار س��رمایه 
همچن��ان ادام��ه دارد. ارزش معاملات خ��رد به عنوان 
یک��ی از مهم ترین پارامترهای نمایانگ��ر تغییر روند در 
بازار س��رمایه نیز در اولین روز معاملاتی هفته ۵هزار و 
6۴۱ میلیارد بود و بیشترین مقدار از ۱۴ شهریور تاکنون 
را تجرب��ه کرد. درحالی که اکثر قریب به اتفاق تحلیلگران 
تغیی��ر رون��د بورس را مس��جل می دانند، برخ��ی اما و 
اگرهای��ی را برای یک جهش قابل توجه تا انتهای س��ال 
 برمی     ش��مرند. رفع ابه��ام از تجدیدارزیابی برای صنایع 
مختلف از جمله بانکی     ها، تعدیل نرخ س��ود بهره بانکی 
و عدم اتخاذ تصمیمات مخرب جدید از س��وی دولت و 
مجلس از جمله عواملی اس��ت که در صورت تحقق آنها 
دستیابی ش��اخص کل بورس تا انتهای سال  به قله     های 

جدید را ممکن می سازد.
هفته�سرنوشت�����ساز��

علیرض��ا تاجب��ر، تحلیلگر بازار س��رمایه با اش��اره به 
اینکه متاس��فانه در سال جاری شاهد بدترین اقدامات و 
تصمیمات دولت در قبال بازار سرمایه بودیم، گفت: این 
اقدامات منجر به این شد که در تمامی صنایع بورسی از 
جمله پتروشیمی ها، صادرات     محورها و بانکی     ها ریسکی 
به وجود بیاید و این مس��ائل باعث شد از ابتدای پاییز تا 
اواخر آبان جوی فرسایش��ی همراه با اصلاحات منفی را 
در بازار ش��اهد بوده و کاهش حجم معاملات را داش��ته 
باش��یم.وی ادامه داد: با اقدامی که سازمان بورس هفته 
گذش��ته انجام داد، پتانس��یل در بازار س��رمایه مبنی بر 
افزایش س��رمایه از محل تجدید ارزیاب��ی دارایی ها در 
شرکت های س��ودده را برای سرمایه گذاران عیان کرد و 
در نتیجه از اواخر هفته پیش و در روز گذش��ته ش��اهد 
تح��رکات مثبتی در بازار س��رمایه بودیم ولی نمی توان 
الزاما این تحرکات مثبت و  س��بزی شاخص را ادامه دار 
دانس��ت، چراکه این اتفاق پی��ش از این نیز بارها افتاده 
اس��ت. شاخص خواس��ته روند را به سمت مثبت تغییر 
دهد اما متاس��فانه اخبار منفی مانع شده اس��ت. تاجبر 

اف��زود: باید افزایش حجم معاملات در ش��اخص مثبت 
را حداقل طی ۵روز ش��اهد باش��یم تا بتوان گفت روند 
بازار برگش��ته و آن زمان می ت��وان تصمیم گرفت اما با 
یکی دو روز نمی توان برگش��ت روند بازار را به قطعیت 
اع��لام کرد؛ در واقع باید گزارش ه��ای ۹ ماهه نیز روی 
کدال قرار بگیرد و از طرف دیگر شاهد افزایش ادامه دار 
حجم معاملات باش��یم تا بتوانیم ب��ه قطعیت در مورد 
تغییر رون��د بازار صحبت کنیم.این تحلیلگر اظهار کرد: 
در حال حاض��ر علاوه بر اینکه در هر صنعت با ریس��ک 
مواجه هس��تیم، در س��طح کلان اقتصادی نیز ش��اهد 
افزایش نرخ بهره هس��تیم. در ش��رایط فعلی نرخ بهره 
اوراق بهادار و صندوق های با درآمد ثابت بالای 2۷ درصد 
اس��ت و این سرمایه گذاری در سهام را توجیه نمی کند. 
وقتی ف��رد می توان��د بدون ریس��ک ح��دود ۳۰ درصد 
س��ود بگیرد، ریس��ک بازار س��هام با وجود ریسک های 
شدیدی که در صنایع مختلف نیز حکم فرماست توجیه 
نمی ش��ود.وی ادامه داد: با وجود تمام ریس��ک هایی که 
به آنها اشاره ش��د در سهام پتانسیل خوبی وجود دارد، 
مخصوصا اگر تجدید ارزیابی ها انجام شود، سهام سودده 

همچنان گزینه مناس��بی برای سرمایه گذاران است، اما 
در این خصوص اماواگرهای زیادی مطرح است. به عنوان 
مثال درخصوص بانک ها مجوز بانک مرکزی لازم است و 
افزایش سرمایه از محل سرمایه گذاری ها با ابهام مواجه 
است. اگر این ابهامات رفع شود و نرخ بهره بدون ریسک 
نیز مقداری تعدیل ش��ود بازار می تواند یک جهش را تا 

پایان سال تجربه کند.
روند�مثبت�ادامه�دار�است��

فاطمه حاج علی، تحلیلگر بازار سرمایه نیز با اشاره به 
اینکه س��رانجام پس از گذشت تقریبا دو ماه، آتش     بس 
موقت بین حماس و رژیم صهیونیس��تی برقرار و نگرانی 
اصل��ی فعالان بازار تا حدود زیادی برطرف ش��د، گفت: 
هرچن��د که اکث��ر فعالان بازار بر ای��ن عقیده بودند که 
ب��ورس واکنش��ی به تح��ولات غزه نش��ان ن��داده، اما 
ای��ن درگیری     ها به عن��وان یک مانع ب��زرگ برای ورود 
نقدینگ��ی به بازار اعلام می ش��د که ب��ا اعلام آتش     بس 
این ریس��ک سیس��تماتیک در معادلات بازار و با توجه 
ب��ه ارزنده بودن قیمت س��هام ش��رکت ها، باعث رش��د 
بازار س��رمایه در انتهای هفته گذش��ته شد و این روند 

تا روز گذشته نیز ادامه داش��ت.وی افزود: بازار سرمایه 
در هفته گذش��ته روندی نوسانی و عمدتا نزولی داشت 
که باعث ش��د در اوایل هفته معاملات کم رمقی صورت 
بگیرد و اکثر خریداران و فروشندگان تمایلی به معامله 
نداشته باشند. البته در انتهای هفته با توجه به ارزندگی 
قیمت ها در بازار، نوع معاملات تغییر کرد و حجم گرفت 
و در نهایت ش��اهد افزایش تقاضا در برخی از س��هم ها 
من جمله خودرویی     ها بودیم. ش��اخص توانس��ت در دو 
روز پایان��ی هفته به محدوده مقاومت��ی خود ورود پیدا 
کرده و امید ازدس��ت رفته را به بازار برگرداند. مهم ترین 
محرک نیز اخبار سیاسی و بعضا اقتصادی که در رابطه 
ب��ا تجدید ارزیاب��ی دارایی ها بود، به بازار مخابره ش��ده 
بود. این تحلیلگر ادامه داد: طی هفته گذش��ته دو نامه 
نیز از بخش نظارت بر بورس های س��ازمان منتش��ر شد 
که یک��ی از آن هلدینگ های س��رمایه گذاری و دیگری 
مدیران     عامل بانک ها را برای جلس��ه هم     اندیشی دعوت 
ک��رد. نکته مهم آن، یک��ی موض��وع محدودیت زمانی 
۵س��ال یکبار و موض��وع بع��دی مالیات بود ک��ه قرار 
اس��ت حل ش��ود که این عامل می تواند محرک خوبی 
برای ش��رکت ها، مخصوصا شرکت هایی باشد که ارزش 
دارایی ه��ای آنه��ا در دفاتر، اختلاف فاحش��ی با ارزش 
واقعی دارایی دارد.حاج علی گفت: باتوجه به روند مثبت 
انتهای هفته و روز گذش��ته و حاکم شدن فضای مثبت 
در بازار و مهیا ش��دن بس��ترهای لازم، رون��د ورود پول 
هوش��مند به بازار به صورت تدریجی و پیوسته ادامه دار 
خواهد بود و پیش بینی می شود در هفته جاری و با توجه 
به تقاضای ش��کل     گرفته، بازار روندی روبه رشد با شیب 
ملایم و باثبات را در پیش بگیرد. امروز نیز ش��اخص کل 
ب��ورس تهران پرتقاضا بود و ۱.۳۳ درصد و ش��اخص کل 
هموزن نیز ۱.۱2 درصد رشد کرد. به سهامداران توصیه 
می ش��ود هیجانی تصمیم گیری نکنند و درنظر داش��ته 
باشند بهترین انتخاب برای سهم، سهام بنیادی با تایید 

ارزش و حجم معاملات است.

عرضه یک میلیون و 335 
هزار تن محصول در تالار 

نقره ای
تالارهای بورس کالای ایران روز یکش��نبه ۱2 آذر 
ماه میزبان عرضه یک میلی��ون و ۳۳۵ هزار و ۴۷۴ 
تن انواع کالا و محصول بود. بیش��ترین عرضه ها در 
تالار س��یمان رقم خورد به گونه ای که یک میلیون 
 و 2۳۳ هزار و ۴2۰ تن س��یمان در این تالار عرضه 

شد.
به گزارش روزگار معدن، تالار محصولات صنعتی و 
معدنی هم میزبان عرضه ۳2 هزار تن آهن اسفنجی 
بریکت، 6 هزار و ۷۵۰ تن شمش آلومینیوم، ۵ هزار 
تن مس کم عیار، یک هزار و ۵۰۰ تن هیدروکس��ید 
آلومینیوم، ۳6۵ تن ش��مش روی و ۷۵ تن ش��مش 
س��رب بود.تالار کش��اورزی هم عرض��ه ۵ تن پنبه 
محلوج را تجربه کرد، که از س��وی سازمان مرکزی 

تعاون روستایی ایران عرضه شد.
تالار پتروشیمی و فرآورده های نفتی شاهد عرضه 
۱۸ هزار و 6۳۵ تن مواد پلیمری و شیمیایی بود. در 
ت��الار صادراتی ۳۰ هزار و ۵۰۰ تن قیر عرضه ش��د. 
ت��الار حراج ب��از نیز میزبان عرض��ه ۴ هزار تن مس 
کاتد، ۳ هزار تن س��ولفات سدیم و 2۰۰ تن سولفور 

مولیبدن بود.

در�شرایط�فعلی،�کجا�سرمایه�گذاری�کنیم؟
�

دو�محرک�لازم�برای�رشد�بورس
یک کارش��ناس بازارس��رمایه معتقد است که رشد بازار �

سرمایه با شیب ملایم خواهد بود و با توجه به سیاست های 
دول��ت در کنترل ن��رخ ارز و افزای��ش درآمدهای مالیاتی، 
انتظار رش��د ش��ارپی در صورت عدم بروز ریسک خارجی 
را در هیچ یک از بازارها نمیتوان داش��ت. از لحاظ بنیادی 
و باتوجه به گذشت ۸ ماه از سال مالی، شرکت ها از لحاظ 
بنیادی ارزنده بوده و برای س��رمایه گذاری مناسب هستند 
در نتیج��ه خرید س��هام و نگه داری آن در ش��رایط فعلی 
گزینه ای مناسب اس��ت.عباس عبداله زاده، تحلیلگر واحد 
تمتا س��بدگردان هدف در گفت وگو ب��ا بیداربورس، بیان 
کرد: در آخرین روز هفته گذش��ته ارزش معاملات بازار به 
بالای 6 همت رس��ید که باعث شد میانگین هفتگی ارزش 
معام��لات به ۵ همت نزدیک ش��ود که بالات��ر از میانگین 
ارزش معاملات ۱۰ و 22 روزه اخیر بازار بود.این کارشناس 
بازارس��رمایه، در ادامه عنوان کرد: اخبار تجدید ارزیابی ها 
تاثیرگذارترین خبر بر بازار س��رمایه در هفته گذش��ته بود 
همچنین در کنار این موضوع برگزاری کنفرانس شرکت ها 

از اقدامات خوب سازمان بورس است.
ادامه�روند�صعودی�بورس�وابسته�به�چیست؟��

عبدال��ه زاده، ب��ا بی��ان اینک��ه ادامه رون��د صعودی 
بازارس��رمایه ب��ه عوامل مختلفی بس��تگی دارد، گفت: 
مهم تری��ن عام��ل تاثیرگ��ذار،  ش��فافیت و عب��ور از 
قیمت گذاری دس��توری است و از سویی تجدیدارزیابی 
یکی از موارد ش��فافیت به حس��اب می آی��د. به عقیده 
این تحلیلگر بازارس��رمایه، موض��وع اعتماد به بورس و 
تثبی��ت ارزش معاملات بالای کان��ال ۵ همت از دیگر 
مولفه های تاثیرگذار بر بازارس��رمایه هستند.او با اشاره 
به اینکه بازارس��رمایه برای رش��د منتظ��ر اخبار مثبت 
بود، خاطرنش��ان کرد: در نیمه ابتدایی س��ال بورس با 
مج��ب از اخبار منفی روبه رو بود و درنتیجه آن س��هام 

افت قیمتی را تجربه کردند و حالا در ش��رایطی ارزنده 
به س��ر می برند؛ در صورتی که دولت برای جبران کسری 
بودجه خود فشار بیشتری به بازارسرمایه و صنایع وارد 
نکند، س��هام ارزنده در بازارسرمایه برای سرمایه گذاری 

بسیار است.
عبدال��ه زاده، همچنین یادآوری ش��د: با وجود اخبار 
مثبت هنوز اعتماد به بازار سرمایه برنگشته و دولت نیز 
برنامه مشخص و جدی برای بهبود شرایط بازار در سال 

آینده در بودجه ارائه نداده است.
تحلیلگر واحد تمتا س��بدگردان هدف، معتقد اس��ت 
ک��ه در بلندمدت ب��ا توجه به تورم موجود در کش��ور، 
س��رمایه گذاری در صندوق های درآمد ثابت با بازدهی 
منفی همراه اس��ت؛ اما در ش��رایط رک��ودی و با اخبار 
منفی و ریس��ک های خارجی در چند م��اه اخیر، ورود 
پ��ول به صندوق ه��ای درآمد ثابت را ش��اهد بودیم که 
بخش��ی از این پول های پارک شده در صورت جذابیت 
بازارهای موازی از صندوق ها خارج شده و وارد بازارهای 
مختلف خواهند ش��د.این کارشناس بازارسرمایه تاکید 
کرد: خ��روج پول  از صندوق های درآم��د ثابت را باید 
رصد کرد چرا که ممکن اس��ت وارد بازارهای موازی از 

جمله طلا و رمز ارز شود.
بررسی�رقبای�بازارسرمایه��

وی در پایان گفت وگوی خود خاطرنش��ان کرد: بازار 
ط��لا با توجه به افزایش قیم��ت اونس جهانی می تواند 
یک��ی از گزینه های س��رمایه گ��ذاری افراد با ریس��ک 
متوس��ط و پایی��ن باش��د و همچنین باتوجه به رش��د 
بیت کوین و س��ایر رمزارزها و کاهش انتظارات نس��بت 
به افزایش نرخ بهره امریکا، بازار رمزارزها را مورد توجه 
سرمایه گذاران قرار گرفته و می تواند یکی از رقیب های 

بازار سرمایه باشد.

سه کارشناس بازار س��رمایه، عوامل بنیادی موثر 
بر تغییر روند معاملات و دو محرک لازم برای رش��د 
بورس را اعلام کردند.س��ه کارش��ناس بازار سرمایه، 
عوام��ل بنی��ادی موثر بر تغییر رون��د معاملات و دو 
محرک رشد بورس را در گفت و گو با دنیای اقتصاد 

اعلام کردند.
رشد�با�محرک�جدید��

ایمان رئیس��ی: بازار در هفته گذشته با خبرهایی 
از جمل��ه تجدید ارزیابی دارای��ی و معافیت مالیاتی 
تجدید ارزیابی ناش��ران بورسی، مثبت شد. در پایان 
هفته نی��ز مولفه  پیام خرید یعن��ی ارزش معاملات، 
بالات��ر از 6  ه��زار میلی��ارد توم��ان ب��ود و در اکثر 
س��ایت ها و کانال های بورسی،تحلیلگران پایان روند 
نزول��ی را اعلام کردن��د. این اتفاق نظ��ر می تواند در 
کنار اظهارات رئیس س��ازمان بورس مبنی بر بالاتر 
بودن ارزش واقعی ش��رکت ها از میزان کنونی، باعث 
ادامه این روند ش��ود.هفته ج��اری هم بازار می تواند 
کمی متعادل باش��د و جابجایی سهامداران مشاهده 
ش��ود ام��ا خبر دیگری ک��ه می تواند محرک باش��د 
گ��روه خودرویی و بحث فروش ب��دون محدودیت با 
قیمت های جدید اس��ت که در ادامه رش��د شاخص، 

محرک جدیدی بشمار می رود.
عوامل�بنیادی�موثر�بر�تغییر�روند�بورس��

مریم محبی: بازار س��رمایه از چند موضوع بنیادی 
مهم اثر می گیرد. اولین موضوع بحث اتمام آتش بس 
غزه و افزایش مجدد تنش ها در خاورمیانه اس��ت. به 

هر حال این موضوع بر روی بورس اثرگذار است. 
مس��ئله بعدی الزام س��ازمان بورس به ش��رکت ها 
برای تجدید ارزیابی های مس��تمر اس��ت که احتمالا 
در ای��ن هفت��ه داغ خواهد ب��ود و ش��رکت ها ملزم 

می ش��وند دارایی ها را در کوتاه مدت و تا پایان س��ال  
ارزیاب��ی ک��رده و تجدی��د ارزیابی کنن��د. از طرفی، 
پای��ان   گمانه زنی های مربوط ب��ه بودجه  وجود دارد. 
به نظر می رس��د شوک روانی بودجه بر روی بورس تا 
حدودی خنثی شده  است.بطور سنتی همواره در آذر 
به دلیل تقدی��م لایحه بودجه  به مجلس روند منفی 
مشاهده می ش��ود اما سال جاری به دلیل مالیات و 
اثر بودجه  بر بورس بیش��تر شد. این عوامل می تواند 
به صورت بنیادی بازار سرمایه را تحت تاثیر قرار دهد 
و س��مت و سوی آتی را مشخص کند و حداقل روند 

منفی را پایان خواهد داد.
دلار�به�کمک�می�آید؟��

برزو حق ش��ناس: در هفته پی��ش رو احتمالا بازار 
مثبت در پی��ش خواهد بود. این احتمال وجود دارد 
در روزه��ای ابتدایی هفته، عرضه ها مقداری ش��دت 
گی��رد و بازار منفی هایی بخورد اما بطور کلی در این 
هفته انتظار روند مثبت می رود.یکی از محرک های 
اصلی، تجدید ارزیابی دارایی ها اس��ت. تنها راه برای 
حرک��ت ب��ورس تنها دو موضوع اس��ت. یکی همین 

تجدید ارزیابی دارایی ها و دیگری نرخ دلار.
 موض��وع تجدید ارزیاب��ی دارایی ها ک��ه در حال 
رخ دادن اس��ت و در م��ورد رون��د ن��رخ دلار نی��ز 
به نظر می رس��د آرام آرام و با نزدیک ش��دن به پایان 
س��ال میلادی و ب��ا توجه ب��ه اینکه به طور س��نتی 
درخواس��ت برای حواله بالا می رود، رش��دی در نرخ 
دلار رخ ده��د. بنابرای��ن این دو محرک برای رش��د 
ب��ورس مهم هس��تند. افزایش در ن��رخ دلار اگرچه 
احتمالا زیاد و بلندمدت نیس��ت اما به همان میزان 
کم هم می تواند بازار س��رمایه را در چند هفته آینده 

تحت تاثیر قرار دهد.
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یادداشت

دنیای�رمز�ارز

 بازار س��رمایه ایران در بیش از س��ه سال گذشته با رکود و رخوت گسترده اي مواجه بوده و به جز 
مقاطع کوتاه مدت مثل ابتداي س��ال اخیر، توان ثبت رش��د قیمت��ي و ارزش معاملاتي قابل توجه را 
نداش��ته اس��ت، حال آنکه وجود رش��د قیمتي دلار داخلي در کنار رشد قیمت هاي جهاني و افزایش 
فروش و س��ودآوري اغلب ش��رکت هاي تاثیرگذار در بورس به علامت تعجبي در ش��رایط کم رونقي 
بازار تبدیل ش��ده اس��ت؛ اما معماي عدم رونق در بازار پاسخ هاي آس��ان و منطقي دارد، وجود تورم 
بالا و تش��دید سیاست هاي کنترلي شدید منجر به کوچ سرمایه ها از بورس به برخي بازارهاي رقیب 
و اصطلاحا دارایي هاي امن ش��ده اس��ت. در چنین شرایطي ریسک س��هام صرفا با افزایش فروش و 
سودآوري شرکت ها توجیه پذیر نخواهد بود و سرمایه گذار به امنیت دارایي و جنس دارایي نیز توجه 
خواهد داش��ت. بازده مورد انتظار س��هامدار در شرایط اقتصادي فعلي با سال ۱۳۹۷ یا سال هاي قبل 
تغییر کرده و این مس��اله خود مي تواند نش��ات گرفته از سیاست هاي اقتصاد کلان کشور باشد که به 
جریان نقدینگي در بین بازارهاي مختلف انجامیده است.در ماه ها و سال هاي اخیر انتقاد فعالان بازار 
س��رمایه بر نبود مش��وق هاي قوي جهت ورود نقدینگي به بازار س��رمایه با تصمیم هاي سیاست گذار 
کلان نتوانس��ته به نتیجه برسد که البته برسي جامع شرایط چنین امري را پیش بیني پذیر مي نمود. 
در ش��رایط تورمي س��ال هاي اخیر رویکرد کنترل قیمتي از س��وي نهادها و ارگان هاي متولي امري 
اجتناب ناپذیر بود هر چند فرآیند و نتیجه آن مورد نقد جدي باشد. مثال هاي فراواني در این زمینه 
مي توان طرح کرد، از نقش شوراي رقابت در صنعت خودرو تا تامین ارز در صنعت دارو فراتر از موارد 
یاد شده ملاحظات پیرامون نرخ تسعیر ارز و تبعات احتمالي در هر گونه شتابزدگي در تغییر نرخ آن 
و همچنین اصلاح نرخ انرژي در صنایع که مي توان آن را در راستاي سیاست هاي دولت براي افزایش 
درآمد و اصلاح رویکرد گذشته دولت و بازتعریف جدید برخي از مفاهیم حمایتي از صنایع دانست. با 
نگاهي به آنچه گفته ش��د، محدودیت هاي موجود در عرصه تجارت جهاني براي اقتصاد کشورمان به 
واسطه تحریم ها و تلاش دولت براي مهار تورم و انتظارات تورمي، مصادیق جذابیت در بازار سهام را 
در مقطع زماني فعلي تغییر داده است. در شرایطي که نرخ بهره در نظام بانکي رشد چشمگیر داشته 
و نرخ موثر در اوراق مالي بدون ریس��ک ارقام بالایي را نش��ان مي دهد، نمي توان س��ود مجامع عادي 
س��الانه ش��رکت هاي بورسي را به عنوان پارامتر مش��وق و ایجاد کننده رونق در بازار دانست که البته 
نحوه پرداخت آن نیز هر چند بهبود داشته ولي با ایده آل سهامدار فاصله دارد. استراتژي کسب سود 
در سرمایه گذاران متفاوت است و متناسب با ریسک پذیري افراد تعریف مي شود اما  در محاسبه بازده 
س��رمایه گذاري، عوامل کسب سود از دو قسمت س��ود پرداختي و بازده ناشي از رشد قیمتي دارایي 
تش��کیل مي ش��ود.در شرایط تورمي، تمایل براي کس��ب دارایي هایي که با رشد قیمتي همراه باشند 
افزایش پیدا مي کند از این رو دارایي هاي فیزیکي خواهان بیش��تري پیدا مي کنند.در بازار س��رمایه 
همان گونه که گفته شد انگیزه سهامداري با هدف دریافت سود سالانه با p/e  فعلي بازار در برابر سود 
فیک��س اینکام ها که حتي به ۳۰ درصد نیز مي رس��د نمي توان��د جذابیت چنداني ایجاد کند  و صرفا 
رشد سودآوري شرکت ها که در نهایت eps  شرکت را رشد مي دهد توان ایفاي نقش مشوق را ندارد؛ 
مجموع آنچه گفته ش��د منجر به دادوستد س��هام زیر ارزش ذاتي مي شود که موجبات سرخوردگي 
و خروج بیش��تر نقدینگي از بازار را فراهم مي سازد.در چنین شرایطي الزام شرکت ها به ارایه افزایش 
سرمایه از محل تجدید ارزیابي دارایي ها منجر به شناخت دقیق تر و آگاهي سهامدار متناسب با آرای 
کارشناس��ان رسمي دادگس��تري درباره ارزش واقعي شرکت ها مي شود و یک شرایط مشابه بازارهاي 
رقی��ب مانند ملک را که قیمت خود را بر پایه به روزرس��اني ارزش روزان��ه تعیین مي کند در مقابل 
دیدگان س��هامدار قرار مي دهد تا با اش��راف به ارزش دارایي ها نس��بت به قیمت گذاري اقدام کند.هر 
چند تجدید ارزیابي دارایي ها منتقداني دارد که آن را باعث کاهش س��ودآوري ش��رکت در سال هاي 
آینده مي داند ولي نگاهي منصفانه به شرایط تورمي جامعه باعث مي شود تا منطق مخالفان مورد نقد 
قرار گیرد. عملکرد مدیران شرکت ها بر پایه صورت هاي مالي که ارزش دفتري دارایي شرکت ها را بر 
اس��اس سال هاي گذشته و بعضا چندین دهه قبل ثبت کرده است نمي تواند نشانگر نسبت هاي مالي 
و به ویژه بازدهي واقعي باش��د!ارزش جایگزیني شرکت در یک اقتصاد تورمي نکته مغفولي است که 
عدم توجه به آن مي تواند مدیریت ناکارآمد را توانمند نش��ان دهد، فروش محصولات با قیمت روز و 
اعمال بخش��ي از هزینه ها )هزینه هاي ثابت( با ارزش دفتري منجر به وارونه نشان دادن واقعیت هاي 
عملکردي ش��رکت ها شده است.فارغ از بحث قیمت گذاري بر اساس ارزش واقعي و اصلاح نرخ بازده 
واقعي دارایي ها، افزایش س��رمایه از محل تجدید ارزیابي دارایي، توان اخذ تس��هیلات بانکي و تامین 

مالي شرکت ها را افزایش داده و از این رهگذر چالش نقدینگي در شرکت را کاهش مي دهد.
پس مي توان برآیند عملکردي افزایش سرمایه از محل تجدید ارزیابي دارایي ها را در راستاي ایجاد 
مش��وق براي س��رمایه گذاران به دلیل ارزش گذاري واقعي، مثبت دانست که مي تواند به مدیریت در 
اتخاذ اس��تراتژي صحیح جهت افزایش راندمان با تکیه بر صورت هاي مالي واقعي اطلاعات درس��ت 
ارایه کند و در عین حال با واقعي سازي نسبت هاي مالي نقشه راه را براي دولت جهت اصلاح یا اخذ 

سیاست هاي حمایتي و مالیاتي، ترسیم کند.

سولانا پرقدرت تر از همیشه پیش می رود!
در سال 2۰2۳ و با وجود چالش های نظارتی در بازار ارزهای دیجیتال، سولانا )SOL( رشد چشمگیری 
را به نمایش گذاش��ت. بررس��ی های انجام شده بیانگر آن اس��ت که بیش از ۹۳ درصد از عرضه در گردش 
SOL، معادل ۳۹۵.۸۸ میلیون توکن تا تاریخ 2 دس��امبر در این پروتکل اس��تیک ش��ده که نشان دهنده 
تعهد و اعتماد س��رمایه گذاران به این پروتکل است.داده های منتشرشده توسط پلتفرم DefiLlama هم 
بیانگر آن است که ارزش کل دارایی های قفل شده )TVL( در اکوسیستم دیفای سولانا حدود 6۳ درصد 
در ماه و ۱2 درصد در هفته افزایش یافته اس��ت. این افزایش در TVL، س��ولانا را به یک بلاکچین پیشرو 
در حوزه دیفای تبدیل می کند. این رش��د به س��ولانا کمک کرده تا نسبت به بلاکچین های دیگر عملکرد 
 ،TVL را تصاحب کند.اساسا، افزایش استیکینگ و رشد )AVAX( بهتری داشته و جایگاه هفتم اولانچ
نش��ان دهنده افزایش تقاضا برای SOL هستند. اعلامیه اخیر صرافی کوین بیس برای پشتیبانی از سولانا 
و لیس��ت کردن این ارز دیجیتال نیز موجب تقویت چش��م انداز مثبت س��ولانا ش��ده است.با این حال و با 
تمام این چش��م اندازهای مثبت، یک س��یگنال نزولی نیز وجود دارد که باید آن را در نظر گرفت و آن هم 
این اس��ت که سولانا یکی از تورمی ترین توکنومیک ها )inflationary tokenomics( را در مقایسه با 
س��ایر ارزهای دیجیتال در اختیار دارد. تأثیر این تورم در عرضه، در افت قیمت پس از رسیدن به حداکثر 
ارزش بازار تاریخی س��ولانا، مشاهده شده اس��ت.در عین حال، سرمایه گذاران باید مراقب آزادسازی روزانه 
توکن ها با ارزش حدود ۵.۳۳ میلیون دلار باشند که می تواند به عنوان تهدیدی برای سرمایه گذاران تلقی 
شود.علی رغم عملکرد چشمگیر SOL در سال 2۰2۳، این نگرانی وجود دارد که سرمایه گذاران تمایل به 

فروش و کسب سود داشته باشند.

معرفی نوآوری جدید توسط سلستیا
 Ethereum اولین بلاکچین ماژولار در جهان، یک سیستم لایه دوم جدید به نام ،)Celestia( سلستیا
fallback را معرفی کرده و آن را به عنوان مکانیسمی توصیف می کند که در صورت وجود هرگونه خرابی 
در ش��بکه اصلی، از در دسترس بودن داده ها پشتیبانی می کند.طبق گزارش ها، دو لایه دوم بزرگ اتریوم، 
یعنی آربیتروم و اپتیمیس��م، در این پروژه درگیر هس��تند و این دو پروتکل، در پشتیبان گیری از بلاک ها 
و پس��ت ها و همچنین، فشرده س��ازی و ذخیره داده ها برای فراخوانی، به سلستیا کمک می کنند.به دنبال 
انتشار این خبر، قیمت TIA، توکن بومی شبکه سلستیا، بار دیگر صعودی شد و به بالاترین سطح تاریخی 
خود رسید. بر اساس داده های بازار، بالاترین رکورد تاریخی قیمت این رمزارز امروز ۳ دسامبر و در محدوده 
۹/۱۵ دلار به ثبت رس��ید.اگرچه در زمان نگارش این خبر، قیمت سلستیا کمی عقب نشینی کرده، اما در 
celestia-falls-.بازه زمانی روزانه، هفتگی و ماهانه، به ترتیب بیش از 2۳، ۵۸ و 2۸۵ درصد رش��د دارد

back-on-ethereum-for-data-security-as-tia-jumpsدر همی��ن حال، ارزش بازار و حجم 
معاملات سلس��تیا هم نسبت به روز گذش��ته، به ترتیب بیش از 2۴ و ۱6۳ درصد افزایش یافته اند. به این 
ترتیب، سلس��تیا به جایگاه ۴۸ بازار صعود کرده اس��ت.البته لازم به ذکر اس��ت که شاخص های تکنیکالی 
همچون ش��اخص قدرت نس��بی )RSI( و باندهای بولینگر نش��ان می دهند که سلستیا در وضعیت اشباع 

خرید قرار دارد و بنابراین، احتمال اصلاح قیمت TIA را هم باید در نظر گرفت. 

فتح قله های جدید توسط توکن ORDI بیت کوین
ارز دیجیتال اوردینالز )ORDI( اخیراً با عملکرد چشمگیر خود دوباره خبرساز شده است. تجزیه و تحلیل اخیر 
نشان می دهد که حرکات قیمتی ORDI با نسبت طلایی در فیبوناچی اصلاحی تطابق دارد.این مطابقت اهمیت 
زیادی دارد؛ زیرا اغلب نشان دهنده پتانسیل جهش قیمت است و زمان مناسبی را برای ورود به معامله گران نشان 
می دهد.در همین راس��تا، در 2۴ س��اعت گذشته، خریداران ابتکار عمل در بازار را در اختیار داشتند و قیمت را از 
پایین ترین حد روزانه  در محدوده 2۳.۵ دلار به بالاترین سطح تاریخی خود در ۳۴ دلار رساندند.به همین دلیل، 
ORDI به عنوان پربازده ترین ارز دیجیتال در لیس��ت برترین های س��ایت کوین مارکت کپ، رتبه اول را کسب 
کرده اس��ت. اگرچه در زمان نگارش این خبر، قیمت اوردینالز کمی عقب نش��ینی کرده و به محدوده ۳2.۳۹ دلار 
رسیده، اما در بازه زمانی روزانه، هفتگی و ماهانه، به ترتیب بیش از ۳۷، ۵۱ و ۵۰۰ درصد رشد دارد.علاوه بر این، 
ش��اخص های تکنیکال نیز روند صعودی اوردینالز را تایید می کنند. برای مثال، ش��اخص قدرت نسبی )RSI( و 
واگرایی-همگرایی میانگین متحرک )MACD( در نمودار ۴ ساعته روندهای صعودی را نشان می دهند.البته 
ش��ایان ذکر اس��ت، RSI در محدوده ۹۰.2۴ قرار گرفته که نشان دهنده ش��رایط اشباع خرید است. این شرایط 
می تواند نشان دهنده کاهش بالقوه قیمت باشد. با این حال، این روند با حرکت مثبت MACD همراه است که 

نشان دهنده علاقه پایدار خریداران و احتمال تداوم افزایش قیمت است.

حسن حسین نیا
کارشناس بازار سرمایه

تجدید ارزیابي دارایي ها و بازار سرمایه

رئی��س س��ازمان ب��ورس و اوراق به��ادار جزیی��ات 
تصمیم های جلسه شورای عالی بورس را تشریح کرد.

مجید عش��قی، رئیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
با اش��اره به برگزاری جلسه شورای عالی بورس، از ارائه 
گزارش��ی درباره اقدام��ات لازم برای برگ��زاری مجامع 
شرکت های سرمایه گذاری اس��تانی در این جلسه خبر 
داد و گف��ت: در این جلس��ه مقرر ش��د طبق مصوبه ای 

که شورای عالی بورس در جلسات قبلی داشت، مجامع 
شرکت های سرمایه گذاری استانی برقرار شود.

وی ادامه داد: همچنین در جلسه شورای عالی بورس، 
موضوع پرداخت سود س��هام عدالت مربوط به عملکرد 
سال مالی گذشته شرکت ها مطرح و مقرر شد این سود 
در دو مرحله پرداخت شود، به طوریکه مرحله اول سود 

تا پایان آذر ماه پرداخت خواهد شد.

پرداخت نیمی از سود سهام عدالت تا پایان آذرماه
عش��قی عنوان ک��رد: بخش��ی از س��ودهایی که باید 
پرداخت  ش��ود از سوی شرکت س��پرده گذاری مرکزی 
دریافت شده و تنها چند شرکت باقی مانده اند که سود 
آنها هم طی دو یا س��ه روز آینده دریافت خواهند کرد 
و تا قبل از پایان آذر ماه س��ود سهام عدالت مرحله اول 

پرداخت می شود.

رئی��س س��ازمان ب��ورس و اوراق به��ادار تاکید کرد: 
س��ود سهام عدالت از طریق س��امانه ای از سوی شرکت 
س��پرده گذاری مرکزی پرداخت می شود و نیازی نیست 
که سهامداران عدالت به سامانه  یا مکانی مراجعه کنند. 
بنابرای��ن احتی��اج به هیچ اقدامی نیس��ت مگ��ر اینکه 
اشخاصی که سجامی نیستند باید سجام شوند که سود 

آنها راحت تر به حساب آنها واریز شود.

اعلام جزئیات جلسه اخیر شورای عالی بورس
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